
»s. marec, praznični dan naših žena, 
vnaša v domove, šole in delovna okolja 
vedno znova ljubek nemir in tiho prizade
vanje, da bi se kar najprimerneje spomni
li velike vloge, ki jo vsak dan znova iz
pričuje mati, žena, sodelavka, dekle ali 
babica. Ni več navada, da bi praznih rok 
izražali svojo ljubezen in zahvalo. Tudi 
cvetlica ali šopek zahtevata še malo iz
najdljivosti in domišljije, še nekaj lepega, 
čemur bi ju lahko priložili. Ta iskra člo
veškega duha, s katero lahko izrazite po
leg pozornosti tudi dodatno vsebino in 
prenekatero lepo misel, je izbrana knjiga. 
Za dan žena smo vam pripravili nekaj 
predlogov za knjižna darila...« 

Te misli sem prepisala iz propagand
nega letaka neke naše založbe. Izbira je 
bila čisto naključna, saj je v obdobju, kise 
začne nekako v drugi polovici februar
ja, na voljo res pisana paleta ponudbe 
različnih izdelkov, ne le knjig, ki bodo 
vse, katerim so namenjene, rešile skrbi. 
Ne bom razmišljala o izboru knjig, ki 
založbe predlagajo ztyešiteyjegu»pro 
blema«, saj imam knjieg^Želo rada~th~jjh 
med letom pokupimjolih 
omogoča moj pn 
da omenjeni l/tak/fbekfp^^fcupu tudi 
darilno prifnnkpzafyuaena. Pa naj še 
kdo reče.Aa stntmmerniziramol 

A meui ostaja »enak priokus: ali je to 
res še qan fenja?/ff( če je, kakšen pomen 
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petnajsti uri« Saj poznamo te stvari, kaj
ne? No, in potem se tak razgovor konča s 
sklenitvijo delovnega razmerja. Tokrat se 
pojavi vprašanje v prvi osebi: »Ali si ust
variti družino ali pa vsaj za nekaj časa 
poskušati preveriti uspešnost sedemnajs
tletnega šolanja (če vzamemo zgornjo 
mejo)?« Slej ko prej pa nastane tudi 
družina. Priznati moramo, daje s podal
jšanjem porodniškega dopusta in z mate
rialnimi nadomestili za ta čas storjen ve
lik korak naprej. Toda tudi leto hitro 
mine, mlada mamica, kije ob tem tudi 
strokovnjak na svojem področju dela, pa 
se ukvarja z vprašanji, kako zagotoviti 
ustrezno varstvo za otroka, kako uskladi
ti delovne obveznosti, da ne bo prikrajšan 
otrok, hkrati pa ne bodo zanemarjene de
lovne dolžnosti, skrb za nenehno izo
braževanje in družbenopolitično aktiv
nost Saj je tu še mož, porečete. To je 
navadno res, toda tudi njega bremenijo 
enake obveznosti in slej ko prej seje treba 

-nečemu odpovedati — navadno je to v 
koristottvkajn na račun družbenopoli-

te>4astnega usposabljanja 
'o otroci zrasli in 

Jhjetftpa navadno osta
jajo zamot&iba^pjašanjaikaj pa je s 

Ise mi postavi 
Hju, kjer delam UT2ivi\ 
nemir, ki napoveduje pri-
In vsakokrat se moje m j 
rašanja, kaj smo v 
% da bi udejanili v Usi 

ravnost pripadnikov 
je izbor vprašanj res 
ispomii 

v taki 
olj na nekatere 

a katero bi 
lanja 

ze 
zapisano 
obeh spol 
velik, m\izi 
tivnih raziogi 
dovino, boni q 
probleme moje 
lahko rekla, 
tudi v praksi res\za 
enaka. Problemi se 
končanem šolanju. 

Na razgovorih za sprejem v 
razmerje se običajno pojavljajo vprašan
ja: »A li že imate družino? Kdaj si jo načr
tujete ustvariti? Ali boste lahko tudi za 
dalj časa odsotni od doma? To je odgo
vorno delo, ki ni omejeno samo na osem 
ur, včasih je potrebno kaj postoriti tudi po 

sum* *7&di 

tako opevanim 
jo v, ki naj bi bili 
podinjskih opravilih 
za popoldansko ali 

rotroku, da bršli lahko si 
[Ipridstavo, ntkakšen tei 
Se brtahko haštevalL Rel 
družbenoekonomskem po\ 

rja za take stvari, splo, 
•k> družin, ki bi si to 
h porekli nekateri, 

opravičilo... 
Tudi letos bo 8. ma. 

enih servi-

z W e A I /o\nih o/jpljij razmii 
nikgv\ L- flaS voje sodelavke^ 

jajootemtudisa 
dni.dasera&dfkif 
da bi l 

notih de-
kaznovanju 
rdarazmišl-

tjjVnamjoše364 
'ostalem/Meni se zdi, 

"ebimteni razmišljali vsi, 
•r sejniz mlajše genera-

i siž*Čseljejptpripela priponko (be-
MJfiEC — NE, HVALA«, pa ne 
m pobalinskih razlogov, temveč 

zato, da bi opozorila vse, da moramo o 
tem prazniku znova premisliti. A ker vem, 
daje to proces, ki zahteva čas, bom rekla 
«8. marec — ne, hvala« le sama zase. 

Ida Novak-Jerele 
(predsednica OK ZSMS Kriko) 

Igor Kranjec — novi 
državni prvak tudi v 
ciklokrosu 

V nedeljo, 21.2je bilo v Novem mestu 
državno prvenstvo v ciklokrosu. Organi
zatorju, KD Krkdjje šlo na roko izredno 
lepo vreme, tako da je preko 150 kolesar
jev iz cele države vozilo v odličnih tekmo
valnih razmerah. 

Najboljši krški kolesar, M/M Igor 
Kranjec, tudi sicer v ožjem krogu favo
rit v, je v svoji kategoriji prepričljivo 
zmagal z naskokom 40 sekund pred dru-
gouvrščenhn. To je Igorju že drugi naslov 
državnega prvaka, prvega je osvojil 
jeseni '87 na gorskem DP v Idriji. 

Tudi ostali krški kolesarji lepo napre
dujejo. Radej je osvojil odmevno 8. mesto, 
medtem ko sta Zvar in Zupane zaradi smo
le malce zaostala (padec in okvara kolesa), 
vendar sta bila še zmeraj zelo solidna. 

Roman Blatnik 

Prijetno in plodno: 

Ponovoletno 
srečanje s 
predstavniki 
verskih skupnosti 

Letošnje tradicionalno ponovoletno sre
čanje, ki ga je sredi februarja pripravil za 
predstavnike verskih skupnosti predsed
nik SO Krško, Zoran Šoln, je potekalo v 
skladu s siceršnjimi odnosi med našo 
dražbo in Rimskokatoliško cerkvijo v SR 
Sloveniji. Razgovor je tekel sproščeno, 
udeleženci pa so se dogovorili o nekaterih 
potrebnih usklajenih akcijah. 

V svojem pozdravnem nagovoru je gos
titelj srečanja, Zoran Šoln,dejal: 

»Dovolite mi, da naše današnje srečanje, 
ki postaja lepa in hkrati potrebna tradicija, 
pričnem s prisrčno dobrodošlico, ki vam jo 
izrekam skupaj s predsednikom občinske 
konferenccSocialistične zveze delovnih ljudi, 
Brankom Pircem. Tej dobrodošlici dodajam 
najine in skupne najboljše želje za vaše oseb
no zdravje in zadovoljstvo v letu, v katerega 
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V imenu zbranih duhovnikov iz občine Krško se je gostitelju zahvalil Francelj No
vak, župnik iz Podbočja. 

Spoštovani 

»Prav lepo se Vam v imenu vseh duhovnikov zahvaljujem za ta tradicionalni novo
letni sprejem in Vam želim srečno, uspešno in blagoslovljeno novo leto. 

Več področij je, na katerih se srečujemo in skupno delamo. Eno takih je naša skupna 
skrb za naš slovenski narod in njegovo preživetje na vseh področjih. Vi bolj skrbite za 
materialno področje, naša skrb pa je duhovno področje. Napačno bi bilo poudarjati 
samo eno, kajti človek potrebuje poleg kruha tudi prijateljstva, ljubezni, duhovne po
globitve in tolažbe. Ker imamo pred seboj istega človeka, je toliko večja naša skupna 
skrb in naloga, da delamo skupaj za dobrobit vsakega človeka Veseli smo in pozdrav
ljamo ne samo čestitke predsednika SZDL, ampak opažamo v zadnjem času tudi večjo 
pozornost, ki jo skazuje družba vernim. 

Skupna skrb nas vseh mora biti ohranjevanje naše kulturne dediščine, ki smo jo 
prejeli od prednikov. Marsikje je družba pristopila s svojo pomočjo k reševanju in oh
ranjevanju teh spomenikov. Vendar bi morale družbene organizacije bolj prisluhniti in 
naj bi se ne obnašale birokratsko, ampak stvari reševale strpno in razumno. 

Letos decembra bo minilo 40 let, ko je Organizacija združenih narodov sprejela lis
tino o člo večanskih pravicah. Zdi se nam, da nekateri sloji tudi v naši družbi ne uživajo 
te pravice. 

Pri nasje letošnje leto pomembno tudi po tem, da bomo dobili novo ustavo. Tudiverni 
se bomo radi vključili v javno razpravo, ker se zavedamo, da bi dali svoj prispevek k 
temu, da bi bila naša družba svobodna in demokratična in bi se vsak član počutil dobro 
in bi imel zagotovljeno pravico do dela in izražanja tudi svojega verskega prepričanja. 
Naloga vernih je, da pomagamo svojim bližnjim v njihovi potrebi in 
stisku S slovensko ustavo nam je bilo do sedaj onemogočeno, da bi kot kristjani delali 
na karitativnem področju. Vemo in priznavamo, da družba veliko naredi na socialnem 
področju, vendar so še odprte možnosti, na katera pa družbena dejavnost ne sega,in na 
teh področjih bi morali delati tako kristjani kot tudi duhovniki Upamo, da nam bo z 
novo republiško ustavo to omogočeno. 

Vsako leto ugotavljamo, da so odnosi med vernimi in našo družbo dobri in urejeni 
Res je, vendar pa ostajajo še nekatera področja, ki so še neurejena in bi se morali trudi
ti da bi tudi na teh našli skupni jezik. 

V pogovoru bose vsak nanizal probleme, ki jih je srečeval preko leta. Upam, da bo 
leto, v katerega smo že krepko stopili leto medsebojnega sporazumevanja in 
zadovoljstva. 

Še enkrat Vam vsem želim veliko uspehov,obilo zdravja in zadovoljstva« 

smo že dodobra vstopili in v katerem,o Um 
sem globoko prepričan, bomo še naprej dela
li po svoji vesti — v dobro naše celotne druž
bene skupnosti. Čeprav smo si enako zaželeli 
ob našem lanskoletnem srečanju, ni ponovi
tev istega le fraza, ki naj nadomesti druge be
sede, marveč odraz razmer v naši družbi, ki 
se odtlej niso kdo ve koliko izboljšale. Težav 
je vedno več in z njimi se resnično srečujemo 
na vsakem koraku — manj jih bo le, če bo
mo složno delovali drug ob drugem, sicer še 
vedno na dveh bregovih struge, po kateri teče 
naše življenje — vendar na bregovih prija
teljskega sosedstva, povezovanja in tvornega 
sožitja. 

Če bi poskušal našemu letošnjemu sre
čanju dati vsaj kanček teže družbenopolitič
nega dogodka, bi moral poudariti za uvod 
naslednje misli in dejstva. Slovenska javnost 
ocenjuje odnose z verskimi skupnostmi ta t 
dobre, tudi ali predvsem zaradi njihovega 
odgovornega vključevanja v demokratizaci
jo naše družbe, pa nič manj zaradi njihove 
skrbi za kulturne in moralne vrednote kot za 
spoštovanje človekovih pravic in svoboščin. 
Zlonamerno bi bilo vse to *strpati?.v koš 
takctmenovane »politizacije« cerkve, mar
več moramo govoriti o pomembnem deležu 
k ohranitvi demokratičnih pridobitev naše 
družbe in k njihovenfdoslednenhiveljavljan-
ju... Ob taki oceni odnosov nas še posebej ve
seli, da z njo ne prihajamo v navzkrižje s tisto, 
ki jo je ob koncu januarja na enakem srečan
ju na ravni SR Slovenije izrekel tudi ljub-
ljanskuiadškof in metropolit, gospod doktor 
Alojz Šuštar. 

Upam, da so razmišljanja, kot sem jih na 
kratko povzel, značilna tudi za oceno odno
sov z verskimi skupnostmi in vami v naši 
občini. Kaj in koliko domenjenega smo po 
našem lanskoletnem srečanju uspeli skupno 
razrešiti in kaj vas še tare, si bomo kaj kmalu 
povedali v delovnem delu današnjega srečan
ja. Naša iskrena želja je, da bi bilo spornih 
zadev iz leta v leto manj, da bi vaše delo in 
poslanstvo motilo čim manj nepotrebnega, 
na oko sicer laže rešljivega, a v naših zakon
skih in drugih mlinih morda prepočasi reše-
vanega. Morda se pri reševanju tekočih za
dev še premalo poslužujemo možnosti, kijih 
za to imamo, pri čemer mislim v prvi vrsti na 
vlogo dveh komisij, ki ju, imamo v okviru 
občine in občinske konference SZDL, a nič 
manj na možnosti, ki bi jih imeli s pogoste
jšimi osebnimi stiki. 

NAŠ GLAS — SKUPNE DELEGATSKE INFORMACIJE — Izdaja: INDOK center Krško — Naklada: 2200 izvodov 
— Odgovorni urednik: Ivan Kastelic — Uredništvo: CKŽ 12,68270 Krško, tel. 71-768 — Tisk: Papirkonfekcija Krško — 
Glasilo je oproščeno temeljnega davka od prometa proizvodov na podlagi mnenja Republiškega komiteja za informiranje 
št. 421-1/72 z dne 5. marca 1980— Za točnost podatkov in informacij, ki so objavljeni kot uradna obvestila ali pojasnila, 
odgovarjajo posamezne službe, organi oziroma strokovni delavci, ki so pod temi teksti podpisani! 
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Leto, v katerega smo vstopili, bo za naše 
skupno delo in življenje dokaj pomembno. 
Del našega boljšega jutri si bomo skrojili z 
ustavnimi spremembami, o katerih je in bo 
vsaj v naši republiki dokaj živahna razprava. 
Ob slovenski oceni, da so sedanja ustavna 
določila v bistvu ustrezna, je potemtakem 
naša skupna želja, da ta temeljni družbeni 

dokument dogradimo predvsem tako, da bo 
vzpodbuda za resnično in dosledno uresniče
vanje vsega, kar že vsebuje. Predloge naše 
Katoliške cerkve za spremembo nekaterih 
določil razumemo potemtakem predvsem 
kot vzpodbudo za ta naš cilj, saj je znano, da 
naša družba ni ateistična —je pa vprašanje, 
ali je res taka, kot je njena teoretična osnova, 

in je torej poglavitno odpraviti razkorak 
med vizijo in resničnostjo in vprašanje, kaj 
smo vsi skupaj storili in smo pripravljeni sto
riti za premostitev tega. Z vnovičnim opozo
rilom, da naj bo v teh razpravah prav to naš 
osnovni in skupni cilj, naj končam in vam še 
enkrat zaželim vse najboljše v 1988. letu.« 

PREDLOG MOŽNIH KANDIDATOV 
ZA NOSILCE INDIVIDUALNIH FUNKCIJ 
V SKUPŠČINI OBČINE KRŠKO IN 
SKUPŠČINAH SIS DRUŽBENIH DEJ A VNOSTI 
Predsedstvo Občinske konference SZDL 
Krško je na seji 17.2.1988 po opravljenem 
postopku evidentiranja v vodstvih občin
skih družbenopolitičnih organizacij in 
predsedstvih skupščin SIS in na osnovi 
usmeritev predsedstva republiške konfe
rence SZDL za izvedbo volitev v tem letu 
oblikovalo predlog možnih kandidatov za 
nosilce vodilnih funkcij v občinski sku
pščini in skupščinah SIS družbenih dejav
nosti, ki ga posreduje v razpravo temelj
nim kandidacijskim konferencam TOZD 
oz. delovnih skupnostih ter krajevnih 
skupnosti . 
1. Predlog možnih kandidatov za funkcije v 
Skupščini občine Krško 

Predsedstvo OK SZDL je na osnovi pri
dobljene ocene in po obravnavi v koordina
cijskem odboru za kadrovska vprašanja ugo
tovilo, da se je v preteklem dveletnem 
mandatu (predvsem pa v preteklem letu) 
občinska skupščina uveljavila kot najvišji 
samoupravni organ za usklajevanje obilice 
interesov in sprejemanje odločitev v soočan
ju s predlagatelji sejnih gradiv. Občuten je 
kritičnejši odnos do predlaganih rešitev, kar 

je še posebej značilnost dela abora krajevnih 
skupnosti. Tudi za zbor združenega dela ne 
velja več nekdanja neugodna ocena t. i. mo
lčečega zbora. Zagotovo gre za odgovornejši 
odnos delegacij in delegatov do sprejetih za
dolžitev, hkrati pa so to tudi posledice kvali
tetnejših vsebinskih priprav predsedstva 
Skupščine za vodenje sej in vzpodbujevlanih 
in usmerjevalnih prizadevanj predsedujočih 
pri vodenju sej zborov. 

Predsedstvo OK SZDL je na osnovi na
vedenega ocenilo, da so sedanji nosilci funk
cij opravičili zaupanje ter da jih, ob njihovem 
pristanku, lahko ponovno kandidiramo. 

Predsedstvo je tudi ugotovilo, da je tov. 
Platinovšek Karel s prevzemom dolžnosti 
člana kolektivnega poslovodnega organa iz
gubil delegatsko osnovo, zato je bil v posto
pku evidentiran kot možni kandidat za dolž
nost podpredsednika zbora združenega dela 
tov. Zigante Anton, delegat SOP Krško. 

S to obrazložitvijo je predsedstvo občin
ske konference SZDL Krško oblikovalo nas
lednji predlog možnih kandidatov. 
— predsednik: Zoran Šoln 
— po^redsednik; Aleksander Strupen 

predsednik: Slavko Šribar 
predsednik ZZD: Stane Baje 
podpredsednik ZZD: Anton Žigante,* 

1951, dipl. ing. elektrotehnike, SOP Krško, 
Gasilska 2, Krško 
— predsednik zbora KS: Bojan Petan 
— pojpredsednik zbora KS; Niko Keše 
— predsednik DPZ; Maksimiljan Babic 

pUpredsednik DPZ. Vida Ban 
*) predlog za novega nosilca funkdije 

2. Predlog možnih kandidatov za funkcije 
v skupšinah SIS družbenih dejavnosti 

Predsedstvo OK SZDL je na osnovi ocen 
ustreznih organov skupščin samoupravnih 
interesnih skupnosti ugotovilo, da je večina 
sedanjih nosilcev vodilnih funkcij uspešno 
opravljala zaupane dolžnosti, da pa je po
trebno zaradi izteka drugega mandata, zaradi 
odselitve ter v dveh primerih zaradi neizpoln
jevanja sprejetih obveznosti evidentirati no
ve možne kandidate za naslednje funkcije: 

— predsednik zbora izvajalcev Izobraže
valne skupnosti 

— podpredsednik zbora izvajalcev Kul
turne skupnosti 

— predsednik in podpredsednik zbora 
izvajalcev Zdravstvene skupnosti 

— predsednik in podpredsednik skupšči
ne Skupnosti za zaposlovanje 

— podpredsednik zbora uporabnikov 
Stanovanjske skupnosti ter 

— predsednik zbora uporabnikov Skup
nosti otroškega varstva 
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Predsedstvo je sprejelo pobudo nekaterih 
sedanjih nosilcev funkcij, da se zaradi 
enakomernih zadolžitev v postopku zamen
jajo kandidati (n. pr. sedanji popredsednik 
zbora izvajalcev postane možni kandidat za 
predsednika zbora izvajalcev in obratno). 

Hkrati predsedstvo ugotavlja, da sta za 
funkcijo predsednika zbora izvajalcev Zdrav
stvene skupnosti evidentirana dva možna 
kandidata ter da bo predlog usklajen z enim 
kandidatom po opravljenih volitvah delav
skega sveta Zdravstvenega doma Krško, ki 
predstavlja delegacijo evidentiranima kan
didatoma. 

Predsedstvo občinske konference SZDL 
Krško je oblikovalo naslednji predlog 
možnih kandidatov: 
IZOBRAŽEVALNA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Vili Zorko 
— popredsednik: Zora Obradovič 
— predsednik ZU: Branka Kastelic 
— podpredsednik ZU: Ivan Ribič, 
— predsednik ZI: Urška Ubeleis, 1950, 
prof. telesne vzgoje, OŠ Brestanica, C. 1. 
borcev 23, Brestanica 
— popredsednik ZI: Mihaela Kežman 

KULTURNA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Ivan Mirt 
— pjjpredsednik: Mato Zakonjšek 
— predsednik ZU: Lojze Stih 
— predsednik ZU: Roman Jordan 
— predsednik ZI: Drago Gradišek 
— predsednik ZI: Vlado Vogrinc, 1934, 
uslužb., UO SO Krško. Pesje, 17, Krško 

ZDRAVSTVENA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Vid Budna 
— pijpredsednik: Sonja Kostevc 
— predsednik ZU: Alojz Jelovšek 
— predsednik ZU; Alojz Cerjak 
— predsednik ZI: Alojz Resnik, 1943, zo-
botehnik, ZD Krško, Pot na Polšco 3, Krško; 
Tatjana Smolej, 1949, zobna asistentka, ZD 
Krško, Naselje NEK 
— podpredsednik ZI: Marija Pleterski, 
1954, dipl. ing. farmacije, Lekarna Krško, 
Zdole, Krško 

RAZISKOVALNA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Pavel Dreo 
— podpredsednik: Vlado Dirnbek 

SKUPNOST POKOJNINSKEGA IN 
INVALIDSKEGA ZAVAROVANJA 
— xbor delegatov za delegiranje v enoto 
skupnosti PIZ: 
— predsednik zbora; Leopold Stanko 
— predsednik zbora: Anton Pleterski (st.) • 

SKUPNOST ZA ZAPOSLOVANJE 
— predsednik skupščine: Lučka Kočnar, 
1943, ekonom, tehnik, NE Krško, Cankarje
va 1, Krško 

— predsednik: Albin Božič, 1940, uprav
ni delavec, Transport Krško, Rostoharjeva 5, 
Krško 

SKUPNOST SOCIALNEGA VARSTVA 
— predsednik skupščine: Darinka Volčanj-
šek 
— pjpredsednik: Majda Kos 

SKUPNOST SOCIALNEGA 
SKRBSTVA 
— predsednik skupščine: Hilda Božič 
— podpredsednik: Jožica Rakar 
— predsednik ZU: Ivan Lah 
— popredsednik ZU: Irena Čater 
— predsednik ZI: Stanka Pleterski 
— popredsednik ZI: Andreja Zagorc 

STANOVANJSKA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Silvan Mozer 
— podpredsednik: Alojz Kranjc 
— predsednik ZU: Slavko Dimič 
— podpredsednik ZU: Grmšek Edmund, 
1949, strojni delovodja. Rudnik Senovo, Ti
tova c. 112, Senovo 

Dobitniki 
letošnjih 
Prešernovih 
plaket 

Na letošnji osrednji prireditvi, posveče
ni slovenskemu kulturnemu prazniku (bila 
je 6. februarja v DKD E. Kardelj), je pred
sednik občinske Zveze kulturnih organi
zacij Mirko Avsenak podelil priznanja — 
srebrne Prešernove plakete — zaslužnim 
dolgoletnim kulturniškim aktivistom in 
združenjem. Prejeli so jih: 

1. Jože Mam, DKD Svoboda Bre
stanica 
2. Franc Černelič, KUD Stane Kerin 
Podbočje 
3. Anka Breznikar, DKD Svoboda 
Senovo 
4. Božidar Furlan, DKD Svoboda 
Senovo 
5. Drago Kolar, DKD Svoboda 
Senovo 
6. MePZ Viktor Parma Krško 
7. Pihalni orkester Djuro Salaj 
Krško 

Razen teh so na isti slovesnosti, ki je bila 
pred nastopom igralcev Drame^SNG iz Ma
ribora (z veseloigro Matiček se ieni), podeli-
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— predsednik ZI: Franc Slemenšek 
— popredsednik ZI; Marjan Bautin 

TELESNO/KULTURNA SKUPNOST 
— predsednik skupščine: Živko Sebek 
— podpredsednik: Matjaž Zajelšnik 
— predsednik ZU: Jože Arh 
— predsednik ZU: Jože Stibrič 
— predsednik ZI: Branko Strgar 
— popredsednik ZI; Iztok Pire 

SKUPNOST OTROŠKEGA VARSTVA 
— predsednik skupščine: Polonca Urek 
— p. predsednik: Marinka Preskar 
— predsednik ZU:Bemarda Selič, 1956, 
pravnik, Imperial Krško, C. 4. julija 62, 
Krško 
— p. predsednik ZU: Anica Breznikar 
— predsednik ZI: Dragica Kolan 
— p. predsednik ZI: Joža Pavlin 

Krško, 18. 2.1988 

li tudi nekaj bronastih Prešernovih plaket. 
Vseh niso podelili hkrati zato, ker so nekate
ra krajevna društva sklenila, da bodo ta priz
nanja svojim članom podelila na lastnih slo
vesnostih. Bronaste Prešernove plakete so 
letos prejeli: 

Pavle Predanič, KUD Dolenja vas,- Malka 
Moškon, KUD Anton Aškerc Koprivnica; 
Matilda Polšak, KUD Anton Aškerc Ko
privnica; Stanka Macur, Literarni klub Beno 
Zupančič Krško; Marija Kalčič Mirtič, Lite
rarni klub Beno Zupančič Krško; Franc 
Kranc st.,DKD Svoboda Brestanica; Anton 
Pavlic, DKD Svoboda Brestanica; Štefan 
Marjetic, DKD Svoboda Brestanica; Jože 
Gošek, DKD Svoboda Brestanica« Janez 
Kavčič, DKD Svoboda Brestanica; Rihard 
Ašič, DKD Svoboda SenovojBojan Brilej, 
DKD Svoboda Senovo; Janko Planine, 
DKD Svoboda Senovo; Štefka Vižentin, 
DKD Svoboda Senovo; Bojan Zalokar, 
DKD Svoboda Senovo; ŠKD OŠ Jurij 
Dalmatin Krško; Milan Doberšek, Pihalni 
orkester Djuro Salaj Krško; Bojan Dime, Pi
halni orkester Djuro Salaj Krško; Ivan 
Levičar, Pihalni orkester Djuro Salaj 
Krško. 

M. Avsenak 
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Sklic sej zborov SO Krško 
Vsi trije zbori skupščine občine Krško bodo zasedali v četrtek, 17. marca ob 
15. uri. Predlog dnevnega reda sej obsega: 

1. Določitev dnevnega reda 20. seje zbora 
2. Potrditev zapisnika 19. seje zbora 
3.r>edlog Resolucije o politiki uresničevanja družbenega plana občine 

Krško za obdobje 1986—1990 v letu 1988 
4. Poročilo o izvajanju davčne politike v letu 1987 
5. Poročilo o delu Sodišča združenega dela v Brežicah v letu 1987 
6. Poročilo o delu družbenega pravobranilca samoupravljanja za občine 

Brežice, Krško in Sevnica za leto 1987 
7. Predlog sprememb in dopolnitev družbenega plana občine Krško za ob

dobje 1986 — 1990 
8. Predlog odloka o prostorsko ureditvenih pogojih Metalne — TOZD TGO 

Senovo; (samo ZZD in ZKS) 
9. Predlog odloka o ustanovitvi upravne organizacije za družbeno planiran

je in urbanistično načrtovanje občine Krško 
10. Predlog odloka o proračunu občine Krško za leto 1988 (samo ZZD in 

ZKS) 
11. Predlog odloka o uvedbi melioracijskega postopka na melioracijskem 

območju Krško polje I (samo ZZD in ZKS) 
12. Osnutek odloka o pokopališkem redu v občini Krško 

(DPZ bo to točko obravnaval samo kot »zainteresirana stran«) 
13. Predlog sklepa o soglasju k statutu Osnovne šole heroja Milke Kerin iz 

Leskovca pri Krškem 
14. Predlogi in vprašanja delegacij 

P R E D L O G R E S O L U C I J E : 
1,5-ODSTOTNA RAST DRUŽBENEGA PROIZVODA 

Osnutek resolucije o po- solucije. Ocene razvojnih 
l it iki uresničevanja družbe
nega plana občine Krško 
za obdobje 1986 - 1990 v 
letu 1988 so zbori občinske 
skupščine obravnavali 28. 

možnosti namreč kažejo, 
da bo letos v občini Krško 
mogoče doseči približno 
1,5-odstotno realno rast 
družbenega proizvoda, in 

decembra lani (gl. NG 12, to je manj, kot je bilo zapi-
25. 12. 1987). Sledila je jav- sano v osnutku resolucije 
na razprava, vendar izvršni 2 odst.), ko še niso bil i zna-
svet v tem času ni prejel ni vsi ukrepi in njihovi 
nobenih pripomb k osnut- učinki. Še bolj pa se ta 
ku. Zato so v predlogu re
solucije dopolnjeni le t ist i 
členi, kjer se je stanje 
spremenilo zaradi ukrepov 
ob sprejetju proti inflacij
skega programa in usmeri
tev predloga republiške re-

stopnja razlikuje od pov
prečne letne stopnje, zapi
sane v srednjeročnem pla
nu, v katerem smo načrto
vali 3,8-odstotno letno rast 
družbenega proizvoda. 

Povzetki 
delegatskih 
gradiv v 
Našem glasu 
4,1988 

3. Predlog resolucije o politiki 
uresničevanja družbenega 
plana občine Krško za ob
dobje 1986 — 1990 v letu 
1988. Predlog resolucije: 1.5-
odstotna rast družbenega 
proizvoda, str. 5 

4. Poročilo o izvajanju davčne 
politike v letu 1987. Izvaja
nje davčne politike v letu 
1987, str. 10 

5. Poročilo o delu sodišča zdru
ženega dela v Brežicah v le
tu 1987. Število sporov v 
združenem delu narašča, 
str. 6 

6. Poročilo o delu družbenega 
pravobranilca samoupravlja
nja za občine Brežice, Krško 
in Sevnica za leto 1987. Var
stvo družbene lastnine in sa
moupravnih pravic delavcev, 
str. 7-8 

7. Predlog sprememb in dopol
nitev družbenega plana obči
ne Krško za obdobje 1986 -
1990. Prostor za pokopališče 
v Brestanici in pozidavo na 
Raki, str. 8 

8. Predlog odloka o prostorsko 
ureditvenih pogojih Metalne 
— TOZD TGO Senovo. PUP 
Metalna, str. 9 

9. Predlog odloka o ustanovitvi 
upravne organizacije za dru
žbeno planiranje in urbani
stično načrtovanje občine 
Krško, str. 9 

Predlog odloka o proračunu 
občine Krško za leto 1988, 
str. 9 
Predlog odloka o uvedbi me
lioracijskega postopka na 
melioracijskem območju Kr
ško polje I. Predlog odloka: 
Priprave za melioracijo na 
Krškem polju, str. 12 
Osnutek odloka o pokopali
škem redu v občini Krško. 
Nov osnutek odloka o poko
pališčih in pogrebnih sveča
nostih, str. 21 

10 

11 

12. 
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Februarsko zasedanje 
zbora združenega dela 

Na februarskem zasedanju zbora 
združenega dela so delegati največ 
pozornosti namenili naslednjim toč
kam: programu razvoja telekomuni
kacij, vprašanjem družbenega var
stva v Kovinarski in delovnemu pro
gramu zborov SO Krško. 

Delegati so dobro ocenili priprav
ljeno gradivo o programu razvoja te
lekomunikacijskih naprav v občini 
Krško. Dobili so zagotovilo, da bodo 
nove napeljave omogočile kakovosten 
napredek tudi pri prenosu podatkov. 
Tako naj bi imelo, na primer, Seno
vo že letos 156 zvez z Ljubljano na
mesto sedanjih 18. Lokacija za krško 
centralo pa še ni dokončno določena, 
odločiti se bo treba med dvema: po
leg sedanje stavbe ali pri mostu na 
Vidmu. 

Predlog sklepa o spremembah in 
dopolnitvah sklepa o začasnih ukre
pih družbenega varstva v DO Kovi
narska je dan pred zasedanjem ZZD 
obravnaval družbenopolitični zbor in 
predlagal delegatom ZZD, da omenje
ni sklep sprejmejo. Obenem je ugo
dno ocenil dosedanji potek sanacije 
v Kovinarski in se obvezal, da bo v 
okvirih občinske družbenopolitične 
skupnosti pomagal kolektivu reševati 
kadrovske probleme, ki bodo nastali 
z odhodom nekaterih članov začasne
ga kolektivnega poslovodnega orga
na, ko se bo iztekel ukrep družbene
ga varstva. 

Stane Baje, delegat TCP »Djuro 
Salaj«, je predlagal, naj se program 
dela skupščinskih zborov dopolni s 
točko o reševanju romske problema
tike. Obravnava naj bi bila že v pr
vem tromesečju, ker je zaradi name
ravane komasacije Krškega polja 
predvidena preselitev vseh Romov na 
eno lokacijo, s tem pa se delegati 
ne strinjajo. 

Število sporov 
v združenem delu 
narašča 

Sodišče združenega dela Brežice je lani 
dobilo v obravnavo 162 zadev, kar je nekaj 
več kot leto poprej, nerešenih pa jih je ostalo 
37. V Krškem se je število spornih zadev po
višalo za 8 odst., v ostalih dveh posavskih 
občinah pa se je zmanjšalo. Od vseh sporov 
jih je iz občine Krško več kot 46 odst., kar je 
tudi razumljivo spričo razvitosti gospodarst
va in števila delavcev. 

Po vsebini je največ disciplinskih in 
odškodninskih sporov ter sporov zaradi 
osebnih dohodkov. Razmerje med zavrnje
nimi zahtevki na eni strani ter tistimi, ki jim 
je sodišče ugodilo, in poravnavami na drugi 
strani je približno enako. Ta podatek ne do-

Žirija za podeljevanje priznanj Osvobodilne fronte slovenskega naroda občin
ske konference SZDL Krško na podlagi /., 5. in 8. člena Pravilnika o podelje
vanju priznanj Osvobodilne fronte slovenskega naroda za občino Krško 

razpisuje 

podelitev priznanj 

Osvobodilne fronte 
za leto 1988 

1. Priznanja so namenjena posameznikom in organizacijam za njihovo delo in 
prispevek k dosežkom trajnejšega pomena na področju: 
— razvoja naše samoupravne socialistične družbe; 
— uresničevanja ustavno opredeljenih družbenoekonomskih in političnih 

odnosov na posameznem področju družbenega življenja in dela ter v 
družbi nasploh, posebej razvijanju delegatskega sistema in uveljavljan
ja samoupravne organiziranosti združenega dela; 

— krepitvi SZDL kot fronte vseh delovnih ljudi in občanov ter njihovih 
organiziranih socialističnih sil; 

— neposrednega uveljavljanja delovnih ljudi in občanov kot subjektov 
odločanja na vseh področjih in v vseh sredinah družbenega življenja. 

2. Predloge lahko oblikujejo krajevne konference SZDL, organizacije 
združenega dela in druge delovne ter samoupravne skupnosti, vodstva 
družbenopolitičnih organizacij v občini, družbene organizacije in društva 
ter občani 

3. Pismene predloge z zgoščeno obrazložitvio je treba predložiti na uskladitev 
krajevni organizaciji SZDL, od koder je predlagani kandidat oz. organiza
cija. Žirija bo upoštevala le tako usklajene predloge, ki bodo prispeli na
jkasneje do 10. aprila 1988 na občinsko konferenco SZDL Krško. Pre-

» dlagdtelji naj zato svoje predloge pravočasno pošljejo krajevnim organiza
cijam SZDL (do 25. 3. 1988). 

Žirija za podeljevanje 
priznanj OFpri OK SZDL 

Krško 

pušča očitka, da sodišča ščitijo slabe delav
ce ali pritrjujejo vodstvenim strukturam. 

Več kot polovico zadev je sodišče rešilo 
na prvi stopnji, in to v času do dveh mesecev. 
Čas reševanja je le redko daljši od šestih 
mesecev, zavleče pa se največkrat zaradi 
zapletenosti ugotavljanja in dokazovanja de
janskega stanja, nedosegljivosti prič in ude
ležencev, počasnega dela izvedencev, pa 
tudi zaradi premajhne zavzetosti udeležen
cev, ki ne nudijo sodišču vseh podatkov. 

V odškodninskih sporih nastajajo težave v 
primerih, ko je delavcu najstrožji ukrep, pre
nehanje delovnega razmerja, spremenjen ali 

pogojno odložen. To namreč pomeni, da se 
bo vrnil na delo in zahteval odškodnino za 
osebni dohodek, izgubljen v času brezposel
nosti med trajanjem sodnega postopka. Ta 
čas je lahko tudi zelo dolg in odškodninski 
zahtevek temu primerno visok, posebno če 
se delavcu izreče oprostilna sodba. 

Vprašanje je, ali mora organizacija zdru
ženega dela tudi v takem primeru delavcu 
plačati odškodnino v celoti ali pa le delno, 
ker ostaja dejstvo, da je delavec huje kršil 
delovno disciplino, le izrečeni ukrep ni bil 
pravilen. V praksi velja stališče, da se iz
plača le del odšodnine. Takim in podobnim 
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dilemam bi se lahko izognili, če bi ob spre
membah zakonodaje delovnega prava, ki 
bodo sledile spremembam zakona o združe
nem delu, določili, da delavcu ne preneha de
lovno razmerje ob vročitvi dokončnega skle
pa o prenehanju delovnega razmerja, ampak 
šele po pravnomočnosti odločitve. Primere, 
ko delavec med postopkom ne bi mogel os
tati na delu, pa bi lahko uspešno reševali z 
institucijo suspenza. 

Med disicplinskimi spori prevladujejo težji 
spori, ki jih sprožajo delavci zoper dokončne 
odločitve delavskih svetov o potrditvi skle
pov disciplinskih komisij o prenehanju de
lovnega razmerja. V takih primerih delavci le 
redko uspejo s svojimi zahtevki, saj OZD iz
rečejo tak ukrep le v posebej upravičenih 
primerih, ko predhodni milejši ukrepi niso bil 
učinkoviti. 

Velikokrat nastajajo težave zato, ker so v 
samoupravnih splošnih aktih opredelitve 
kršitev delovnih dolžnosti nepopolne, bodisi 
da so le prepis splošnih formulacij iz zakona 
o združenem delu aH pa so preveč podrobne 
m zato marsikatero kršitev izključujejo. 

Pričakovan' bi lahko, da bodo v kriznih 
časih delavci vse svoje sile usmerili v pre
magovanje težav oziroma boljše delo, ven
dar je velikokrat prav nasprotno: iščejo tudi 
najmanjše napake, zato je veliko število spo
rov pred sodiščem tudi odraz skaljenih od
nosov in medsebojnega obračunavanja. Šte
vilo sporov zato narašča, namesto da bi 
upadalo. K temu veliko prispeva tudi neure
jenost nenehno spreminjajočih se pravnih 
predpisov. Zato bi morali temeljito opraviti 
delo, ko bo treba delovnopravno zakonodajo 
uskladiti s spremembami ustave in zakona d 
združenem delu, ter doseči boljšo urejenost 
pravnih norm, ker si poslabšanja enostavno 
ne moremo več privoščiti. 

b poročila Franca Jankoviča, 
predsednika sodišča združenega 

dela Brežice 

Varstvo družbene 
lastnine 
in samoupravnih 
pravic delavcev 

Družbeni pravobranilec samoupravl
janja Krško (v nadaljevanju DPS) je v 
poročilu o delu v preteklem letu prikazal 
stanje in problematiko na svojem de
lovnem področju ter analizo primerov, v 
katere se je vključeval v zvezi z varst
vom samoupravnih pravic in družbene 
lastnine. Poudarjene so zlasti zadeve z 
družbenoekonomskega področja in tis
te, ki se nanašajo na celovito varstvo 
samoupravnih pravic in družbene last
nine. 

Aktivnost DPS je bila usmerjena v 
preprečevanje in odpravljanje kršitev. 
DPS ugotavlja, da se še vedno ne ures
ničujejo dosledno določbe zakona o do
lžnosti subjektov, da obveščajo DPS o 
kršitvah, to pa zmanjšuje učinkovitost 
opravljanja njegove funkcije. Za učin
kovitejše preventivno delovanje na po
dročju družbenoekonomskih odnosov 
bi bilo treba nepretrgoma spremljati po
jave v družbeni reprodukciji, to pa bo 
mogoče le, če se bo institucija DPS 
kadrovsko okrepila. 

V letu 1987 je DPS prejel pobudo za 
obravnavo 161 novih zadev. Pobudnik 
je bil največkrat DPS sam, sledijo pa de
lavci posamezniki, inšpekcijske službe 
in samoupravna delavska kontrola idr.; 
samo dvakrat sta bila pobudnika sa
moupravna delavska kontrola in delav
ski svet. Med obravnavanimi zadevami 
prevladujejo po vsebini delovna razmer
ja in samoupravni splošni akti. Postopek 
pred samoupravnim sodiščem je bil 
uveden sedemkrat. 

Med kršitelji prevladujejo delavci (51 
primerov) in delavski sveti (48). 

Spremljanje sprememb samouprav
ne organiziranosti organizacij združe
nega dela je imelo predvsem preventi
ven značaj. Tako je DPS dosegel, da so 
bila dopolnjena gradiva o utemeljenosti 
predlaganih sprememb, in obenem pre
prečil nezakonitosti pri izvajanju posto
pkov, povezanih z odločanjem delav
cev ob statusnih spremembah. 

Sedanje stanje kaže, da v posav
skem združenem delu prevladujejo tež
nje po ukinjanju temeljnih organizacij in 
združevanju le-teh v enovite delovne 
organizacije (Kovinarska, temeljne or
ganizacije GG Brežice). V manjšini pa 
so razmišljanja o poslovnem osamos
vajanju in dezintegraciji. 

DPS opozarja na nekatere značilne 
napake in pomanjkljivosti, ki se ves čas 
pojavljajo v postopkih za spremembe 
samoupravne organiziranosti ali ukini
tev TOZD. Elaborati so namreč pogosto 
nejasni in neprepričljivi, ko gre za anali
zo pogojev za organiziranje oziroma 
ukinitev temeljne organizacije. Ena od 
skrajnosti so utemeljitve, v katerih kot 
razloge za ukinitev TOZD navajajo 
ekonomske težave, poslovno neuči
nkovitost, avtonomnost temeljne orga
nizacije, razdrobljenost proizvodnje in 
slabo izkoriščanje zmogljivosti. Vse to 
pa so le posledice, ki jih elaborat ne razk
rije, lahko pa bi jih, če bi bila izdelana 
analiza uresničevanja oziroma neures-
ničevanja ciljev samoupravnega spo
razuma o združitvi TOZD v DO. Tako bi 
dobili odgovor na vprašanje, ali je bila 
prvotna organiziranost napačno zas
tavljena ali pa gre le za neuresničevanje 
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ciljev samoupravnega sporazuma. Zna
ni administrativni posegi, uveljavljeni v 
preteklem letu, so v precejšnji meri ome
jili možnosti samoupravnega urejanja 
pri razporejanju dohodka in čistega do
hodka, kar je povzročilo tudi motnje pri 
samoupravnem odločanju delavcev o 
delitvi sredstev za osebne dohodke, po
vezanim z vprašanji določanja skupne 
— dovoljene mase sredstev za osebne 
dohodke zlasti v dejavnostih posebne
ga družbenega pomena). S spremembo 
obračunskega zakona ter zakona o sa
naciji in prenehanju OZD je bilo treba 
uskladiti samoupravne splošne akte in 
večina je to opravila v zakonsko do
ločenem roku ter zagotovila primerno 
razporejanje in delitev sredstev za 
osebne dohodke v skladu z družbenimi 
usmeritvami. V nekaterih OZD pa je bilo 
kljub temu treba z intervencijo zagotoviti 
uskladitev delitvenih razmerij, predv
sem v obdobju pričakovanja intervent
nih zakonov in tudi po njihovem spre
jetju. 

Za področje razporejanja dohodka, 
čistega dohodka ter delitev sredstev za 
osebne dohodke velja poudariti še to, 
da so v OZD vse bolj pogosti primeri, ko 
so delavci prizadevni samo pri razpore
janju dohodka, ne pa tudi pri njegovem 
ustvarjanju. 

DPS ugotavlja, da se ukrepi za od
pravo motenj v poslovanju prepočasi 
uveljavljajo. Normativna ureditev tega 
področja je v OZD zelo pomanjkljiva, 
predvsem glede ugotavljanja vsebine 
motenj, izvajanja programov za njihovo 
odpravo ter s tem povezane odgovor
nosti poslovodnih in drugih organov. 
Slabo je tudi to, da se vzroki za slabo 
gospodarjenje iščejo zunaj organizacije 
združenega dela, znotraj nje pa dosti 
manj, in da se ne terja odgovornost pos
lovodnih in drugih vodilnih delavcev za 
nastale razmere. Nasprotno: slabe re
zultate gospodarjenja poskušajo po
nekod (ne da bi ugotovili vzroke zanje) 
odpraviti s spremembo samoupravne 
organiziranosti, t. j . s spremembo oblike 
namesto vsebine. 

Med vzroki za prekinitve dela, ki jih je 
bilo lani v Posavju šest, DPS navaja 
prenizke osebne dohodke, dezinforma
cije o predvidenih zvišanjih osebnih do
hodkov, likvidnostne težave, ki onemo
gočajo izplačilo osebnih dohodkov v 
samoupravno določenih rokih, neob
veščenost delavcev o možnostih do
ločitve mase zanje. Nezadovoljstvo de
lavcev pa povzročajo tudi poračuni 
osebnih dohodkov v državni upravi, 
družbenopolitičnih oragnizacijah in 
družbenih dejavnostih, kjer gre le za usk
lajevanje osebnih dohodkov z rastjo v 
gospodarstvu. 
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Velja pravilo, da OZD o teh pojavih ne 
obveščajo DPS, pač pa to ponavadi stori 
občinski sindikalni svet. Tudi način od
pravljanja sporov se ni spremenil: še 
vedno se rešujejo le trenutne posledice, 
ne odkrivajo pa se vzroki, čeprav je 
znano, da so taki spori posledica mo
tenj v samoupravnih odnosih in tudi v 
proizvodnem procesu. DPS vztraja, da 
se delo, izgubljeno v času prekinitve, v 
celoti nadomesti z delom ter se tako na
domesti nastala škoda. 

Vsebina sporov na področju delovnih 
razmerij se v primerjavi s preteklimi leti 
bistveno ne spreminja. Pri sklepanju de
lovnih razmerij nastajajo kršitve zaradi 
nespoštovanja pogojev za opravljanje 
prostih del in nalog, izbire delavcev, ki 
ne izpolnjujejo pogojev, in nepravilne 
uporabe instituta poskusnega dela. V 
disciplinskih in odškodninskih zadevah 
ni bistvenih kršitev pravil o postopkih, 
pač pa so izrečeni ukrepi večkrat ne
primerni (lažna solidarnost med delavci) 
in višina odškodnine neustrezna. Na
rašča tudi sklepanje kooperantskih po
godb z zasebnimi obrtniki (večinoma iz 
Makedonije in BiH), ki so največkrat le 
posredniki pri zaposlovanju, taka de
javnost pa ima vse znake kupčevanja 
z delovno silo. 

Med problematiko stanovanjskih raz
merij je največ sporov zaradi nepravil
nosti pri uporabi osnov in meril za ses
tavo prednostnega vrstnega reda, do
deljevanja stanovanj v nasprotju z 
dogovorjenim stanovanjskim standar
dom in prednostnim vrstnim redom. Do
gaja se tudi, da se spreminja namemb
nost sredstev in stanovanj rednega 
stanovanjskega fonda za reševanje 
kadrovskih potreb. Nekateri menijo, da 
pred vselitvijo v kadrovsko stanovanje 
ne bi bilo treba plačati lastne udeležbe. 
Take zahteve posameznikov so ne
zakonite, zaskrbljujoče pa je, da jih želi
jo opravičiti z nekakšnimi »višjimi inte
resi družbenopolitične skupnosti«. 

Skrajšano poročilo družbenega 
pravobranilca samoupravljanja 

Iz fotokronike ob obletnici: 

27. februarja... 
... je minilo natanko leto dni, odkar je 
inženiring ekipa Tovarne celuloze in 
papirja Djuro Salaj Krško usposobila 
za ponovno proizvodnjo večji papirni 
stroj v papirnici Titov Drvar in dobila 
iz njega prvi tambur (zvitek) brezles-
nega papirja. Posnetka sta nastala ob 
strokovnih ekskurzijah delavcev iz 
krške tovarne v titovodrvarski papir
nici. (Foto: arhiv Obveščevalca TCP 
Djuro Salaj) 

Spremembe in dopolnitve družbene
ga plana občine Krško za obdobje 
1986—90: 

Prostor za pokopališče 
v Brestanici in pozidavo 
na Raki 

Delegati vseh treh zborov občinske sku
pščine naj bi sprejeli predlog sprememb in 
dopolnitev družbenega plana občine Krško 
za obdobje 1986—90 pri poglavjih, ki se na
našajo predvsem na prostorski del srednje
ročnega družbenega načrta v krajevnih 
skupnostih Brestanica in Raka. Gre za pres
tavitev lokacije pokopališča v Brestanici in 
za razširitev površin, namenjenih pozidavi 
na Raki. V obrazložitvi, ki je priložena sez
namu parcelnih številk in poglavij, v katerih 
naj bi vnesli spremembe, je zapisano: 

KRAJEVNA SKUPNOST BRESTANICA 
Ob izbiri lokacije novega pokopališča za 

območje Brestanice in ostalih naselij, ki gra
vitirajo na to lokacijo, je bilo v delovnem os
nutku družbenih planov predlagano, da je 
lokacija v glavnem blizu M-Agrokombina-
tovih nasadov. Na pripombo M-Agrokombi-
nata je ta lokacija premaknjena izven ograje 
sadovnjaka. 

Na osnovi rezultatov bioloških raziskav 
terena je ugotovljeno, da je sestava tal pre
dlagane površine neprimerna. Strokovne 
analize kažejo, da je teren znotraj ograje 
sadovnjaka bolj primeren za lokacijo novega 
pokopališča. 

Za dolgoročne potrebe, po oceni do leta 
2030, bi potrebovali za pokopališče ca 1.6 
ha zemljišč na razširjenem območju lokacije 
novega pokopališča. 

Samega sadovnjaka bi bilo odtujeno ca 
0.70 ha, ostale površine so izven ograje: 
cesta, hosta in ostale površine, ki so sedaj 

plansko opredeljene v ta namen. Te ostale 
površine ne bodo uporabljene v druge na-
mene,kot so sedaj v uporabi. Torej na novo 
posegamo v površino 1.6 ha za potrebe 
pokopališča (mrliška vežica, dovozna cesta, 
parkirni prostori, hortikulturna ureditev in 
grobovi). 

Na sestanku med krajevno skupnostjo 
Brestanica in M-Agrokombinatom Krško je 
bilo dogovorjeno, da če ni druge prostorske 
rešitve za pokopališče, se poseže v površine 
sadovnjaka, s tem da se M-Agrokomhinatu 
izplača odškodnina. 

KAJEVNA SKUPNOST RAKA 
Krajevna skupnost Raka predlaga, da se 

del površin, namenjenih za stanovanjsko 
gradnjaj-azširi z obstoječih 1.3 ha na 3.4 ha. 
Ta površina naj se uredi z zazidalnim 
načrtom. 

Za stanovanjsko gradnjo so predvidene 
površine severovzhodno nad obstoječim na
seljem Raka. To je zaokroževanje obstoječe 
pozidave površin in zaokroževanje tega dela 
naselja. 

Krajevna skupnost Raka ugotavlja, da so 
obstoječe površine premajhne, ker so do
ločene na osnovi izračunov migracijskih 
tokov, ki pa so zaradi prisotnosti doma os
tarelih nun nerealni. 

Na osnovi javne razprave, ki je bila v kra
jevni skupnosti Raka 18.12.1987,je sprejet 
sklep, da se za potrebe obrtne cone, odstopi 
od površin,predlaganih v osnutku teh spre
memb. Obrtna cona naj ostane na prostoru, 
ki je določen v dolgoročnem družbenem pla
nu občine Krško za obdobje 1986—2000, 
obdela pa se naj istočasno z zazidalnim 
načrtom Raka. 

Komite za družbeno planiranje, razvoj 
gospodarstva in urejanje prostora predlaga 
izvršnemu svetu skupščine občine Krško, da 
predlog sprememb posreduje skupščini v 
sprejem. 
Krško, februar 1988 

Strokovna služba komiteja 

•
• • 
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PUP Metalna 
Predlog odloka o prostorskih ureditvenih 

pogojih Metalne — TOZD TGO Senovo (PUP 
Metalna) je izdelan v skladu z družbenim 
planom občine Krško za obdobje 1986—1990. 

PUP Metalna obravnava prostor znotraj 
obstoječe ograje tovarne. Zaradi izboljšanja 
in dopolnjevanja dejavnosti na območju 
kompleksa Metalne — TOZD TGO Senovo se 
načrtujejo dozidave in adaptacije. 

Konstrukcijski obrat se razširi z objekti: 
— strojne obdelave 
— strojne montaže 
— družbenega standarda 
— skladiščno-upravnega kompleksa 
— servisnih dejavnosti 
— lakiranja 
— zaklonišča 
— skladišča vnetljivih plinov in tekočin 
— spremljajoče infrastrukture 

Osnutek PUP Metalna je bil javno razgrn
jen na sedežu krajevne skupnosti Senovo, v 
Metalni — TOZD TGO Senovo, IGMP Sava — 
TOZD Savaprojekt Krško in komiteju za druž-

Predlog odloka o ustanovit
vi upravne organizacije za 
družbeno planiranje in ur
banistično načrtovanje 

Zakon o urejanju naselij in dru
gih posegov v prostor (Uradni list 
SRS, št. 18/84) je postavil nove osno
ve prostorskemu planiranju. Dosled
no je razmejil strokovna vprašanja 
od opredelitev družbenopolitične 
skupnosti. Povečal je možnost demo
kratičnega odločanja pri planiranju 
posegov v prostor in pripravi pro
storskih izvedbenih aktov. Istočasno 
pa je razmejil naloge, ki jih oprav
ljajo strokovne organizacije in uprav
ni organi občine ter uvedel obveznost 
ustanovitve upravne organizacije za 
urbanistično načrtovanje kot vmesne 
institucije, katere naloge povzemamo 
po njem v 8. členu predloga odloka. 

Obseg navedenih nalog zahteva 
kvalitetno kadrovsko zasedbo, in pred
vsem zato naj bi bila upravna organi
zacija praviloma za več občin. 

Po sprejetju zakona so v SR Slo
veniji in tudi v Posavju potekale pri
prave za ustanovitev regijskih uprav
nih organizacij, vendar do zakonsko 
določenega roka, t.j. 1. 1. 1988, niso 
bile uspešno zaključene, zato občine 
sedaj ustanavljajo občinske upravne 
organizacije. 

Odlok, ki ga predlaga izvršni svet 
občine Krško, predvideva ustanovi
tev upravne organizacije v obliki Za
voda za družbeno planiranje in ur
banistično načrtovanje Krško. Po do
ločilih 21. člena odloka se mora za-

beno planiranje, razvoj gospodarstva in ure
janje prostora občine Krško. 

Javna razprava je bila 9.10.1987 v kra
jevni skupnosti Senovo. 

V času javne razprave ni bilo pripomb. Po 
končani javni razpravi pa je bil PUP Metalna 
poslan vsem organom, ki so bili določeni za 
izdajo soglasij. 

Rok za pridobivanje soglasij (30 dni) je po
tekel 16.12.1987. Do določenega datuma 
soglasij niso posredovali: 
— Medobčinski inšpektorat Krško — sani
tarni inšpektor 
— Območna vodna skupnost Dolenjske 
— Kostak Krško 

Po 56. členu zakona o urejanju naselij in 
drugih posegov v prostor (Uradni list SRS, št. 
18/84) se šteje, da so soglasja dana. 

Izvršni svet skupščine občine Krško je os
nutek prostorskih ureditvenih pogojev Me
talne — T0ZD1G0 Senovo obravnaval 1.9. 
1987, predlog pa 23.2.1988 in predlaga, da 
ga ikupšina občine Krško sprejme. 

Komite za družbeno planiranje, 
razvoj gospodarstva in 

urejanje prostora 

vod organizirati v letu 1988, postop
no prevzeti naloge in pripraviti prav
ne dokumente za svoje delovanje v 
tem letu, predvsem naloge s področja 
urbanističnega planiranja, postopno 
pa naj bi prevzel naloge celotnega 
planiranja (ekonomskega, socialnega 
in prostorskega). 

Izvršni svet je ob obravnavi odlo
ka sprejel naslednja stališča: 
1. Delavci upravnih organov občine 

v letu 1988 opravijo dela in na
loge, potrebne za registracijo za
voda na sodišču, in pripravijo sa
moupravne splošne akte. 

2. Strokovna opravila iz pristojnosti 
zavoda opravlja TOZD Savapro
jekt Krško po pogodbi. 

3. Delovna skupina izvršnega sveta 
pripravi takšen model delovanja 
zavoda, ki bo pomenil zmanjša
nje števila zaposlenih v državni 
upravi, povezavo nalog s področ
ja dela TOZD Savaprojekt ter ra
cionalizacijo opravil v skupnih 
strokovnih službah SIS družbenih 
dejavnosti in materialne proizvod
nje. 

4: Ker pomeni vsebina odloka priče-
tek aktivnosti za ustanovitev za
voda in ker bo skupščina razprav
ljala o vsebini in obliki zavoda ob 
koncu leta (ko bodo predloženi 
akti za ustanovitev), predlagamo 
enofazni postopek. 

Pripravil: 
Komite za družbeno planiranje, raz
voj gospodarstva in urejanje prostora 

Predlagatelj i 
Izvršni svet 

Predlog odloka o proračunu 
V razpravi o osnutku odloka o 

proračunu občine Krško za leto 1987 
so bile podane pripombe glede razpo
reditve prihodkov. 
— Postaja milice Krško ocenjuje, da 

predlagana višina sredstev za te
koče leto ne bo zadostna, ker se 
bodo s sprostitvijo novih kapaci
tet dodatno povečali stroški. Pred
lagajo, da se znesek poveča na 
66.ooo.ooo din. 

— OK ZSMS Krško predlaga, naj bi 
se višina sredstev za dejavnost v 
letu 1987 povečala za dodatne stro
ške pri izvedbi zvezne mladinske 
delovne akcije v KS Podbočje. 

— OO ZZB NOV meni, da v prora
čunu predvidena sredstva ne bodo 
zadostovala za pokritje vseh po
treb OO ZZB NOV. 

Izvršni svet je na seji dne 23. 2. 
1988 obravnaval pripombe k osnutku 
proračuna občine Krško in predlaga 
naslednje zaključke: 

Strinja se s pripombo o višini 
sredstev za pokritje materialnih stro
škov Postaje milice Krško, vendar pa 
predlaga, da trenutno ta ostane ne
spremenjena. 

Izvršni svet ugotavlja, da sprosti
tev novih kapacitet zahteva komplet-
nejšo rešitev, in ne samo na področ
ju materialnih stroškov. Zato predla
ga sklic posveta predstavnikov Repu
bliškega sekretariata za notranje za
deve, občine Krško in Postaje milice, 
na katerem bi se dogovorili o zago
tovitvi sredstev za delo Uprave za no
tranje zadeve. Morebitne dodatne ob
veznosti proračuna pa bi potem upo
števali v rebalansu oziroma pri do
datnih sredstvih iz tekoče proračun
ske rezerve. 

Glede pripombe OK ZSMS Krško 
IS predlaga, da se za stroške zvezne 
MDA zagotovijo sredstva v okviru 
sredstev, ki so bila predvidena za de
lo OK ZSMS v višini 3.825.000 din. V 
letu 1988 se bodo sredstva za OD 
zmanjšala zaradi zmanjšanja števila 
zaposlenih, tako da se razlika lahko 
razporedi za delovno akcijo. 

Pri zahtevku za sredstva, potreb
na za delo OO ZZB NOV Krško, je 
bila narejena napaka, zato IS pred
laga, da se v tej postavki proračuna 
sredstva povečajo za 3.500.000 din, 
tako da znašajo 15.948.000 din. Tako 
se indeks poveča na 134, ki pa je ni
žji kot pri ostalih uporabnikih zara
di zmanjšanja števila zaposlenih. 

Ker drugih pripomb ni bilo in ker 
je predlog usklajen z družbenim do
govorom o izvajanju splošne porabe 
na ravni občin v SR Sloveniji za leto 
1988, izvršni svet z omenjenimi spre
membami predlaga odlok o proraču
nu občine Krško v sprejem. 

Strokovna služba za 
splošno porabo 

http://66.ooo.ooo
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Izvajanje davčne politike v letu 1987 
Namen izdelave poročila o izvajanju davčne politike v občini 

Krško leta 1987, ki ga je za obravnavo na skupščini pripravila 
uprava za družbene prihodke, je z aplikacijo rezultatov resornega 
organa odgovoriti na vprašanje, kakšna sta davčni sistem in davč
na politika, ali zakonodaja kot instrument politike krepi fiskalno 
funkcijo davkov, oziroma, ali zavira razvoj drobnega gospodarstva, 
hkrati pa odgovoriti na vprašanje, kako se v praksi uresničujejo 
zakonske zahteve ter družbeno verificirane in dovoljene oblike. 

V Jugoslaviji nimamo enotnega davčnega sistema, nimamo tudi 
enotne metodologije in kriterijev, ki bi lahko grupirali gospodarjen
je po podobnih osnovnih pogojih; zato tudi davčna politika v jugos
lovanskem prostoru ni enotna, poleg tega nima kvalitetnega ins-
trumentarija za kontrolo finančnih tokov ter dejansko ustvarjenih 
kategorij prihodka. Zakon o davkih občanov SR Slovenije ter občin
ski odlok, ki upošteva specifične pogoje stanja, tekočih gospodar
skih trendov in planskih pričakovanj v družbenopolitični skupnosti, 
pa tudi ne moreta upoštevati prej omenjenih pomanjkljivosti. 

Če želimo po podatkih za družbenopolitično skupnost ocenjevati 
učinkovitost širše zakonodaje, smemo reči, da je jSlitika pri uvel
javljanju prometnega davka ter davka od dohodka in osebnih doho
dkov svojo fiskalno funkcijo okrepila. 

V kmetijstvu se to ni zgodilo spričo dejstva, da je glavna osnova 
obdavčevanja v tej panogi še vedno katastrski dohodek. Res pa je, 
da tudi na tem področju še niso izčrpane vse zakonske možnosti, 
zato še dodatno slabi funkcija davka kot ekonomske kategorije. 

Za gospodarske in poklicne dejavnosti veljajo skorajda enaka 
dejstva. 

Vse kategorije obremenitev so se v letu 1986 glede na leto po
prej, kot tudi v letu 1987 v primerjavi z letom 1986, indeksno in no
minalno sicer povečale, vendar le na račun inflacije. 0 realni rasti 
davka ne moremo govoriti. Redka izjema so posamezne dejavnosti, 
ki so, indeksno gledano, dosegle nadinf lacijsko rast, vendar gre pri 
teh, nominalno gledano, za tako nizke zneske, da o fiskalni funkci
ji ne moremo govoriti, kaj šele o tem, da se je okrepila. 

Nekoliko drugačna pa je slika uresničevanja zakonodaje pri ob
davčevanju premoženja. Tu zakonodaja bolj strogo posega v doho
dke, ki niso v celoti rezultat dela, njena funkcija je tu, fiskalno 
gledano, okrepljena. Praksa pa si dovoljuje malce večjo toleranco, 
kajti pogodbeno prikazani zneski so običajno pod tržno veljavnimi. 
Dokazovanje teh dejstev občanom je v praksi običajno zelo boleče 
in včasih celo onemogočeno, dodatno pa to pomeni celo poseganje 
v delo drugih organov. 

Menimo, da je izvajanje novelirane davčne zakonodaje v 
zadnjih dveh letih — govorimo o neposrednem obdavče
vanju zavezancev iz kmetijske, gospodarske in poklicne de-
javosti — pokazalo pozitivne in negativne učinke novih reši
tev; če pa )̂i sproti odpravljali negativne učinke, bi ta 
zakonodaja v daljšem obdobju dala kvalietnejše rezultate, 
fiskalne in ekonomske. 

Žal pa se tudi tu ponavlja jugoslovanska praksa, da se 
brez kvalitetnih, večletnih rezultatov, analiz in argumentov 
lotevamo ponovnega spreminjanja. 

Kot sklepno misel vsemu omenjenemu in kot iztočnico 
za dograjevanje davčnega sistema in politike želimo pove
dati še naslednje: 

Jugoslovanska družba se je odločila za bolj vsestranski in 
dinamičen razvoj drobnega gospodarstva. To ni kratkotrajna 
potreba, temveč trajna usmeritev in sestavni del vsega pri
hodnjega razvoja naše države. 

Odločili smo se, da bomo obravnavali drobno gospo
darstvo kot enega prednostnih ciljev našega razvoja, da ga 
bomo spodbujali z ukrepi ekonomske politike in da mu bomo 
v okviru gospodarsko-sistemskih rešitev posvetili posebno 
pozornost. 

Takšno opredelitev velja razčleniti, zlasti v luči ukrepov 
ekonomske politike, ki prevedeni tako ali drugače ne po
menijo davčne politike, temveč se ta pojavlja le kot njen 
segment in jo le tako smemo tudi obravnavati. 

Kot ukrepe ekonomske politike pa moramo razumeti: 
1. uveljavitev skrajšane poti izdajanaj obrtnih dovoljenj 
2. sprejem zakona o zagotavljanju sredstev občanov za 

razširitev materialne osnove organizacij združenega de
la ter zakona o pogojih za odpis osnovnih in obratnih 
sredstev, ki niso v uporabi 

3. ponovno proučitev zgornje meje uvoza opreme 
4. ukrepe kreditno-monetarne politike 
5. poenotenje najvišjega števila zaposlenih pri obrtnikih in 

razširitev seznama dejavnosti, ki jih je mogoče opravljati 
z osebnim delom 

6. ureditev vrednotenja osnovnih sredstev in obračun 
amortizacije 

7. ustrezno zakonsko definiranje dolžniško-upniškega 
razmerja 

8. enotni davčni sistem in davčno politiko 

PREGLED OBREMENITEV TER PLAČIL DAVKOV IN PRISPEVKOV 
PO KNJIŽNEM STANJU 31.12.1987 

v 000 din 

VRSTA DAVKA 
Realizacija 

plačil 
1986 

Obreme
nitve 

31. 12.87 

Struk. Realizacija 
plačil 

31. 12. 1987 

Saldo 
zaostanka 
31. 12.87 

Indeks real. 

4:1 4:2 

I. KMETIJSTVO: 
— občinski davek 
— družbene obvez. 
II. OBRT: 
— občinski davek 
— družb. obvez. + 
inter. skup. za zap. 
delavce 
— pogodbeni zavez. 
— davek po odbitku 
III. PAVŠAL: 
— občinski davek 
— družbene obvez. 

1 
147.119 
54.934 
92.185 
784.379 
185.553 
303.407 
246.467 

5.004 
43.948 
43.307 
25.750 
17.557 

2 
304.252 
78.719 

225.533 
2,213.133 
524.894 
792.422 
765.233 

14.254 
116.330 
93.755 
49.438 
44.317 

3 
100 
26 
74 
100 
24 
35 
35 
1 
5 

100 
53 
47 

4 
269.698 
70.140 
199.558 

2,107.632 
514.830 
783.710 
680.666 

12.096 
116.330 
93.026 
49.390 
43.636 

5 
34.554 
8.579 • 

25.975 
105.501 
10.064 
8.712 
84.567 

2.158 
O 

729 
48 
681 

183 
128 
216 
269 
277 
258 
276 
242 
265 
215 
192 
248 

88,6 
89,1 
88,4 
95,2 
98,0 
98,9 
88,9 

84,8 
100,0 
99,2 
99,9 
98,4 
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IV. PROMETNI DAVEK 
V. DAVEK OD PREMO
ŽENJA: 
s prisp. od 
zaklonišča 
VI. DAVEK NA DOHODEK 
OD PREMOŽENJA 
VII. DAVEK NA DEDIŠČINE 
IN DARILA 
VIII. DAVEK NA PROMET 
NEPREMIČNIN 
IX. STAVBNO ZEMLJIŠČE 
X. SKUPNI DOHODEK 
OBČANOV 
XI. OBRESTI IN 
STROŠKI 

396.280 

2.901 

2.800 

11.184 

6.992 

19.773 
3.958 

4.952 

3.236 

1,268.581 

12.528 

13.630 

17.538 

22.820 

75.489 
19.110 

30.086 

5.595 

1,245.587 

12.488 

3.663 

17.420 

22.795 

75.455 
13.221 

27.778 

5.595 

22.994 

40 

9.967 

118 

25 

34 
5.889 

2.308 

0 

314 

284 

156 

326 

382 
334 

561 

173 

98,1 

63,2 

99,3 

99,8 

99,9 
69,1 

92,3 

100,0 
SKUPAJ 

PROCENT IZTERJAVE 

1.426.881 4,076.517 
4,076.517 

— 
— 

3,894.358 
3,894.358 

182.159 273 95,5 
95,5 

Opomba: Razknjižena obremenitev vsebuje zaostanek dolga iz leta 1986, razliko v odmeri za leto 1986 infekoče obremenitve za leto 1987. 
Vir podatkov: Mesečno poročilo za republiško upravo za družbene prihodke z 31. 12.1987 

Jasno je, da morata postati davčni 
sistem in davčna politika ob enakih po
gojih poslovanja enotna za vso državo, 
pri čemer se moramo držati osnovnega 
načela, da vsa zajemanja iz dohodka 
drobnega gospodarstva ne bi bil^večja, 
kot je njegova ekonomska moč. 

Zahteva po enotnem davčnem sis
temu in politiki v jugoslovanskem pros
toru mora postati konstanta. Za zaživet-
je pa bo potrebno danes zelo različne 
osnovne pogoje gospodarjenja v pros
toru povezati na skupni imenovalec. To 
bo verjetno za poklicane strokovnjake 
mnogo bolj trd oreh kot pa kasnejše do
ločanje enotne stopnje in ostalih kri
terijev. 

Naslednji predpogoj za nastavitev 
dobrega davčnega sistema, ki bo skozi 
politiko funkcioniral in omogočal obda
včevanje (širše gledano — prispevki in 
davki) po ekonomski moči, je ugotavl
janje dejanske ekonomske moči obrato
valnice. 

Vgraditi je potrebno kvaliteten ins-
trumentarij kontrole finančnih tokov ter 
nastaviti učinkovit mehanizem za evi
dentiranje dejansko ustvarjenih katego
rij prihodka — tu mislimo na kategorije, 
ki pomenijo direktno prihodek — kot tudi 
kategorij vseh odhodkov, od materialnih 
stroškov, amortizacije, investicijskega 
vzdrževanja do kreditov oziroma obresti 
zanje in ostalih odbitnih postavk, ki v 
strukturi ustvarjenega prihodka, doho
dka in čistega dohodka le-tega zmanjšu
jejo. 

Današnja praksa kaže, da tega me
hanizma nimamo oziroma je neučinko
vit, ker se naslanja le na individualno 
sposobnost njegovega odkrivanja. Tak
šna oblika pa je daleč od sistemske 
rešitve. 

Sedanji davčni sistem nima ustrezno 
in v zadostni meri razdelanih odnosov 
do produkcijskih sil, zlasti z vidika last
ninskih odnosov. 

Zakonodaja pozna le en termin za 
nosilca obrti — delovnega človeka, ki s 
samostojnim delom in z lastnimi sredst
vi opravlja obrtno ali kako drugo gospo
darsko dejavnost. Pri celostni obravnavi 
obratovalnice enači zavezanca — za

sebnika, ki opravlja dejavnost sam, z 
zasebnikom, ki zaposluje do deset de
lavcev, ki prispevajo k ustvarjanju ce
lotnega prihodka. 

Tu se poraja misel, da bi zakonodaja
lec moral ločiti obravnavo obratovalnice 
in nosilca obrti. 

(z poročila uprave za 
družbene prihodka 

SMUČARJI IN SMUČARKE TCP 
Ekipni zmagovalci slovenskih zimskih papirniških iger 

20. februarja 1988 je bilo na avstrijskem 
Koroškem v organizaciji Tovarne celuloze 
Obir 17. veleslalomsko prvenstvo slovenskih 
papirničarjev. Smučarke so se pomerile v 
treh starostnih kategorijah, smučarji pa v pe
tih. Številna ekipa TCP Djuro Salaj Krško je 
v skupnem seštevku osvojila prvo mesto, 
zmagovalni pokal pa je prejela tudi moška 
ekipa. 

Vrstni red ekip: Krško, Vevče, Obir-Hago, 
KTL Ljubljana, Radeče, Aero Medvode, 
Količevo, Sladkogorska, Papirografika Ljubl
jana, Rudnik kaolina in kalcita Kamnik, Inš
titut za celolozo in papir Ljubljana, SOZD 
Slovenija papir Ljubljana. 

Veseli obrazi krških papirničarjev po obil
ni beri pokalov na slovenskih papirniških 
igrah; prvi z desne zmagovalec v direktor
skem veleslalomu MILOŠ MEDVED (Ki
to: Črt Čargo) 

Boljše uvrstitve krških smučarjev in smu
čark: 2. mesto — Meta in Vinko Kranjčevič, 
3. Rudi Voglar, 4. Vinko Novak, 5. Edvard 
Špiler, 6. Bojan Habinc, 7. Martin Kolan, 
Primož Štrasner, 8. Renata Novak, 9. Jože 
Cerle... 

Zanimivost prireditve je bila tekma direk
torjev, na kateri je zmagovalni pokal osvojil 
član poslovodnega odbora TCP Dj. Salaj 
MILOŠ MEDVED. 
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Predlog odloka: 

Priprave 
za melioracije 
na Krškem polju 

Zakon o kmetijskih zemljiščih (Uradni list 
SRS, št. 17/86) v 102. in 103. členu določa, 
da lahko kmetijska zemljiška skupnost, 
kmetijska organizacija ali kmetje, združeni v 
skupnost, vložijo predlog za sprejem odloka 
o uvedbi melioracijskega postopka na po
dlagi 105. člena navedenega zakona. 

Melioracijsko območje mora biti predvi
deno v družbenem planu občine, imeti mora 
urejen režim površinskih voda in obravnavati 
ga mora kmetijska zemljiška skupnost 

Melioracijsko območje Krško polje I zaje
ma melioracije kmetijskih zemljišč desno od 
križišča ceste Drnovo-Kostanjevica ob vasi 
Veliki Podlog proti Gržeči vasi, nato zeml
jišča ob Velikovaškem potoku, ob vasi Veli
ka vas in desno ob cesti Velika vas-Drnovo 
do križišča pri asfaltni bazi. 

Na pretežnem delu (281 ha) navedenih 
zemljišč se bodo izvajala le agromelioracij
ska dela (oranje, planiranje in gnojenje), na 
50 ha pa še hidromelioracije oziroma detalj-
na drenaža zemljišč na melioracijskem 
območju. 

Na celotnem melioracijskem območju je 
predvidena tudi komasacija kmetijskih 
zemljišč. 

Za izvedbo predvidenih melioracijskih del 
zagotavljajo lastniki zemljišč le 10% po
trebnih sredstev v obliki kredita, ki ga naja
me investitor, preostalih 90% pa Zveza vod
nih skupnosti Slovenije nepovratno. 

Z uvedbo melioracijskega postopka je na 
podlagi 83. člena zakona o kmetijskih zeml
jiščih prepovedan promet z zemljišči, parce
lacije, graditev, sajenje trajnih nasadov ter 
gozdnega drevja. Omejitve veljajo do konča
nja melioracijskih del. 

Pri predlagani melioraciji so izpolnjeni po
goji iz 103. člena zakona o kmetijskih zeml
jiščih, zato izvršni svet predlaga, da sku
pščina sprejme odlok o uvedbi melioracij
skega postopka v k.o. Senuše in k.o. Veliki 
Podlog. 

Komite za družbeno planiranje, ranoj 
gospodarstva in urejanje prostora 

Y \ V" •' ... Wr-

Investicijska dejavnost 
v letu 1987 

Konec leta 1987 je bilo v občini 
Krško v gradnji 66 investicijskih ob
jektov s skupno predračunsko vred
nostjo 13.443 milijonov din, kar je 
74 odst. več kot pred enim letom. 
Število objektov se je povečalo za 
devet. Večina investitorjev je bila iz 
krške občine, le dva sta imela sedež 
zunaj nje. 

Osnovne značilnosti investiranja v 
preteklem letu so bile: 
— zmanjšanje realnega obsega tako 

opravljenih plačil za gospodarske 
investicije kot tudi predračunske 
vrednosti novozačetih objektov v 
lanskem letu,-

— izredno povečanje negospodarskih 
investicij, predvsem na račun vla
ganj na področju dejavnosti DPS, 
DPO in SIS; 

— povečanje deleža gradbenih del v 
strukturi investicijskih objektov; 

— nadaljevanje razdrobljenosti inve
stiranja; 

— zmanjšanje deleža prednostno us
merjenih objektov; 

— zmanjšanje deleža industrije, zla
sti pa kmetijstva v skupnih inve
sticijskih vlaganjih. 

Iz poročila SDK 
— podružnice Krško 
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Občinski komite ZKS Krško 

Programska konferenca ZKS: Vključiti V delo 
vsakega člana ZK 

»Konferenca naj ne bo namenjena 
branju pritožb, ampak dogovoru o 
lastnem prispevku in boljšem delu ter 
iskanju sugestij za boljše delo CK 
ZKS t« 

Občinski komite ZKS Krško je na 
svoji zadnji seji (2. marca) sklenil, 
da bo programska konferenca zase
dala v sredo, 25. marca ob 15. url v 
mali dvorani DKD Edvarda Kardelja. 

Udeleženci sestanka OK ZKS so 
ugotovili, da poročilo o delu obsega 
najbolj bistvene elemente in poudar
ja probleme, s katerimi se je vod
stvo organizacije ubadalo v preteklem 
obdobju. Sicer pa tudi ni bil cilj niti 
članov komiteja niti pripravljalcev 
gradiva, da bi napisali popolno po
ročilo, ki bi ga konferenca lahko sa
mo sprejela, je poudaril eden od raz-
pravljalcev. Je pa poročilo dobra os
nova za kakovostno razpravo in do
datne prispevke na konferenci. Bistve
no je, da ta dokument sprejmemo 
kot naš, skupen, da v njem zapisa
na stališča zagovarjamo, zlasti pa, da 
poskrbimo, da bo o njem stekla te
meljita in plodna javna razprava v 
vseh osnovnih organizacijah ZK v na
ši občini 

Sekretar predsedstva OK ZKS Kr
ško, Franc Dular, je povedal, da je 
že prva pripravljalna seja komiteja (15. 
februarja) odprla ob osnutku poroči
la obilico dilem, ki jih pač ni bilo ni
ti možno niti smiselno vključiti v do
kument. Svoje so dodale tudi plodne 
razprave na številnih programsko-vo-
lilnih sejah osnovnih organizacij ZK, 
zato so se pri pisanju tega dokumen
ta odločili, da poudarijo predvsem 
problematiko treh tematskih podro
čij, ki so v naši družbenopolitični 
skupnosti najbolj odprta: energetike, 
kmetijstva in družbenih dejavnosti. 

Na ugotovitvah poročila naj bi te
melju tudi osnutek programskih us
meritev. Dejstvo je namreč, da še ve
dno veljajo (ker niso docela uresni
čene) naloge, zapisane v programskih 
usmeritvah za učinkovitejše uresniče
vanje politike ZKS v občini Krško, ki 
jih je občinski komite sprejel leta 
1986. 

Ravno tako je treba upoštevati tu
di dejstvo, da je CK ZKS na nekaj 
zadnjih sejah temeljito obravnaval 
natančno določeno problematiko, ki 
zadeva celo družbo, in po obsežni jav
ni razpravi v osnovnih organizacijah 
sprejel ustrezna stališča do njenega 
razreševanja. Članom v občinskih in 
osnovnih organizacijah ZK torej v pr

vi vrsti ostaja naloga, da sprejeta 
stališča uresničujejo, ne pa da za vsa
ko ceno širijo obseg svojih dokumen
tov z odpiranjem vedno novih kro
gov razprave o isti problematiki. 

Razen idejnega plenuma, na 
katerem je CK ZKS spregovo
ril o sebi, svojem delu in de
lu organizacije, ki jo vodi, zav
zel stališče do izstopov iz vrst 
ZK, do sprejemanja novih čla
nov itd., so potekale še te
matske razprave o stavkah (5. 
seja), vzgoji in izobraževanju 
(6. seja), kmetijstvu (8. seja), 
drobnem gospodarstvu (9. se
ja) . . . 

Povezava med člani, osnovnimi or
ganizacijami in občinskim vodstvom 

Člani OK ZKS se zavedajo, da je 
nemogoče zajeti vso problematiko, a 
dotakniti se je treba vsaj najbolj pe
reče. Razprava v osnovnih organiza
cijah mora dati temelj, izhodiščna 
stališča za sestavljanje osnutka skle
pov, ki jim bo le tak postopek jav
nega preverjanja omogočil, da bodo 
postali obvezujoči za vse članstvo. 
Do vsega ostalega, kar ne sodi v ok
vir dela Zveze komunistov, pa bomo 
lahko sprejeli le določena stališča, po 
katerih naj bi se ravnali člani ZK pri 
svojem konkretnem delu. 

Med pripravami na programsko 
sejo bo zopet prišla do izraza vloga 
članov občinskega komiteja, katerih 
naloga je spremljanje dela v posame
znih osnovnih organizacijah. Osnovne 
organizacije se namreč pritožujejo, 
da so premalo seznanjene z vsem, 
kar počne in misli vodstvo OK ZK. 
Komisija za obveščanje in komunici
ranje sicer skuša skrbeti za redno po
ročanje o delu komiteja in njegovih 
teles v skupnih delegatskih informa
cijah Naš glas, a očitno je osnovna 
težava to, da člani teh informacij ne 
prebirajo. Zato ponovno svetujemo 
sekretarjem OO ZK, naj na sestankih 
sproti seznanjajo člane z vsebino po
ročil o delu organizacije, objavljenih 
v rubriki Informacije OK ZK. Po dru
gi plati pa morajo ob (ne)bralnlh na
vadah članov pač temeljiteje odigrati 
svojo vlogo člani občinskega komite
ja. To pa ne pomeni, da se smejo 
omejiti zgolj na toliko neposrednega, 

osebnega stika, da članom OO ZK 
prenesejo prisrčne pozdrave komiteja 
in nekaj osnovnih podatkov o nje
govem delu v zadnjem obdobju I 

Zadolženi člani OK ZK in osnov
ne organizacije morajo vzpostaviti de
lovni stik, zato naj ne bodo sprejeti 
in dojeti kot »visoki obisk«, temveč 
kot člani celice, sodelavci, najspod-
budnejši in najodgovornejši. Čeprav 
se to ponekod in včasih sliši nekoli
ko nedosegljivo, je to gotovo edini 
način, da že zdavnaj zastavljena me
toda dela resnično zaživi in obrodi 
prave sadove. Zato pa bo v to delo 
treba vključiti vse komuniste, ki so 
zanj sposobni, pa če so člani komite
ja ali ne. 
j.1 an ne. 

Vloga poslovodnih delavcev — di
rektorjev 

Udeleženci razprave so ugotovili, 
da poslovodni delavci ponekod vse 
preohlapno jemljejo svoje dolžnosti 
in se ne zavedajo, da so tudi družbe
nopolitični delavci. Pri tem sploh ni 
bistveno, ali so ali niso člani ZK. Vze
ti si morajo čas in posvetiti potrebno 
skrb delovanju družbenopolitičnih or
ganizacij, samoupravljanju in osveš-
čanju delovnih ljudi v svojih kolek
tivih. 

Res je sicer, da mora biti skrb za 
nemoten potek proizvodnje in razvoj 
gospodarstva prva skrb tako direk
torjev kot vseh zaposlenih v delovni 
organizaciji. Nedavni dogodki pa opo
zarjajo, da tudi vsega ostalega ne ka
že zanemariti. Slabo informirani de
lavci so pogosto neosveščeni in je na 
koncu vseeno, zakaj so se odrekli vse
mu drugemu razen pehanju za zasluž
kom. 

Nerodno pa je, če mora vodstvo 
OZD ali TOZD nezadovoljnim delav
cem šele na izsiljenem sestanku po-
jasnevati tisto, kar bo umirilo njihov 
izbruh nezadovoljstva, čeprav bi lah
ko stalna skrb za nemoteno in redno 
delovanje samoupravnih organov ozi
roma družbenopolitičnih organizacij 
take izgrede preprečila. Na to pro
blematiko bi kazalo navezati tudi de
lo aktivov, med katere ne sodita le 
aktiva komunistov — direktorjev in 
delavcev — neposrednih proizvajalcev. 
Res pa je. da se, na primer, ravno 
aktiv delavcev — neposrednih pro
izvajalcev nekako ne more otresti 
mrtvila in ustvarjalno zaživeti. V vseh 
drugih aktivih so namreč člani nekako 



14 Naš glas 4, 7. marec 1988 

prodornejši, tematika zadeva njihovo 
delovno in interesno področje, zato 
so tudi razprave lahko plodnejše. V 
aktiv delavcev — neposrednih proiz
vajalcev, katerega ustanovitev je po 
statutu edina obvezna, pa delovni ko
lektivi očitno ne vključujejo najustre

znejših in najpodrobnejših komunistov. 

Franc Pipan: »V mršavih razmerah 
rezultati vendarle so!« 

»Jasno je, da so rezultati akcij in 
prizadevanja vsepovsod bolj skrom
ni, čeprav smo si pogosto v načrte 
zapisali velike cilje. Tudi razlika med 
mrtvilom partijskega članstva (»ba
ze«) ter prizadevnostjo in zagnanost
jo njegovega vodstva je še vedno očit
na. Ocenjujem pa (čeprav niti ni pra
vi čas za ocene niti nisem ravno po
klican za to), da je komite delal pri
zadevno, ves čas je kazal kritičen od
nos do problemov v družbenopolitič
ni skupnosti. Se vedno pa je slab stik 
med njim in osnovnimi organizacija
mi, ki nam jih vse premalo uspe pri
dobiti za uresničevanje sprejetih skle
pov. 

Dolgujemo tudi kritično pripombo 
na račun Jaka Koprivca, člana CK 
ZKS, katerega naloga je spremljanje 
dela naše občinske organizacije, pa se 
doslej kljub opozorilom in javni kri
tiki ni niti enkrat odzval našemu va
bilu. Zato bomo predlagali, naj cent
ralni komite poišče zamenjavo — člo
veka, ki bo z nami sodeloval. 

Vse premalo se tudi zavedamo 
dveh pravih podvigov gospodarstva 
Posavja. Gre za sanacijo Stillesa in 
Kovinarske, ki sta bila oba na robu 
stečaja. V času, ko celotna kovinska 
predelovalna industrija drsi navzdol 
in se bori s težavami, je Kovinarski 
uspelo splavati. Seveda to ne bi bilo 
mogoče brez izjemnega truda izvrš
nega sveta in solidarnosti združenega 
dela cele občine. Še posebej pa se 
moramo zavedati zalog, ki jih ima 
za uspešno rešitev Vinko Trafela, če
prav smo ga le s težavo pripravili 
k nadaljnjemu sodelovanju v kole
gijskem poslovodnem organu« 

OPOMNIK: 
Samoumevno je, da ne bomo po

novno objavili celotnega besedila 
»Programskih usmeritev za učinkovi
tejše uresničevanje politike ZKS v ob
čini Krško.« To je dokument, ki je 
bil sprejet leta 1986 in naj bi nas za
vezoval k akciji tja do naslednjega 
kongresa, ki bo čez dve leti. Naj pa 
ne bo odveč, če (kar tako za pokuši-
IID). nanizamo nekaj skromnih dolo
čil, oz. nalog, ki jih pred člane krške 
občinske organizacije ZK postavlja ta 
dokument: 

Ob enotnem mnenju, da na vseh 
teh področjih ne moremo govoriti o 
dograjevanju sistema delovanja in ve
čji stopnji prevladanja (in razvoja) 
samoupravljanja nad funkcijo politič
ne oblasti, kar je nedvomno tudi po
sledica delovanja ZK oziroma njenega 
članstva znotraj političnega sistema 
socialističnega samoupravljanja, se 
komunistom v občinski organizaciji 
Krško kot obveza postavljajo nasled
nje temeljne usmeritve: 
i. Da delovanje političnega sistema. 

ne bi bilo stihijsko, morajo člani 
ZK dosledno zastopati z ustavo in 
programskimi dokumenti določeno 
družbeno in politično vlogo, za za
gotavljanje stabilnosti, učinkovito
sti ter razvoja tega sistema. 

2. Te naloge uresničujejo s svojim 
odgovornim delom znotraj temelj
nih delegacij za zbore občinske 
skupščine in skupščine samouprav
nih interesnih skupnostih, v samo
upravnih organih delovnih organi
zacij in krajevnih skupnosti, v dru
žbenih organizacijah in društvih, 
v okviru katerih morajo zastopati 
tiste interese, ki so hkrati splošni 
družbeni. 

3. V teh okvirih morajo komunisti z 
lastnim vzgledom in odgovornostjo 
zagotoviti usklajeno delovanje vseh 
teh členov samoupravnega sistema, 
in sicer: 

a. Čimprej in dokončno odpravi
ti »nesporazume« med tistimi, ki 
ustvarjajo sredstva za financiranje 
družbenih potreb, izvajalci družbe
nih dejavnosti in njihovimi uporab
niki. 

b. Zagotoviti trajno sodelovanje 
med samoupravo v organizacijah 
združenega dela in krajevnih skup
nosti ter družbenopolitičnih organi
zacij v obeh okoljih. 

c. Povsod prispevati k temu, da 
se postopki samoupravnega odlo
čanja poenostavijo v prid učinko
vitosti in da se iz samoupravnih 
aktov odpravijo vsi primeri nepo
trebnega »vzporedništva in podva
janja«. 

d. Dosledno zagotavljati ustrez
na razmerja med delegati (delega
cijami) in njihovo samoupravno ba
zo. 
e. Preverjati »usodo« sprejetih sa
moupravnih odločitev in si priza
devati za čim hitrejše uveljavlja-
vljanje le-teh. 

f. Prizadevati si, da bodo vsi ude
leženci in noslici samoupravnega 
odločanja in še posebej člani ZK, 
usposobljeni za svoje delovanje, ki 
ga naj v zadostni meri »podpira« 
tudi izdelan informacijski sistem. 

Idejnopolitično usposabljanje in 
marksistično izobraževanje mora v 
večji meri kot doslej biti temelj in 
podlaga za uresničevanje nalog Zveze 
komunistov. 

Pri tem moramo dati osnovni pou
darek : 
— individualnemu usposabljanju in 

izobraževanju komunistov, in 
— usposabljanju — izobraževanju v 

osnovnih organizacijah za širjenje 
idejnoteoretskega znanja ter za vo
denje in uresničevanje konkretnih 
družbenopolitičnih, samoupravnih 
in drugih družbenih akcij. 

Komisija za IPU, vodstva OO ZK 
in OK ZKS bodo kreativno spremlja
li to področje, saj se zavedajo skup
ne odgovornosti za dosledno uresni
čevanje naloge. 

Organi občinske organizacije ZK in 
delovna telesa (komisije) OK ZKS bo
do kreativno in iniciativno delovali 
na področjih, za katera so ustanovlje
na, v tesni povezavi s članstvom in 
OO ZK ter OK ZK; MS ZK in CK 
ZKS. 

OK ZKS bo najmanj enkrat letno 
obravnaval vprašanja kadrovske kre
pitve ZK in področje IPU ter druga 
organizacijska vprašanja delovanja in 
organiziranja ZK. OO ZK pa so dolž
ne dvakrat letno obravnavati to pro
blematiko. 

OK ZKS in statutarna komisija ter 
komisija za organiziranst in razvoj, 
bodo v letu 1986 uskladili delovanje 
občinske organizacije ZK s statuti 
ZKJ in ZKS, posebno pozornost pa 
posvetili organiziranju in delovanju 
komunistov v KS z večjim številom 
OO ZK in članov. 

Aktivno udeležbo vseh članov in 
OO ZK v določanju politike ZK o vseh 
pomembnejših vprašanjih v občinski 
organizaciji ZK in v drugih delih po
litičnega sistema socialističnega samo-

Komite OK ZKS Krško vabi 
vse svoje člane, člane svojih 
delovnih teles (komisij) in de
legate, da se v polnem številu 
udeležijo programske konferen
ce. 

Same konference ne smemo 
zastaviti preširoko in iz nje 
napraviti sejo zbora združene
ga dela s prebiranjem obsež
nih referatov in analiz proiz
vodnih procesov ali trženja po
sameznih organizacij združene
ga dela! 

Normalno je, da so udeležen
ci seje v prvi vrsti člani in de
legati svojih osnovnih organi
zacij, a vendarle bi se morali 
dvigniti tudi na nekoliko višjo 
miselno raven. 

Seja naj bo tematska, v raz
pravi skušajmo osvetliti delo 
občinske organizacije ZK, delo 
in uveljavljanje osnovnih orga
nizacij skozi življenje samou
pravnih organov OZD, TOZD, 
delegatskih skupščin . . . Najti 
moramo pot za takšno uveljav
ljanje dela članov ZK, ker bo 
to veliko učinkovitejše od po
skusov vodenja akcije »od zgo
raj«, iz forumov. 

Konkretno moramo domisliti, 
kako naj s svojim neposrednim 
delom vplivamo na izboljšanje 
razmer v družbi in tako uve
ljavimo svojo organizacijo. 
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upravljanja. Občinski komite bo skrb 
za učinkovitejše vezi z OO Z K vzpod
bujal razne oblike akcijskega pove
zovanja komunistov na občinski rav
ni, posameznih dejavnostih in v KS. 

Organiziranje in delovanje ZK v 
krajevnih skupnostih je zelo pomem
bno za uresničevanje in krepitev sa
moupravljanja in delovanja drugih 
DPO, zato bomo učvrstili organizira
nost ZK tako, da bomo: 

— zagotovili akcijsko povezovanje 
vseh komunistov in OO ZK na 
področju KS preko svetov ZK in 
drugih oblik akcijskega povezova
nja komunistov; 

— prilagodili organiziranost ZK orga
niziranosti drugih DPO in samou
pravni organiziranosti KS z orga
niziranjem več OO ZK, ustanovi-

1 tvijo akcijskih konferenc (stalnih) 
in drugimi oblikami akcijskega po
vezovanja; 

— uresničili statutarno obveznost, da 
komunisti iz OZD delujejo tudi v 
KS; 

— zagotovili potrebno idejno in poli
tično pomoč manjšim ali ne dovolj 
usposobljenim OO ZK tudi s pre-
vezavo komunistov iz drugih sre
din, s tem, da prevezave ne raz
rešujejo komunisti, da so Še na
prej aktivni v lastnem delovnem 
okolju oziroma lastni OO ZK. 

j£K?wnsa&f9a<gm Občmaki horrm ZKS KHtko - jw&mi£2£xaa<ma 
* 

•• jxr&Qms2GX3a<&a ObOntki b o m * ZKS Kriho 

Seja CK ZKS o družbenih dejavnostih: 

Franc Pipan: PRETIRANO IZČRPAVANJE 
Centralni koaite ZKS Je 3. marca razpravljal 
o problematiki v družbenih dejavnostih naše 
republike. Radijska in televizijska poročila 
so občana« posredovala informacijo o vsebini 
teh razprav. Med udeleženci seje Je bil tudi 
Franc Pipan, sekretar Medobčinskega sveta 
ZKS za Posavje. Svoji razpravi Je dal 
naslov: "Svobodna menjava dela kot čezmerno 
prlkrajaevanje". 

V Posavju smo v pripravah na sejo CK ZKS v zvezi 
s prenovo družbenih dejavnosti imeli dva posveta. 
Teh posvetov so se udeležili mnogi delavci iz 
zdravstva, šolstva in socialnega varstva ter tudi 
Tina TomiJe, članica Predsedstva CK ZKS, Jože 
Miklavc, izvršni sekretar CK ZKS in Niko Žibret, 
predsednik Izobraževalne skupnosti Slovenije. 
Na teh posvetih smo oblikovali naslednja stališča 
do seje: 
1. Rezerve pri družbenih dejavnostih ne smemo ni

kakor več iskati v zniževanju osebnih dohodkov 
delavcev v teh dejavnostih. Ti so že sedaj 
dosegli spodnjo mejo in vsako nadaljnje zniže
vanje bi povzročilo socialne nemire, beg iz 
teh dejavnosti, stopnjevala bi se negativna 
selekcija, padala bi kvaliteta dela in vse 
bolj bi raslo antlkomuniatično razpoloženje 
pri teh delavcih. Zlasti na tem zadnjem bi se 
moral CK ZKS posebno zamisliti. Po našem mne
nju moramo iskati notranje rezerve v bistve
nem zmanjšanju administrativnih opravil, ki 
Jih morajo ustanove teh dejavnosti opravljati. 
Ni logično, da smo za družbene dejavnosti uza
konili enak organizacijski model, kot za go
spodarstvo. To je mehanicistlčno prenašanje 
oz. posiljevanje družbenih dejavnosti z ne
ustreznim gospodarskim modelom. Rezerve so 
tudi v spremenjenih šolskih okoliših, v bolj
ši koordinaciji avtobusnih prevozov, v dru
gačni statusni organiziranosti, v boljših me
todah dela In v drugačni vsebini dela. 

2. Delavci v družbenih dejavnostih terjajo večjo 
samoupravo. Svobodna menjava dela v tem tre
nutku ni niti svobodna, niti menjava. Svobod
na ni zato, ker Jo neprestano omejuje in nad
zira država, menjava pa ni zato, ker gre pri 
menjavi ekvivalent za ekvivalent. V tem tre
nutku bi za to ustavno kategorijo bil pri
mernejši izraz "nesvobodno čezmerno prikraj
šanje", seveda na račun delavcev v družbenih 
dejavnostih. Samoupravo pa v družbenih de

javnostih dostikrat omejujejo tudi premalo 
usposobljeni vodilni delavci v teh dejavno
stih. Predlagam, da v republiki vzpostavimo 
tudi usposabljanje za vodilne delavce v 
družbenih dejavnostih. Tudi sistem reelek
cije v teh dejavnostih, izjema Je le visoko-
šolstvo, ne funkcionira. Po navadi Je tako, 
da komur uspe priti na vodilni položaj v 
družbenih dejavnostih, bo na tem stolčku brez 
prevelikega tveganja ostal na nJem do 
upokoja. To bi morali nekako spremeniti in na 
ta način omogočiti normalnejšl pretok kadrov, 
oz. pomlajevanje na vodilnih delovnih mestih. 

3. Y Posavju menimo, da Je nujno, da vzpostavimo 
v vsej republiki enoten sistem financiranja za
gotovljenega programa v osnovnem šolstvu in 
osnovnega zdravstvenega varstva. Tisto kar 
je republika z zakonom določila, ne bi smela 
finančno prenesti na občine. Zaradi takšne po
litike se potem dogaja, da so razlike za enako 
delo celo do ene tretjine mesečnega osebnega 
dohodka. To močno razburja prosvetne in zdrav
stvene delavce, ker se v tistih občinah, ki so 
gospodarsko šibkejše, čutijo ogoljufane. To tu
di načenja stanovsko zavest, ker različno plača
ni delavci niso enotni. Ali država s tem ures
ničuje politiko "dlvlde et impera"^ 

4. Vladal Je podpiramo tiste pobude iz gradiva, ki 
odpirajo možnosti zasebnega zdravstva in zobo
zdravstva. Sicer pa zasebno zobozdravstvo itak 
imamo. Črno. In prav Je, da ga imamo. Sicer bi 
bili tudi na tem področju še bolj škrbasti. 
Predlagamo pa, da naj se v Sloveniji razmisli 
tudi o možnih ordinacijah za samoplačnike v 
okviru družbenih zdravstvenih organizacij. 

5. Y Posavju menimo, da Je družbeni dogovor v 
zvezi z merili za organiziranje zdravstvenih 
organizacij propadla stvar. Ta družbeni do
govor Je težil k nekim velikim sistemom, pri 
čemer pa Je prezrl, da je življenje močno raz
noliko na podeželju od onega v mestih. Tako je 
denimo za organizacijo lekarn predpisal naj
manj 45.000 zavarovancev, pri čemer Je očitno 
spregledal, da podeželske lekarne prodajajo 
zdravila za živino in te Jo je tudi za nekaj 
10.000 glav, spregledal, da Je kdaj kakšna le
karna sama zvarila kakšen"apeclflkum", ki Je 
bil znan po kranjski deželi, prav tako pa spre
gledal, da v manjših krajih nimamo drogerlj in 
da spet "pomade" kupujemo v lokami. Hočem re
či, da je iz družbenega dogovora izpadel bi-
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stveni element, to Je dohodek In za dohodek se 
•orano boriti, če sao se odločili za tržno eko
nomijo. 
Menimo, da Je v družbenih dejavnostih premalo 
naazora nad kvaliteto dela. Slabo delo se do
stikrat zakriva s samoupravnim nedelo«, ozi
roma samoupravnimi pravicami. Prepričani smo, 
da mora imeti država določane pristojnosti 
glede kvalitete dela v družbenih dejavnostih, 
ker so družbene dejavnosti v mnogih primerih 
tudi Javne službe. 

V Posavju smo tudi za to, da se v ustavi ze
lo restriktivno pristopa k obveznemu ustanav
ljanju interesnih skupnosti. Ustanavljanje sa
moupravnih interesnih skupnosti naj bo za do
ločeno družbenopolitično skupnost le izjemoma 
obvezno, sicer pa Je to prepustiti volji iz
vajalcev in uporabnikov. 

Prane Pipan, 
razprava na CK ZKS 
3. 3. 1988 

programske usmeritve 
Občinska konferenca SZDL Krško bo imela 
svojo programsko-volilno sejo v ponedeljek, 
14. marca 1988. 

Volilni seznami nosilcev individu
alnih funkcij so v Našem glasu sicer 
že objavljeni, a ker se srednje strani 
glasila tiskajo naknadno, imamo mo
žnost, da objavimo še dve spremem
bi. 

Namesto Zdravka Petana je za 
podpredsednika OK SZDL predviden 
inž. Vinko Bah (TCP), ki se ga gotovo 
spominjate po uspešno opravljenem 
mandatu predsednika izvršnega sveta 
SO Krško. 

Kot delegat občinskega sveta ZSS 
pa naj bi v občinski konferenci SZDL 
Jožeta Kuplenika zamenjala Ivanka 
Novoselič, zaposlena v podružnici 
službe družbenega knjigovodstva v Kr
škem. 

Iz poročila o delu OK SZDL v ob
dobju 1983-1987 pa povzemamo na
slednje navedke: 

Za obravnavano obdobje je zna
čilno nadaljevanje gospodarske krize, 
ki se je, ne oziraje se na doseženo 
stopnjo gospodarske razvitosti (ali 
zategadelj celo še bolj) odrazila v do
seganju planskih ciljev organizacij 
združenega dela in družbenega stan
darda nasploh. Zato je bilo področje 
družbenoekonomskih odnosov in eko
nomske politike deležno posebne po
zornosti. 

V Socialistični zvezi smo si priza
devali, da bi se odzivali na znana do
gajanja. V svetu za družbenoekonom
ske odnose, predsedstvu in v organih 
drugih družbenopolitičnih organizacij 
smo tekoče spremljali gospodarska 
gibanja in neposredno ali v družbe
nopolitične zboru sooblikovali stališ
ča in predlagali ukrepe za zaustavitev 
negativnih trendov in odpravo motenj. 
Preko frontnih delov v temeljnih in 
delovnih organizacijah združenega de
la smo ustvarjali ustrezno družbeno 
klimo za izvajanje stabilizacijsko na
ravnih ukrepov ekonomske politike 
ter za uveljavljanje načela naslonit

ve na lastne moči s sprejemanjem in 
izvajanjem lastnih ustvarjalnejših in 
zato neprisiljenih stabilizacijskih uk
repov. Nasprotovali smo usmeritvam, 
v katerih je bila izjemna pozornost 
namenjena omejevanju vseh oblik po
rabe, bistveno manj pa spremljamo 
in vzpodbujamo doseganje drugih na
log in ciljev, opredeljenih v letnih 
resolucijah. Sodelovali smo v aktiv
nostih za zagotovitev kvalitetnih sred
stev za pokrivanje izgub v tistih or
ganizacijah združenega dela, ki bi si
cer morale izplačevati zajamčene ose
bne dohodke. 

Prednostno smo spremljali uresni
čevanje družbenoekonomskih odno
sov v kmetijstvu in s tem povezana 
prizadevanja za razvoj vasi. Četudi 
smo kmetijstvo v naših razvojnih na
črtih opredelili kot panogo, ki mora 
biti nosilka razvoja občine, o pomem
bnejših premikih in dosežkih ni moč 
govoriti. Ob trajno slabi dohodkov
ni motiviranosti (zaradi disparitete 
cen) še nadalje ugotavljamo zavirajo
či dejavnik v neugodni lastniški struk
turi (preko 90 % zemljišč v zasebni 
lasti) ter razdrobljenosti parcel. Da bi 
za proizvodnjo hrane trajno ohrani
li čimveč zemljiških površin, smo na 
osnovi zakona kar 85 % zemljišč za
varovali pred spremembo namembno
sti. Če upoštevamo namen, je poda
tek izredno ugoden. Toda hkrati je 
treba ugotoviti, da je bila odločitev 
o zavarovanju površin sprejeta v ča
sovni stiski, zaradi česar niso bile do
volj upoštevane potrebe za uporabo 
prostora v razvojne namene. To je bil 
razlog za številne usklajevalne sestan
ke v občini in posameznih krajevnih 
skupnostih. 

Želimo predvsem opozoriti, da bi 
morali predlagatelji za tako zahtev
ne odločitve, kot je varovanje pro
stora pred spremembo namembnosti, 
zagotoviti dovolj časa za uskladitev 
interesov že v fazi sprejemanja od

ločitev. Tovrstna problematika je bi
la predmet razprave na domala vseh 
programsko-volilnih sejah krajevnih 
konferenc SZDL. 

Z ustrezno družbenopolitično ak
tivnostjo smo se angažirali za konkre
tizacijo splošnih družbenih usmeritev 
o razvoju drobnega gospodarstva. Pod
pirali smo prizadevanja izvršnega sve
ta za združevanje sredstev, namenje
nih razvoju tega gospodarskega pod
ročja, predvsem pa vztrajali pri za
htevi, da tudi z ustrezno davčno po
litiko zagotovimo pogoje za odpira
nje novih obratovalnic (zlasti v defi
citarni storitveni obrti) ter da se po
stopki za ustanovitev obratovalnic in 
organizacij skrajšajo do največje mož
ne mere. Zagotovo je na tem podro
čju v obravnavanem obdobju dosežen 
napredek, predvsem glede števila no
vih obratovalnic in novih delovnih 
mest, vendar se to nanaša izključno 
na enote s sredstvi v zasebni lasti, 
medtem ko smo pri pogodbenih or
ganizacijah združenega dela povsem 
zastali. Obstajajo sicer boljši obeti v 
prihodnje zaradi novoustanovljenega 
samoupravnega sklada za ustanavlja
nje enot drobnega gospodarstva, ven
dar hkrati zaskrbljuje podatek, da or
ganizacije združenega dela zaradi eko
nomskih težav in zato, da bi zapolni
li vrzeli v svoji proizvodnji ter zapo
slile presežek delavcev ne glede na 
ekonomske učinke in kratkoročnost 
takih rešitev, vse pogosteje angažira
jo svoje delovne skupine za oprav
ljanje tistih del, za katera so kad
rovsko in tehnično usposobljene eno
te drobnega gospodarstva. Se več, 
znan je primer iz preteklega leta, ko 
so bili kooperantski odnosi zamenja
ni s pogodbenim, obnavljajočim se pol
letno. In če objektivno upravičeno 
ocenjujemo, da smo v zavesti prese
gli odpore, nekonstruktivnost in oma
hovanja (ocenjeno seveda skozi obli
ke organizacijskega delovanja), po
tem bo skrb za odpravo prej nave
denih ekonomskih nelogičnosti ena 
od političnih nalog za naše delovanje 
na tem področju. 

Zaradi ukrepov tekoče gospodarske 
politike, še posebej omejevalne inter-, 
ventne zakonodaje, smo se nenehno 
soočali s pobudami in zahtevami po 
izenačitvi družbenoekonomskega po
ložaja delavcev v družbenih dejavno-
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stih z zaposlenimi v gospodarstvu. 
Preko oblik delovanja (predvsem v 
svetih) in s poenotenim stališčem dru
žbenopolitičnih organizacij v predsed
stvu smo opozorili na nesprejemljivo 
in nevarno razmišljanje, češ da je v 
tem delu združenega dela še najlažje 
in brez težjih posledic (kar zadeva so
cialni mir) ignorirati zahteve delav
cev in jih tolažiti z meglenimi oblju
bami. Predvsem z vidika ocene dol
goročnih posledic smo vztrajali pri 
zahtevi, da družbene dejavnosti ob
ravnavamo kot neločljivi, nepogre
šljivi in zato enakopravni del zdru
ženega dela. 

Zagotovo je pomembno oceniti us
pešnost uveljavljanja delegatskega si
stema. Ugotovitve kažejo, da je pro
blem domala vseh krajevnih • skupno
sti neodzivnost delegatov za seje de
legacij, kar pa veliko manj velja za 
delegacije za zbor krajevnih skupno
sti. To se je odrazilo tudi v udeležbi 
na sejah skupščin, predvsem skup
ščin samoupravnih interesnih skupno
sti. Dokaj enotno je mnenje, da so 
delegacije deležne premajhne pomoči 
družbenopolitičnih organizacij ter sa
moupravnih organov (predvsem sve
tov KS) in strokovnih služb v delov
nih organizacijah, zaradi česar priha
ja ob dokaj zahtevnih gradivih do ne
mega sprejemanja ponujenih rešitev 
ali pa se razvije živahna razprava v 
zaščito ozkega — najpogosteje celo 
osebnega interesa delegata. Četudi 
zveni nasprotujoče, pa je vendar tre
ba poudariti, da imajo delovni lju
dje in občani že znatno več delegat
skih izkušenj ter da so bolj kritični 
v obravnavi in bolj kritični do poma
njkljivosti, ki zavirajo delovanje de
legatskega sistema, pa tudi bolj zah
tevni v spremljanju uresničevanja 
sprejetih odločitev. To velja v prvi 
vrsti za zbor krajevnih skupnosti, ki 
ga ocenjujemo kot najaktivnejšega in 
kar hkrati kaže na dejstvo, da kra
jevne skupnosti (upoštevaje tradicijo) 
vidijo le tu učinkovito možnost za 

. uveljavljanje lastnega vpliva na ure
janje širših družbenih vprašanj. Zato 
pa prav tu pogosto prihajajo do iz
raza ožji lokalni interesi, ki jih ni 
mogoče vedno uskladiti s širšimi in 
jih uspešno uresničevati. 

V zvezi z delovanjem družbeno
političnega zbora še nadalje ostaja 
odprto vprašanje zamenljivosti sesta
ve zbora ter smotrnosti predhodne 
Vskladitve stališč družbenopolitičnih 
organizacij v okviru Socialistične zve
ze. Z opustitvijo te prakse (obvezne
ga poenotenja pred vsako sejo DPZ) 
bi namreč v ničemer ne kršili načel 
razvoja našega političnega sistema, 
saj mora biti zbor odprt za pobude 
in probleme, ki jih pri svoji družbe
nopolitični aktivnosti zaznavajo or
ganizacije in aktivisti frontnih delov 
Socialistične zveze in o njih steče raz
prava na zboru brez predhodne uskla
ditve. Z ohranjanjem dosedanje me
tode dela v bistvu podvajamo obrav
navo in v določeni meri dušimo raz
pravo v družbenopolitičnem zboru. 

Razprave na programsko-volilnih 
sejah krajevnih konferenc so ponudi
le dokaj celovito podobo problemov, 
ki pestijo krajevne skupnosti in s ka
terimi se soočajo aktivisti v svojem 
političnem delu. Opozorili so na ka
drovske probleme, s katerimi so se 
soočali pri ponovnem izboru krajev
ne samouprave, saj se je zatikalo že 
pri oblikovanju vaških in mestnora-
jonskih odborov, stopnjevalo pa pri 
pridobivanju kandidatov za nosilce 
odgovornih funkcij v krajevnih skup
nostih. In nič manj problemov ni bi
lo pri oblikovanju organov krajevnih 
konferenc SZDL, kar je bil tudi te
meljni vzrok za zamudo programsko-
volilnih sej nekaterih konferenc. Med 
pomembnejšimi razlogi za takšno sta
nje navajajo neizpolnjevanje dogovor
jenega in premalo uspešno reševanje 
problemov s področja komunalnega 
gospodarstva — pitne vode, krajev
nih poti in telefonskega omrežja. Kljub 
temu da je bil prav v zadnjem letu 
na tem področju storjen viden napre
dek, so bile razprave na to temo naj-
ostrejše. 

Hkrati so na vseh programsko-
volilnih sejah ocenili tudi priprave in 
izvedbo referendumov za krajevne 
samoprispevke. Analize krajevnih kon
ferenc SZDL v zvezi z negativnim izi
dom glasovanja navajajo predvsem 
naslednje razloge: 
— nezdržljivost programov — skupne

ga (za zdravstveni dom) in krajev
nega (za naložbe v KS). Ocena je 
poenotena in kaže, da bi v podob
nih primerih morali ponuditi v 
odločanje programe ločeno, saj v 
analizah zasledimo trditve, da bi 
bil izid glasovanja pozitiven, v ko
likor bi se krajani odločili o sa
moprispevku le za krajevni pro
gram in obratno, da bi bili uspeš
ni le v primeru, ko bi glasovalni 
listič vseboval le skupni program; 

— težke gospodarske razmere in s 
tem povezan problem osebnega 
standarda delovnih ljudi in obča
nov; 

— neprimeren čas izvedbe referen
dumov (ob objavi omejevalnih 
ukrepov ZIS); 

— nezadovoljene skupne potrebe kra
janov, predvsem glede krajevnih 
poti, telefonskega omrežja in pit
ne vode (KS Kostanjevica, Gora in 
Veliki Trn); 

— neučinkovito reševanje romske pro
blematike (predvsem v KS Krško 
polje in Veliki Podlog); 

— premajhna pomoč občinskega vod
stva v pripravi in izvedbi refe
rendumov; 

— nezadovoljstvo v zvezi z zdravstve
nimi storitvami in odnosom zdrav
stvenega osebja. 

Vendar je hkrati potrebno pouda
riti, da so bile priprave obsežne in 
temeljite, da smo z organiziranjem 
razprave preko zborov krajanov v 
vaških skupnostih dali možnost sle
hernemu občanu, da se izreče o ponu
jenem programu še pred sklepanjem 
na skupščini posamezne krajevne sku

pnosti. Vendar je to možnost izkori
stilo le približno 20 % občanov. 

Predsedstvo je ocenilo, da bi ne 
bilo smotrno ponoviti referendume za 
isti namen (torej izgradnjo zdravstve
nega doma), dabi pa kazalo proučiti 
možnost uvedbi občinskega samopri
spevka za kvalitetno medicinsko op
remo, ki bi služila zares v enaki me
ri vsem občanom. Nadaljevati bo mo
rali tudi aktivnosti za uvedbo krajev
nega samoprispevka v vseh tistih 
krajevnih skupnostih, ki samoprispev
ka nimajo uvedenega, saj smo ob 
sprejemanju srednjeročnega družbene
ga plana zapisali, da so s samopri
spevkom zbrana sredstva eden izmed 
virov sredstev za realizacijo progra
mov posamezne krajevne skupnosti. 

Upoštevaje programske usmeritve 
smo v Socialistični zvezi v preteklem 
štiriletnem mandata (predvsem pre
ko organov predsedstva Občinske 
konference SZDL) namenjali ustrez
no pozornost še naslednjim področ
jem: 
— področju informiranja — spremlja

li kvaliteto obveščanja preko sred
stev, katerih soustanovitelj je Ob
činska konferenca SZDL. Ocenje
no je bilo, da ni zadovoljiv pre-
Vok informacij v temeljnih sredi
nah, da pa smo dokaj dobro po
kriti s sredstvi obveščanja 
v i občin* in regiji,; 

— varstvu okolja — organizirali raz
pravo o posegu v prostor za na
črtovano izgradnjo hidroelektrarn 
na Savi in ocenjevali posledice pri
sotnih tehnologij na človekove bi
valne pogoje v našem prostoru; 

— spremljali problematiko društev in 
družbenih organizacij in na osno
vi ugotovitev opozorili na dva1 

ključna problema: pomanjkanje vo-
diteljskega in organizacijskega ka-
dra^ter preskromna finančna sred
stva'. Bili smo pobudniki za sti-
mulativnejše nagrajevanje strokov
nega kadra ter vodili akcijo za 
oblikovanje servisa za finančne sto
ritve društvom; 

— soorganizirali ure zgodovine na 
osnovnih in srednji šoli ob praz
nikih borčevskih enot ter sodelo
vali pri dokončnem pregledu in 
ovrednotenju spomenikov in obele
žij NOB; 

— v okviru naših možnosti smo kot 
pokrovitelji namenjali pomoč Sport-
no-kulturnemu društvu Simon Jen
ko v Niirnbergu. Svetovali in so
delovali smo v akcijah za ohra
njanje slovenske besede med mla
dimi in za seznanjanje z našo kul
turno dediščino, letovanje otrok ter 
v pripravah proslav ob naših praz
nikih ; 

— kot sopodpisnik Družbenega dogo
vora o reševanju romske proble
matike smo spremljali dosežke pri 
vključevanju romskih otrok v pred
šolsko vzgojo in izobraževalne ob
like ter bili aktivno vključeni v 
prizadevanja za zagotovitev temelj
nih življenjskih pogojev pri nas 
živečim Romom. 
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OK SZDL — programske usmeritve 

V programskih usmeritvah OK 
SZDL, ki naj bi jih 14. marca spre
jeli udeleženci konference, je zapisa
no, da imajo namen biti predvsem 
lasten opomnik za nadaljnje uveljav
ljanje te frontne organizacije, ter da 
so njihovi sestavljala izhajali iz ugo
tovitev naše dosedanje prakse, po
treb časa in upoštevanja družbeno
političnih in ekonomskih razmer. Ra
zen nalog, ki izhajajo iz temeljnih us
meritev te organizacije, so v doku
mentu še poglavja, posvečena družbe
noekonomskim odnosom in ekonom
ski politiki, družbenim dejavnostim, 
političnem sistemu . . . 

V prvem poglavju, ki govori o 
družbenoekonomskih odnosih so za
pisane naslednje naloge: 

i. Na področju družbenoekonomskih 
odnosov in ekonomske politike bo
mo nadaljevali naša prizadevanja 
pri izvajanju srednjeročnega pro
grama gospodarskega razvoja ob
čine in se zlasti zavzemali za: 
— spremljanje in izvajanje takš

nih resolucijskih usmeritev in 
ukrepov, ki bodo ustrezno ma
terialno in drugače spodbujali 
doseganje boljših rezultatov go
spodarjenja in poslovanja, pred
vsem pa večjo produktivnost in 
dvig kakovosti; 

— uveljavljanje sanacijskih pro
gramov v tistih gospodarskih 
subjektih, ki so že doslej po
slovali na robu rentabilnosti in 
jim grozi poslovanje z izgubo; 

— uveljavljanje ustreznejšega na
grajevanja proizvodnega in stro
kovno kreativnega dela in pre
prečevanje uravnilovke. 

2. Posebno pozornost bomo namenja
li kmetijstvu in gozdarstvu in pod
pirali ukrepe, ki bodo pospešili ure
sničevanje ciljev, sprejetih v druž
benem planu občine in se zavzemali 
za krepitev organizirane kmetijske 
proizvodnje na večjih zaokroženih 
kompleksih in za boljšo izrabo ob
stoječih površin in proizvodnih 
zmogljivosti. Uveljavljali bomo ak
tiv kmečkih žena in se zavzemali 
za tak status kmečke žene z vi
dika socialne vornosti, ki bo ustre
zal njenemu deležu prispevka v 
proizvodnji. 

3. Spodbujali bomo ustanavljanje ma
lih produkcijskih enot zasebnega 
in družbenega sektorja drobnega 
gospodarstva, ki bodo v koope
rantski povezavi z večjimi gospo
darskimi organizacijami sposobne 
z manjšim deležem vloženih sred
stev učinkoviteje gospodariti in za
gotavljati možnosti novega zaposlo
vanja. 

4. Na področju raziskovalne dejavno
sti bomo v sodelovanju z Razisko
valno skupnostjo podpirali tiste 
projekte, kd bodo v funkciji hitrej
šega gospodarskega in družbenega 
razvoja, vključno s projekti, ki bo
do kot rezultat nudili izboljšanje 
življenjskega okolja. 

5. V zvezi z družbenim planiranjem 
bomo spremljali uresničevanje pred
vsem prostorskega dela družbene
ga plana občine, kajti praksa kaže, 
da že predlog najmanjše spremem
be tega dokumenta povzroči v kra
jevnih skupnostih ponovne razpra
ve za omilitev določb, ki omejuje
jo rabo prostora za določene na
mene. Posebno pozornost bomo na
menili pripravi srednjeročnega dru
žbenega plana za obdobje 1991— 
1995. 

6. Uveljavili bomo skrb za kvalitet
no presojo vseh vrst vplivov na 
človekovo okolje. Vztrajali bomo 
na doslednem spoštovanju predpi
sov glede odlaganja odpadkov, 
transporta strupenih snovi, kopiče
nja nevarnih snovi in vztrajali na 
sklepih zborov občinske skupščine 
glede trajnega odlagališča nizko in 
srednje radioaktivnih odpadkov, še 
naprej bomo terjali zmanjšanje vpli
va prašičje farme na okolje. Za
gotavljali bomo tudi možnost za 
interesiranim za vključitev v raz
pravo o možnih posledicah posega 
v prostor zaradi izgradnje hidro
elektrarn na Savi in avtoceste pre
ko Krškega polja. 

7. Zaradi zaščite interesa, boljše in
formiranosti in pravne varnosti po
trošnikov bomo nadaljevali aktiv
nosti za oživitev svetov potrošni
kov v krajevnih skupnostih. 

Svobodna galerija MITJE 
de GLERIE in DOM UPO
KOJENCEV KRŠKO vas 
vabi ta na otvori tev retro
spekt ivne razstave pastelov 
in t emper LOJZETA MEH-
LETA iz KRŠKEGA. 

Otvoritev bo v ponede
ljek, dne 7. 3. 1988 ob 18.00 

v pros tor ih SVOBODNE GA
L E R I J E v Krškem, Cesta 
krških žrtev 12, prvo nad
s t ropje desno, nad Valva
sorjevo knjižnico. 

Razstava bo odprta do 
18. 3. 1988 in bo prodajna. 

Vljudno vabljeni! 

O D G O V O R 

NA DELEGATSKO VPRAŠANJE: "NOVA LOKACIJA ZA RAZVOJ ZIMSKO-SPORTNEGA 

TURIZMA IN REKREACIJE''. 

V veljavnih dokumentih, ki jih je v preteklih letih sprejela delegat
ska skupščina sta prostorsko kot področji razvoja zimskega turizma, 
športa in rekreacije opredeljeni 2 lokaciji: področje Bohorja (s pla
ninsko kočo) ter Gorjancev (Polom). "Lokacija Planina" (v krajevni 
skupnosti Podbočje) ne pomeni za naše dokumente še nove, to je tretje, 
marveč nadomestitev lokacije Gorjanci-Polom. Ta "premestitev" je pos
ledica naslednjih poglavitnih razlogov: 

- vprašanje zemljiške lastnine - na Planini so lastniki-kmetje, pri
pravljene površine (pašniki) prepustiti v brezplačno uporabo; 

- primernost terena (-Planina ima prednost tako po površini za smuča
nje primernih terenov kot njihovi "osojnosti", še bolj pomembno pa 
je to, da nekahtevajo kakih večjih ureditvenih posegov; 

- prometna dostopnost smučišč 

- želje kmetovalcev, da prično s "kmečkim turizmom" 

- vključenost območja v "Spominsko območje Zumberak-Gorjanci" 

Pobudo za urejanje smučišč na Planini je posredoval "Smučarski klub 
Krško", podprli pa so jo tudi v KS Podbočje. V okviru te krajevne 
skupnosti so že imenovali častni in delovni organizacijski odbor ter 
nekaj strokovnih komisij. 
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KVIZ TEKMOVANJE 
»MLADI IN KMETIJSTVO« 

Kviz poteka t radicionalno že 
vrs to let, in sicer od občinske 
do republ iške ravni, na njem pa 
sodelujejo mladi kmetijci , ki se 
združujejo v akt ivu mladih za
družnikov. 

Tekmovalne ekipe so tričlan
ske, najvišja predpisana izobraz
ba tekmovalcev pa je s rednja šo
la. 

Letošnji regijski kviz pod na
slovom »Mladi in kmetijstvo« je 
bil v soboto, 27. 2. 1988 ob 18. 
uri v Domu Bena Zupančiča na 
Zdolah. 

Organizator je bila torej ob
činska konferenca ZSMS Krško, 
kateri so priskočili na pomoč 
predvsem nosilci kmet i jske pro
izvodnje v občini, to je M-Agro-
kombinat Krško, še posebej pa 
Temeljna organizacija kooperan
tov in akt iv kmečkih žena. 

Tekmovalci oz. ekipe so od
govarjale na vprašanja iz pred
pisanih tem: 

1. Cas za rešitev gozdov se izte
ka 

2. Delo ZSMS po kongresu (po
ročilo o delu 86/87) 

3. Krompi r 
4. Bio vrt 
5. Splošna p reh rana živali 
6 Osemenjevanje svinj v kmečki 

reji 

Ekipe, kater ih »boj« je bil iz
enačen in zanimiv, so pokazale 
dobro znanje. Obiskovalci, ki so 
se zbrali v lepem številu (kljub 
prenosu moškega slaloma), so z 
zanimanjem spremljal i tekmova
nje ter kul turni p rogram. 

Na koncu so bile uvrs t i tve 
naslednje: 1. ekipa Sevnice II 
(udeležila se bo republ iškega te
kmovanja na Vrhniki) , 2. ekipa 
Brežic, 3. ekipa Sevnice I, 4. eki
pa Krškega. 

Na koncu so vsi z veseljem 
poskusil i okusno pr ipravl jene do
b ro te Aktiva kmečkih žena ter 
zapeli ob zvokih ka rmonike . 

PROBLEMATIKA VALVASORJEVE 
KNJIŽNICE KRŠKO 

Ali bo Valvasorjeva knjižnica 
matična ustanova?! 

Valvasorjevo knjižnico in čitalni
co Krško je ustanovila SO Krško 1964. 
leta in jo hkrati imenovala za občin
sko matično knjižnico. Je knjižnica 
III. skupine (glede na število prebi
valcev občine) in od 1. 1985 poslu
je kot poslovna enota delovne orga
nizacije Delavska univerza in knjiž
nica Krško. 

Leta 1984 je matična služba pri 
Narodni in univerzitetni knjižnici v 
Ljubljani izpostavila posebne pogoje 
za občinske matične knjižnice; opre
deljuje jih 29. člen Zakona o knjižni
čarstvu, ki se glasi: »Za opravljanje 
matične dejavnosti je lahko določena 
knjižnica, ki ima dovolj usposobljenih 
strokovnih kadrov, obsežno in ureje
no knjižnično gradivo ir. primerno te
hnično opremo.« 

Ugotovili smo, da naša knjižnica 
ne dosega potrebnega standarda, ta
ko po zahtevanem prostoru kot tu
di knjižnem gradivu, potrebnem stro
kovnem kadru in tehnični opremlje
nosti. 

Vsi ti pogoji bi morali biti izpol
njeni do leta 1990, v nasprotnem pri
meru pa bi matično dejavnost za na
šo občino na področju knjižničarstva 
prevzela ena izmed knjižnic sosed
njih občin, ki imajo boljše pogoje za 
delo in dosegajo predpisane normati
ve (Brežice ali Novo mesto). 

Ker smo menili, da krška občina 
mora obdržati knjižnico, ki bo zanjo 
opravljala matično funkcijo, smo od 
komiteja za družbene dejavnosti SO 
Krško dobili soglasja., da do leta 1990 
poskusimo knjižnico čimbolj približa
ti predpisanim standardom, in tako 
je naša knjižnica do takrat imenova
na za pogojno matično knjižnico ob
čine Krško. 

Prostor 

Knjižnica ima trenutno 140 m2 
uporabne površine, kar je 12,5 % po
trebnega prostora (standard je 1107 
mz), vendar bomo letos pridobili 2/3 
potrebnih prostorov v obnovljenih 
prostorih kapucinskega samostana v 
Krškem. Imamo tudi izposojevališče 
na Vidmu v izmeri 50 m2 ter kolek
cije knjig v Domu upokojencev Kr
ško, v Nerezinah in na Ljubelju, ki 
jih občasno menjujemo. Izposojevali
šče v Leskovcu pa smo morali leta 
1986 zaradi pomanjkanja kadra uki
niti. 

V prihodnje nameravamo mrežo 
izposojevališč še razširiti, najprej na 
Griču in v Leskovcu, kasneje pa tu
di v drugih krajih občine, kjer so 
strnjena naselja in bi se pokazale po
trebe po izposojevališčih. Prostor je 

tudi edini od pogojev, ki bo s po
močjo širše družbene skupnosti re
šen v letošnjem letu. Vsi ostali pa 
ostajajo nerešeni in vedno bolj je ja
sno, da sami s pomočjo Kulturne 
skupnosti Krško prevelikih zaostan
kov iz prejšnjih let ne bomo mogli 
nadomestiti. 

Knjižno gradivo 

Knjižnica bi morala do leta 1990 
doseči srednji normativ dve knjigi na 
prebivalca občine. 

Trenutno ima naša knjižnica 32.000 
enot knjižnega gradiva, kar znaša 
56,74 % potreb. Zadnja leta sicer na
bavljamo več literature, vendar cene 
knjig tako vrtoglavo naraščajo, da 
kljub povečanim sredstvom za nakup 
knjižnega gradiva, ki nam jih v ena
kem deležu dajeta republiška kultur
na skupnost in Kulturna skupnost Kr
ško, uspemo pokriti samo standard 
10 knjig na 1000 prebivalcev občine 
letno, zaostankov iz prejšnjih let pa 
nikakor ne moremo nadoknaditi. 

Tu je treba poudariti še to, da 
vsako leto poleg rednega nakupa 
vsaj 1/4 knjig dobimo tudi s pomoč
jo sponzorjev — delovnih organizacij, 
društev in posameznikov, vendar so 
zaostanki še vedno veliki 

Kader 

V knjižnici je trenutno zaposlenih 
6 delavcev, od tega 4,5 strokovnih 
(štirje višji knjižničarji in in 0,5 ma-
nipulanta). Zahteve standardov po
krivamo 64,29-odstotno. Ti delavci 
opravljajo vse strokovno delo ter 
redno vodijo izposojo v centralni knji
žnici in izposojevališčih, pa. še Gale
rijo Krško, ki jo upravljamo. 

Tu je treba izpostaviti tudi pro
blem, ki bo nastal pri preselitvi v 
nove prostore. Ker je to adaptirana 
stavba, bodo prostori knjižnice v treh 
nadstropjih, kar pa pomeni, da bo
sta izposoja in nadzor nad knjižnim 
gradivom terjala bistveno več delav
cev, kot pa bi bilo to potrebno v 
prostoru v eni etaži. 

Tehnična opremljenost 

Po tehnični opremljenosti je naša 
knjižnica prav gotovo na zadnjem me
stu med občinskimi knjižnicami v Slo
veniji, saj razen telefonskega apara
ta nimamo praktično nobene tehnič
ne opreme. V posebnih pogojih za 
matično knjižnico pa je zapisano, da 
bi morali imeti: 
teleprinter, fotokopirni stroj, opremo 
za uporabo avdiovizualnega in mi
krofilmskega gradiva (fotokamera, fi
lmska kamera, televizor, videorekor-
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der, diaprojektor, grafoskop, episkop, 
mikročitalec, filmski projektor, radio-
aparat, gramofon, kasetofon ali glas
beni stolp, snemalne naprave, ojače
valci in slušalke), računalniški termi
nal in drugo tehnično opremo, ki naj 
bi jo nabavljali v skladu z razvojem 
knjižnično-informacijskega sistema v 
SRS. 

Za primerjavo naj povem, da je 
konec leta 1987 od 53 knjižnic sploš-
noizobraževalnega tipa v Sloveniji 8 
knjižnic že imelo računalniško opre
mo in da se od januarja 1988 že de
la vzajemni katalog za vso literatu
ro, ki izide v Jugoslaviji, in se lahko 
knjižnice preko svojih terminalov 
vključijo v to podatkovno zbirko, od 
koder lahko svojim uporabnikom nu
dijo točne podatke o vsej literaturi 
v Jugoslaviji in knjižnicah, kjer je ta 
literatura na razpolago, ali pa si za 
svoje bralce te knjige izposodijo pre
ko medbibliotečne izposoje. 

Zdi se mi, da je ravno pri nabavi 
tehnične opreme naša knjižnica popol
noma zaostala,- in lahko se strokovni 
delavci v knjižnici še tako trudimo, 
brez ustrezne opreme našim bralcem 
ne moremo nuditi točnih, popolnih in 
ažurnih informacij, ki jih naši upo
rabniki od nas pričakujejo. 

V novih prostorih smo predvide
li tudi poseben prostor za avdiovizu-
alno gradivo, kjer bi si naši obisko
valci lahko ogledali filme, poslušali 
kasete, in plošče, kar vse spada v de
javnost knjižnice, vendar zaenkrat 
nimamo nobenega aparata, ki bi ga v 
ta prostor lahko postavili. 

Ne samo dejstvo, da nas Zakon 
o knjižničarstvu obvezuje, da bi mo
rali vse to imeti, bolj nas boli to, da 
smo v eni od razvitejših občin, pa 
našim občanom ne moremo nuditi ti
stega, kar jim pripada. Zato prosimo 
širšo družbeno skupnost, da nam po 
svojih močeh pomaga, da tudi knjiž
ničarstvo v naši občini spravimo na 
raven, ki bo odražala razvitost naše 
občine in čimbolj zadovoljevala po
trebe naših občanov. 

Ne bi hotela iskati vzrokov za to, 
da je knjižničarstvo v naši občini ta
ko zaostalo, dejstvo pa je, da je v 
Kulturni skupnosti Krško denarja za 
zadovoljevanje potreb kulture v ob
čini vedno premalo, in mogoče smo 
krivi tudi mi sami, da nismo znali in 
zmogli dovolj glasno zahtevati tiste
ga deleža, ki bi nam pripadal. Ker 
pa se kulturni dinar še naprej deli po 
indeksnem razmerju, je razkorak med 
delovnimi organizacijami kulture v 
občini vedno večji. 

Za zaključek pa bi rada povedala 
še to, da delavke Valvasorjeve knjiž
nice kljub pogojem, v katerih dela
mo, z veliko mero optimizma priča
kujemo razvoj tudi na našem področ
ju. Dejstvo je, da je potreba po knji
gi vedno večja, da izposoja v naši 
knjižnici iz leta v leto skokovito na
rašča, predvsem pa opažamo poveča
no iskanje informacij ter vse večje 
zanimanje bralcev za strokovno lite
raturo in literaturo v tujih jezikih. 

Za primerjavo naj navedem samo 
podatke o obisku in izposoji v zad
njih dveh letih. Valvasorjevo knjiž
nico v Krškem je leta 1986 obiskalo 
16.108 bralcev, ki _ so si izposodili 
45.878 enot knjižnega gradiva, leta 
1987 pa 17.819 obiskovalcev, ki smo 
jim izposodili 57.156 knjig. Žal pa se 
vse prevečkrat zgodi, da bralcem ne 
moremo ustreči, bodisi zaradi pomanj
kanja strokovne literature iz pretek
lih let ali zaradi premajhnega števi

la izvodov knjig, ki smo jih lahko 
kupili. 

Upamo, da delovni ljudje občine 
Krško delijo naše mnenje, da je po
treba po znanju vedno večja in da 
lahko dobro opremljena, bogato za
ložena knjižnica in organizirana knji
žnična mreža v občini veliko pripo
moreta k izobraževanju in širjenju 
bralne kulture med ljudmi. 

Vodja Valvasorjeve knjižnice: 
Ida Merhar 

Na prvi strani Našega glasa smo poročali o 
zmagi, k i jo j e 2 1 . februarja na državnem 
prvenstvu v ciklokrosu dosegel mladi krški 
kolesar Igor Kranjec,tu pa objavljamo še fo
tografijo vel ikega t r enu tka : pode l i tve po
kalov . Od leve: Dejan Jordan (2.). Igor Kra
njec (1.) in Boris Radej (3); trije najboljši 
domači tekmovalci. Druga fotografija je s 
klubskega sestanka. 
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Nov osnutek odloka 
o pokopališčih 
in pogrebnih svečanostih 

Zakon o pokopališki in pogrebni 
dejavnosti ter o urejanju pokopališč 
(Ur. 1. SRS, št. 34/84) je občinskim 
skupščinam naložil, da v dveh letih 
uskladijo svoje predpise z njegovimi 
določili. To velja predvsem za čas in 
način pokopa, zvrsti grobov, tehnič
ne normative za grobove, postavlja
nje spomenikov, vzdrževanje reda in 
miru na pokopališčih itd. 

Občinska skupščina je novembra 
lani prejela v obravnavo osnutek od
loka o pokopališki dejavnosti in po
grebnih svečanostih v občini Krško. 
Po analizi prejetih pripomb smo ugo
tovili; da je najprimerneje pripraviti 
nov osnutek odloka. Zato smo v no
vem osnutku izpustili vse tisto, kar 
rešuje že zakon, in pa vprašanja, ki 
se rešujejo neposredno v komunalni 
organizaciji oziroma krajevni ter ko
munalni skupnosti. To so vprašanja, 
ki zadevajo pogrebne storitve in sto
ritve v zvezi z upepeljevanjem, od
dajanjem prostorov za grobove v na
jem, merila za oddajanje, pripravo in 
vzdrževanje grobov, merila za obli
kovanje cen za uporabo pokopaliških 
objektov in naprav ter opravljanje 
drugih storitev. 

Pri osnutku pa moramo opozoriti 
še na dve stvari. Prva so določila 12. 
člena, s katerimi želimo doseči, da 
pogrebni sprevodi več ne bi potekali 
po cestah. Promet je namreč dosegel 
že takšno stopnjo, da bi lahko pri
hajalo do obojestranskega motenja. 
Druga novost je določilo drugega od
stavka 24. člena odloka. Že zakon do
loča, da mora biti za vsako pokopa
lišče izdelan načrt razdelitve na po
kopališke oddelke in grobove. Do
mnevamo, da upravljalci več ali manj 
imajo tovrstne načrte. Vprašanje pa 
je, v koliki meri so v teh načrtih do
ločeni tudi posebni prostori za vrstne 

in žarne grobove, grobišča, prostori 
za anonimne pokope in raztrositev 
pepela in ne nazadnje prostori za 
pokope ob morebitnih naravnih in 
drugih nesrečah, v vojni in izrednih 
razmerah. 

Odlok bo imel tudi finančne po
sledice, predvsem zaradi zahteve po 
izgradnji mrliških vežic in drugih po
kopaliških prostorov. Za to je kot za
dnji rok določen konec leta 1995, t.j. 
konec prihodnjega srednjeročnega ob
dobja. To pomeni, da bodo morale 
krajevne skupnosti v svojih planih 
predvideti potrebna finančna sred
stva, enako tudi komunalne skupnosti. 
Pri izdelavi načrtov pokopališč pa 
njihovi upravljalci ne bi smeli imeti 
večjih stroškov, saj bodo nuditi po
moči posamezni upravni organi in 
strokovne službe komunalne skupno
sti. 

Pri pripravi novega osnutka smo 
upoštevali tudi večino pripomb, ki 
jih je k prejšnjemu osnutku dal ko
ordinacijski odbor za odnose med 
samoupravno družbo in verskimi 
skupnostmi pri predsedstvu občinske 
konference SZDL Krško ter krajev
nih skupnostih Krško in Leskovec. 

Pripravil: 
Komite za družbeno planiranje, 

razvoj gospodarstva in 
urejanje prostora 

DKD E. Kardelja. 

Razstava ob 20. obletnici 
delovanja v Tacnu 

Prikaz življenja in vzgojno-izobraževalne-
ga procesa ter svobodnih aktivnosti učencev 
Kadetske šole za miličnike v Tacnu je bil os
novni namen razstave, ki jo je ta ustanova 
sredi februarja za pet dni postavila v prosto
rih DKD E. Kardelja Krškem. Pri organiza
ciji je sodelovala občinska uprava za notran
je zadeve, k ogledu pa so povabili vse učence 
6., 7. in 8. razredov osnovnih šol iz Posavja, 
vodstva vseh šol iz celotne regije ter vse, 
strokovni- delavce, ki se na našem območju 
ukvarjajo s poklicnim usmerjanjem mladine, 
predstavnike, družbenopolitičnih skupnosti 
in organizacij... 

RAZSTAVA 

Razstavo je odprl tov. Kaplan (v imenu 
šole), skozi dvajsetletno zgodovino šole pa je 
obiskovalce popeljala njena druga predstav
nica, tov. Debelakova. Po formalni otvoritvi 
in ogledu razstave so obiskovalci in priredi
telji v razgovoru izmenjali izkušnje o motivi-
rahju mladih za vpis v omenjeno šolo ter za 
kasnejše delo v vrstah miličnikov. (Tekst in 
foto: Martin Ivnik) 
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Občni zbor 
Planinskega društva 
„Bohor" Senovo 

Na občnem zbora, kije bil 19. 2.1988 v 
prostorih Doma XIV. divizije na Senovem, 
je bilo prisotno precejšnje število članov 
društva in ljubiteljev planin. 

Predsednik Edo Mirt je v uvodu pozd
ravil vse navzoče in podal poročilo o 
delovanju in problematiki planinskega 
društva. V razpravi, kije sledila, je Milan 
Mahovne izpostavil problem obnavlja
nja koče na Bohorju. Poudaril je, da je 
združeno delo premalo zainteresirano za 
reševanje tega problema. Tov. Peterko-
vič je kot predsednik SZDL v krajevni 
skupnosti predlagal, da tudi SZDL in ZB 
izvedeta akcijo za pomoč pri urejanju 
koče. 

Svoje poročilo je podal tudi nadzorni 
odbor in iz njega je razvidno, da je 
društvo zelo gospodarno razpolagalo z 
denarnimi sredstvi. Sprejeta je bila tudi 
razrešnica staremu vodstvu in formirano 
novo, ki bo poslej zasedalo v naslednji 
sestavi: 

Upravni odbor: 
predsednik — Miro Mikeln 
podpredsednika — Edo Mirt, Lojze Stih 
evidentičarka — Marica Daugul 
tajnica — Danica Pozvek-Vidmar 
blagajničarka — Anica Hlastan 

člani-Milan Mahovne (meddruštveni odbor), 
Jože ASič (gospodarska komisija), Hinko 
Uršič (klub mentorjev in vodnikov), Miran 
Pribožič (mladinski odsek), Tončka Amon 
(propaganda) 

Nadzorni odbor 
Albina Mahovne, Pavla Maroh, Milan Šribar 

Častno razsodišče 
Janko Pibernik, Armin Tomašič, Rudolf 
Ladika 

Komisija za ture 
Gorazd Pozvek, Andrej Škafar, Dušan Barbič 

Mladinski odsek 
Miran Pribožič 

Propagandna komisija 
Tončka Amon, Sonja Kostevc, Gizela Jagrič 

Gospodarska komisija 
Jože Ašič, Janez Kavčič, Kristijan Krajnc, 
Ante Markovič, Maks Habinc,Stani Mirt, 
Nadka Jelenko, Milan Komar 

Markacijski odsek 
Stani Mirt, Drago Žveglič, Janez Kavčič, Edo 
Mirt 

Klub mentorjev in vodnikov 
Hinko Uršič 

NAČRT IZLETOV ZA LETO 1988 
Mesec: 
januar 

februar 
marec 

april 
maj 

junij 
julij 

avgust 

september 

oktober 

november 

december 

Akcija, izlet, tura: 
novoletno srečanje na Bohorju (3. 1.) 
Zasavska gora (30. 1.) 
Zasavje 
pohod na Porezen 
smučarski izlet 
jezikova nedelja na Bohorju (24. 4.) 
Lovrenc, Veliko Kozje (7. 5.) 
Karavanke (28. 5.) 
srečanje mladih planincev Zasavja 
Drvar (4., 5., 6.) 
primorski del transverzale 
Krnica — tabor (10.—20. 7.) 
Durmitor 

Jalovec (27.-28. 8.) 
dan planincev (11. 9.) 
dan planincev (11. 9.) 
Krn, Krnska jezera 
Kočna 
kostanjeva nedelja (16. 10) 
pohod po poteh borb in zmag 

Zasavje 
pohod na Tišje 

Nosilec naloge 
E. Mirt 
M. Mahovne 
M. Habinc 
G. Pozvek 
E. Mirt 
L. Stih 
D. Barbič 
D. P.-Vidmar 
M. Daugul 
V. Novak 
mladinski 
odsek 
A. Mahovne 
D. Barbič 
D. Barbič 
A. Mahovne 
A. Mahovne 
M. Pribožič 
H. Uršič 
E. Mirt 
V. Novak 
L. Stih 
G. Pozvek 
M. Habinc 

V vzgojno-varstvenih enotah, osnov
nih šolah in organizacijah združenega 
dela imajo svoje načrte dela in izletov, 
priključili pa se bodo tudi nekaterim zgo
raj navedenim. 

Pri organizaciji izletov, kjer so potreb

ni avtobusni prevozi, se bomo povezali s 
PD Brežice, s katerim smo tudi v 
preteklem letu uspešno sodelovali. 

Razpise za posamezne izlete si oglejte v 
oglasni omarici PD „Bohor". 

Komisija za ture 

Na zboru so podelili društvena prizna
nja, mentorske znake in odličja medd-
ruštvenega odbora. Za prizadevno delo 
in pomoč so priznanja prejeli: Jože Ašič, 
Marija Božič, Gizela Jagrič, Zvone Jev-
šnik, Sonja Kostevc, Alojz Kranjc, Cvet
ka Mirt, Milka Raušl, DO Transport 
Krško, OŠ XIV. divizije Senovo, Občin
ski štab teritorialne obrambe Krško in 
DO Celuloza Krško. 

Za zaslužno planinskovzgojno delo v 
vrtcih in osnovnih šolah so mentorske 
znake prejeli: Jadranka Kržan, Dragica 
Kolan, Marica Ljubi, Ivanka Maksi, 
Peter Petrovič in Kristina Pribožič. 

Lična odličja so prejeli Janez, Marija, 
Beno in Katica Zorko iz Krškega za 
prehojeno Slovensko planinsko transve-
rzalo od Maribora do Ankarana, Slavica 
in Darja Geršak ter Vinko Vene pa za 
prehojeno Zasavsko planinsko pot od 
Kumrovca do Kuma. 

Zbora so se poleg domačih planincev 
udeležili tudi gostje iz Planinske zveze 
Slovenije, PD Dol pri Hrastniku, PD 
Hrastnik, PD Rimske Toplice in medd-
ruštvenega odbora. Vsi so zaželeli 
mnogo uspehov novemu vodstvu, ponu
dili pomoč pri posodobitvi koče in nas 
povabili na svoja srečanja. 

V razpravi je tov. Mahovne izrazil na
vdušenje nad delom vzgojiteljic v VVZ 
Krško na področju planinske vzgoje, 
predlagal pa je tudi, da se organizira pla
ninska skupina za upokojence »UPO
KOJENEC — PLANINEC", ki naj bi se 
ravnala po geslu »DOBIMO SE NA 
POSTAJI PRVO SOBOTO V MESE
CU!". Ker je to običajno delovna sobota, 
smo „ta mladi" potihoma pogodrnjali, 
češ kdo nam bo pa"<$troke pazil! No, pa se 
bomo že kako dogovorili. 

Ob koncu občnega zbora smo dobili 
tudi prve informacije o načrtovanem 
izletu na Durmitor. To planino sta nam v 
besedi in sliki predstavila Vinko Šeško in 
Lojze Anzelc iz PD „Lisca" Sevnica, tako 
da bo pot po njunih nasvetih precej lažje 
izvedljiva. 

Čisto pravi zaključek pa je bil le malce 
drugačen: ob kapljici dobrega in skrom
nem prigrizku, vendar je bilo to dovolj, 
da smo že začeli kovati načrte za naprej 
— planinski ples, jezikova nedelja, koča 
na Bohorju... 
Planinski „srečno" in pridružite se nam! 

ASko 



Naš glas 4, 7. marec 1988 23 

Občinski šahovski prvak 

PRVA EKIPA TCP 
DJ. SALAJ 

22. februarja 1988 je bilo v Kovinarski občinsko ekipno šahov
sko prvenstvo (v okviru delavskih športnih iger), na katerem je su
vereno zmagala prva ekipa TCP Djuro Salaj, kije premagala vseh 
devet tekmecev. 

Vrstni red ekip: 1. TCP Djuro Salaj-18 točk (po sistemu 2 točki za 
zmago, 1 za neodločen dvoboj),2. Kovinarska-15,3. Srednja šola 
Krško-13,4. Iskra Kostanjevica-11,5. NEK-10,6. Rudnik Senovo-
9,7. TCP Djuro Salaj II-6,8. Metalna Senovo-4,9. UNZ-3,10. 
Kovinarska-O. 

V prvi ekipi TCP Dj. Salaj so nastopili: Jože Volčanjšek, Ivan 
Gmajnar, Hilmija Ahmatovič, Ivan Bajde in Marjan Požun. Igralci 
na drugi, tretji in četrti deski so premagali vse svoje nasprotnike. 
Ekipa ni nobenega dvoboja dobila z nižjim izidom kot 4:1, v 
odločilni partiji za naslov zmagovalca pa so konkurenta Kovinar
sko premagali kar s 5:0. Od 45 možnih točk so TCP-ejevci oddali le 
5, kar priča o njihovi premoči. 
NiK 

Šahist iz zmagovalne ekipe TCP Djuro Salaj HILMIJA 
AHMATOVIČ je tudi inštruktor oz. mentor mladini šahistom 
na krški osemletki J. Dalmatina. Posnetek je nastal med lanskim 
republiškim pionirskim prvenstvom v krškem hotelu Sremič 
med mentorjevim opazovanjem igre najbolj nadobudnega šahis-
ta med krškimi pionirji TONIJA KOSA. (Poto: Črt Čargo) 
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Društvo kadrovskih delavcev 
v Posavju 

Povzetek iz gradiva 

Skupščina Društva 
kadrovskih 
delavcev v Posavju 

Med aktualnosti ob obravnavah rezulta
tov gospodarjenja v delovnih sredinah sodijo 
tudi obravnave rezultatov in ocen dela v po
sameznih društvih. 

Tako je Društvo kadrovskih delavcev v 
Posavju prejšnji teden na letni skupščini 
ocenilo svoje delo, sprejelo program dela za 
tekoče leto, ga finančno ovrednotilo, sprejelo 
dopolnitve Pravil delovanja društva, opravi
lo nadomestne volitve in informiralo člane o 
aktualnosti na kadrovskem področju. 

Delo društva je v preteklem letu temeljilo 
predvsem na osnovnih usmeritvah sprejetega 
programa dela, in sicer: uveljavljanju, pome
na dela kadrovskih delavcev, koordiniranju. 
dela kadrovskih delavcev, skrbi za dvig 
strokovnosti dela ter strokovnega izobraže
vanja oz. informiranja z aktualnimi vsebi
nami s kadrovskega področja. 

Tako je bilo z namenom, da okrepimo in 
dvignemo nivo organiziranosti kadrovskih 
služb v Posavju, v maju 1987 v sodelovanju 
s '»trokovno službo skupnosti za zaposlovan
je v Posavju, medobčinskim svetom SZDL 
in ttfcdobčinsko konferenco ZSS ter Medo
bčinsko gospodarsko zbornico v Posavju 
organiziran razgovor individualnih poslo
vodnih delavcev in vodilnih, kadrovskih de
lavcev v TOZD oz. DO, katerega seje ude
ležil tudi nam. republiškega komiteja za 
raziskovalno dejavnost in tehnologijo 
Emil Milan Pintar, kije med drugim sprego
voril tudi o »tehnološkem razvoju v svetu, 
strategiji razvoja v podjetjih in kadrovskih 
aspektih«. Sodeloval je tudi strokovni sode
lavec Zveze skupnosti zaposlovanja SRS 
Jože Verbek, kije predstavil »model razreše
vanja preseikov delavcev v TOZD«. 

V času javne razprave sprememb Zakona 
o združenem delu je bila organizirana okro
gla miza, kjer so bile izoblikovane pripombe 
in stališča, predvsem na vsebino sprememb iz 
poglavja delovnih razmerij, in posredovane 
ffledobčinskemu svetu ZSŠ. ._. Izvedena 
sta bila tudi seminarj a »Spremembe 
SaS o zdravstvenem varstvu« in »Organizi
ranje in izvajanje pripravništva« ter okrogla 
miza »Izvajanje proizvodnega dela 

in delovne prakse«, izoblikovana stališča pa 
so bila poslana pristojnim republiškim orga
nom in institucijam. 

Strokovna ekskurzija v Titov Drvar pa je 
omogočila članom društva ogled nove 
TOZD »Djuro Salaja" in razgovor s preds
tavniki TOZD o delu in izkušnjah reorgani
zacije s kadrovskega vidika. 

Med prioritetne naloge za delo društva v 
tekočem letu pa sodijo: obravnavi tem 
»Bistvene pomanjkljivosti pri varstvu delov
nih invalidov v TOZD« in »Motivacija za de
lo« ter razprava o osnutkih ustavnih spre
memb ter še nekatere aktualne teme iz 
področja kadrovske dejavnosti. 

V zvezi z usposabljanjem vodilnih kadrov
skih delavcev, ki ga organizirajGospodarska 
zbornica Slovenije, Zveza društev kadrov
skih delavcev Slovenije in Delavska univerza 
Skofja Loka, pa je sklep skupščine, da 
vzpodbudi akcijo vključevanja vodilnih kad
rovskih delavcev v navedeno obliko izo
braževanja, kajti doslej je bilo v slovenskem 
merilu vključenih v to izobraževanje naj
manj kadrovskih delavcev iz Posavja, in še to 
le iz tistih delovnih sredin, ki tudi sicer dobro 
skrbijo za razvoj svojih kadrov in kadrovske 
dejavnosti v celoti. 

Kristina Blatniki- uks 
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Prva faza izgradnje kabelskega 
distribucijskega sistema je 
zaključena! 

Novo pogodbo je do zadnjega januarja 
podpisalo 1042 lastnikov privatnih hiš! 

Bralci PUSTNIH NOVIC ste gotovo 
zasledili tedenski televizijski spored lo
kalnega studia Krško... Pustni veseljak se 
je spotaknil ob slabosti našega vsakdana, 
do resničnega TV studia pa vendarle ni 
tako blizu. Vendar vas lahko obvestimo, 
da je prva faza zbiranja interesentov za 
priključek na KDS sorazmerno uspešno 
končana. 

Do predvidenega datuma — 31. janua
rja 1988 — se je prijavilo 1042 lastnikov 
privatnih hiš. To je sicer dovolj, da se ak
cija izgradnje lahko nadaljuje, vendar 
ima ta novica lepotno napako; od vseh 
podpisnikov pogodb je vtičnico vplačalo 
le 881 prijavljencev (cena za priklop na 
eno vtičnico je 50.000.—), prvi obrok 
(80.000.—) pa je poravnalo komaj 416 
krajanov! Odbor za izgradnjo KDS up
ravičeno pričakuje, da bodo podpisniki v 
najkrajšem času pohiteli s plačilom. 

Med ljudmi še vedno kroži precej 
nepreverjenih informacij o usodi kabel
skih priključkov v družbenih stanova
njih. Povejmo na kratko, da sta ta 
problem dolžna rešiti krška stanovanj
ska skupnost in občinski izvršni svet, k 
temu pa sta se obe strani tudi zavezali. 
Vsi se moramo zavedati, da bi šele s pri
ključki v družbenih stanovanjih (1300) 
dosegli tisto število, ki zagotavlja upra
vičenost izgradnje KDS v Krškem in ok
olici. Na to moramo misliti, če želimo 
idejo tudi uresničiti. 

Kabelska TV tudi v Veliki vasi in Gorenji 
vasi! 

V Našem glasu smo že označili 
prvotno maksimalno mejo, do koder 
lahko napeljemo sekundarni kabel. 
Ponovno moramo poudariti, daje zmog
ljivost v prenosu signalov tehnično 
omejena in da zato ni mogoče KDS širiti 
v nedogled. Drugi kraji si morajo posta
viti svojo sprejemno antensko postajo in 
nanjo priključiti lasten primarni in se
kundarni kabelski sistem. 

Kljub temu smo uspeli prvotno za
mišljeni obseg malo povečati. Odbor za 
izgradnjo je preveril možnosti za poda
ljšanje KDS do Velike in Gorenje vasi 
(KS Leskovec pri Krškem), in tako bodo 
tudi tamkajšnji krajani lahko spremljali 
kabelski TV in radijski program. (Razu
mljivo je, da je v sprejem vključena tudi 
vas Veniše v celoti, kar v začetku ni bilo 
mišljeno.) Priključek na KDS pa bo do
datno dobil tudi del Trške gore. 

Odbor za izgradnjo KDS upravičeno 
pričakuje sporazumno sodelovanje Elektro
distribucije Krško in Podjetja za PTT 
promet Novo mesto. 

Zaradi napeljave TV kabla pod zemljo 
je razumljivo, da odbor za izgradnjo od 
vsega začetka išče stik z elektrodistribu-
cijskim podjetjem in pošto. Še več! Za 
nadaljevanje akcije je nujno usklajeno 
sodelovanje obeh podjetij. Vsako preig-
ravanje bi v končni fazi na svoji koži čut
ili porabniki oziroma krajani. Strokovno 
sodelovanje Elektrodistribucije bo po
trebno od postavljanja primarnega kabla 
z Libne do Stare vasi naprej, pri razpelja-
vi ostale mreže pa tudi sodelovanje 
Podjetja za PTT promet. (Na Poišči, na 
primer, bodo lahko TV kabel polagali 
skupaj s telefonskim.) 

Tudi sicer vedno bolj izstopa vpraša
nje kabliranja sekundarne napeljave po 
zraku. Ta varianta bi bila sicer cenejša, a 
gotovo manj kvalitetna zaradi krajše 
življenjske dobe, večje izpostavljenosti 
poškodbam, neestetskega izgleda. Po 
drugi strani podzemno kabliranje zahte
va poznavanje podzemnega katastra in, 
razumljivo, tudi več časa za izgradnjo. 
Očitno je, da bo samo kabliranje trd 
oreh, ki se ga člani odbora za izgradnjo 
zavedajo in se problema lotevajo z vso 
odgovornostjo. 

Kakorkoli že: prihajajoča pomlad na
rekuje, da se ni mogoče več obotavljati in 
da je vsak dan dragocen. V naslednjih 
dveh mesecih je potrebno pridobiti še 
manjkajoča uradna dovoljenja (druga 
faza izgradnje). Ta čas bomo porabili za 
priprave na začetek fizične izgradnje 
(tretja faza), kar načrtujemo za maj 1988. 

Želeti si moramo uspešno dogova
rjanje za medsebojno sodelovanje ter us
pešno reševanje problemov, ki bodo 
nastajali! 

Ivan Mirt 

Planinci 
že od malih nog 

V preteklem letu so izlete, ture in 
pohode organizirali tudi v vrtcih in 
šolah. 

Vzgojiteljice so navajale cicibane na 
bivanje v naravi, vodile so jih na izlete v 
domačo okolico, kjer so se sproščeno ig
rali in obenem spoznali marsikaj zani
mivega in koristenga, kar v zaprtih 
prostorih vrtca ni mogoče. 

Pri izvedbi so jim pomagali planinski 
in mladinski vodniki. 

Vzgojiteljice so s svojimi mladimi pla
ninci opravile naslednje število izletov: 
VVZ Krško 6, VVE Senovo 2 in VVE 
Brestanica. 

Planinske skupine po šolah so orga
nizirale lažje izlete za pionirje. Men
torjem so pri vodenju pomagali mladin
ski vodniki in nekateri učitelji. 

Opravili so: OŠ Jurij Dalmatin Krško 
10 izletov, OŠ A. Bohorič Brestanica 7, 
OŠ 14. divizije Senovo 4, OŠ Koprivnica 
4, OŠ M.. Kerin Leskovec 3, OS Raka 3 
in OŠ J. Gorjup Kostanjevica 2 izleta. 

Mladinski odsek je pripravil 10-dnevni 
tabor (od 1. do 10. 7. 1987) ob Pla-
nšarskem jezeru na Jezerskem. Udeležilo 
se ga je 54 pionirjev in mladincev, 
vodstvo pa so sestavljali: 10 mladinskih 
vodnikov in mentorjev, zdravnica, eko
nom in kuharica. 

Opravili smo 5 izletov in tur: na 
Skubrov vrh, k Češki koči, k izviru Sla
tine, na Ledine in ledenik pod Skuto, na 
Kokrško sedlo in Grintavec. 

Mladinski vodniki so pripravili pla
ninska predavanja z barvnimi diapozitivi 
za pionirje po šolah in starše otrok v vrt
cih pred izleti. 

Planinski poročevalec 

Glasbeni večer 
in gledališka 
predstava 

V petek, 4. marca ob 19. uri bo v 
DKD Edvarda Kardelja nastopil 
zabavni orkester Žabe iz Celja s 
pevkama Marjano Deržaj in Ta
tjano Dremelj. 

Slovensko ljudsko gledališče iz 
Celja pa se bo v petek, 18. marca, 
predstavilo s komedijo Hudičev 
učenec. Predstava se bo začela ob 
18. uri. 
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Visoko državno 
odlikovanje 
KURTU MEYERJU 

19. februarja 1988 je predsednik Izvršne
ga sveta SR Slovenije DUŠAN ŠINIGOJ v 
Ljubljani generalnemu direktorju milanske 
firme Imexco S.P.A. KURTU MEYERJU 
vročil red jugoslovanske zastave z zlato zvez
do na ogrlici, s katerim ga je Predsedstvo 
SFRJ odlikovalo za zasluge pri razvijanju 
poslovnega sodelovanja in prijateljskih od
nosov med SFRJ in Italijo. Po zaslugi 
KURTA MEYERJA je vsa slovenska in 
velik del jugoslovanske paepirne industrije 
prodrl v evropski prostor. Priznanje so gene
ralnemu direktorju firme IMEXCO podelili 
ob 30-letnici uspešnega sodelovanja. 

Podelitve!, slovesnosti so se med drugim* 
gosti udeležili predsednik poslovodnega od
bora TCP Djuro Salaj SILVO GORENC, 
predsednik SO Krško ZORAN ŠOLN, član 
PO TCP Dj. Salaj MILOŠ MEDVED,direk-
torja tozdov Proizvodnja celuloze in Vzdrže
vanje JOŽE HABINC in DARKO KOL-
ŠEK ter predstavnica tozda Komerciala 
META KRANJČEVIČ. 

NiK 

Generalni direktor firme IMEXCO iz Mi
lana KURT MEYER (foUfcE. Kaše) 

REVI A ZA RAZVOJ 

O V Z E T K I JUGOSLAVIJA- IGRA NA SREČO 

RR 4(1988) 2, str. 18 

Dr. Marko Kos: 
Ekonomske determinante jugoslovanskega 
tehnološkega razvoja 
Besedilo je prikaz kazalcev gospodarskega razsoja Jugoslavije od 
leta 1973 do 1984 v primerjavi z drugimi razvitimi, polrazvitimi in 
nerazvitimi državami. Vsi ekonomski kazalci kažejo, da smo daleč 
od razvitega sveta in da nas prehitevajo države, ki so bile v 70. letih 
precej za nami, gospodarska dinamika zadnjih let pa kaže na „ra-
zvoj" v nasprotni smeri — v zastajanje. 

RR 4 (1988) 2, str. 28 

Dr. Andrej Škarabot: 
Sodobna organiziranost proizvodnje in organiziranost 
združenega dela 
V sestavku avtor analizira tri osnovne tipe organiziranosti oziroma 
delitve dela, ki jih poznamo v svetu — funkcijski, produktni in ma
trični tip — in jih primerja s samoupravno organiziranostjo. Anali
zira razlike med produktno (tozdovsko) organiziranostjo pri nas in 
v industrijsko razvitih državah. 

RR4(1988) 2, str. 11 

Dr. Ivo Banič: 
Per aspera ad astra 
Po obdobju padanja naj bi se Jugoslavija usmerila navzgor. Tako 
napoveduje ameriška raziskovalna organizacija Forecasting Inter
national. Da bi lahko pritrdili napovedi Američanov, bi morali ne
kaj spremeniti v miselnosti. Osnovna značilnost sprememb, ki so 
potrebne, je preskok iz regulacije življenja v deregulacijo. 

RR 4 (1988) 2, str. 15 

Dr. Andrej Šalehar: 
Razvoj v kmetijstvu je odvisen od raziskovalnega dela 
Slovenija spada v prašičereji med najbolj razvita območja v svetu. 
Raziskave različnih kombinacij križanja in selekcije segajo v 60. le
ta, danes pa oddelek za prašičerejo, VTOZD za živinorejo Bioteh
niške fakultete, enakopravno sodeluje z inštituti v Evropi in ZDA. 
Lastno znanje postaja za narodno gospodarstvo vse bolj pomemb
no, posebno zato, ker se je prašičereja v svetu in pri nas razvila do 
tiste stopnje, ko bo treba poiskati nove možnosti za izboljašnje pri
reje. 

Če ste prezrli: 
ali menite, da bi vam koristilo 
IZOBRAŽEVANJE 

TRIJE SEMINARJI 
ZA VIŠJE VODILNE 
KADRE 
V GOSPODARSTVU 

Podobno kot lani bo Fakulteta za sociologijo, 
politične vede in novinarstvo organizirala nekaj 
seminarjev, namenjenih višjim vodilnim delavcem 
v gospodarstvu. Programi so tako sestavljeni, da 
bodo dali osnovo za strateški način mišljenja in de
lovanja vodstva delovnih organizacij. Kot preda
vatelji bodo sodelovali strokovnjaki, ki so si prido
bili sloves ne samo v Sloveniji in Jugoslaviji, 
temveč tudi v Evropi in drugod. 

Razpored seminarjev: 
1. seminar: 24. in 25. marca 1988 
2. seminar: 14. in 15.aprila 1988 
3. seminar: 12. in 13. maja 1988 
Kraj: 

Zveza obrtnih združenj Slovenije, Celovška 71 
(nova zgradba pri stari cerkvi v Šiški), Ljubljana 
Program 1. seminarja: 

Dr. Janez Jerovšek: Organizacijska struktura 
naše delovne organizacije ni v skladu s spremem
bami organizacijske strukture podjetja v razvitem 
svetu. 

Dr. Veljko Rus: Odločanje v delovni organi
zaciji. 

Dr. Ivan Svetlik: Mobilizacija človeškega kapi
tala ob pomoči sistemov napredovanja v delovnih 
organizacijah. 

Dr. Marko Horvat: Makroekonomska organi
zacija jugoslovanskega gospodarstva. 

Program 2. seminarja 
Dr. Jože Mencinger: Racionalno gospodarsko 

ravnanje v neracionalnem gospodarskem sistemu. 

Slavko Goldstein: Reforma podjetja. 
Dr. Josip Županov: Upravljanje in vodenje — 

amaterska ali profesionalna dejavnost? 
Dr. Vid Pečjak: Vpliv osebnosti na organizacij

sko delovanje — Psihološki vidiki ustvarjalnosti. 

Program 3. seminarja 
Dr. Josip Županov: Metoda za diagnosticiranje 

neučinkovitega ali kriznega delovanja najvišjega 
vodstva. 

Dr. Marjan Korošič: Jugoslavija in Evropa. 
Dr. Veljko Rus: Množična inovativna djavnost 

in delo razvojnega oddelka. 
Milan Pintar: Tehnološka strategija podjetja v 

luči tehnološkega razvoja Jugoslavije. 
Šolnina za dvodnevni seminar je 124.000 

dinarjev. 
Podrobni program in vse druge informacije do

bite na naslovu: Fakulteta za sociologijo, politične 
vede in novinarstvo, Odbor za magistrski in dok
torski študij (dr. Janez Jerovšek), Kardeljeva 
ploščad 5, 61000 Ljubljana, tel. 061 341-461. 

(Revija za razvoj, febr. '88) 
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Občni zbor 

Kolesarskega društva Matija Gubec 
Krško 

Člani kolesarskega društva Matija Gu
bec Krško so imeli 11. februarja svojo red
no letno skupščino. Na njej so pregledali 
rezultate svojega dela, ki je prineslo 
društvu med drugim tudi naslov družav-
nega in republiškega prvaka v gorski 
vožnji ter kopico drugih lepih rezultatov, 
ki so utrdili položaj Krčanov v samem slo
venskem vrhu. Z zanimanjem so udeleženci 
skupščine prisluhnili poročilom o delu orga
nov društva, posebej še poročilu trenerja. Po
ročilo je navajalo udeležbo na 45 dirkah, od 
tega v mednarodnem merilu 7, v zveznem 4, 

republiškem 29 in na regijskih di
rkah S udeležb. Najboljši domači kolesar, 
Igor Kranjec, sije z odličnimi rezultati pribo
ril mesto v republiški reprezentanci, za katero 
je vozil 4 dirke po Avstriji, kjer je bil najus
pešnejši Jugoslovan in 1 dirko po ČSSR. Še 
kako pomembne so se pokazale priprave na 
Rogli za gorsko DP v Idriji, ki je prineslo 
društvu tako želeni naslov državnega prva
ka. Društvo je bilo zelo uspešno tudi kot or
ganizator tekmovanj, saj je organiziralo in 
izvedlo šolska prvenstva na OS Brestanica, 
Senovo, Krško in Leskovec, ter občinsko 
prvenstvo na Senovem. Namen teh tekmo
vanj je bil pridobiti tudi nekaj novih tekmo
valcev, vendar so v tem le deloma uspeli, 
predvsem zaradi nezainteresiranosti nekate
rih učiteljev telesne vzgoje v osnovnih šolah. 
Omembe vreden je tudi podatek, da sokrški 
kolesarji na 45 dirkah 39* stali na zmago
valnih stopničkah, od tega l9-x na najvišji, 
ter imeli skupno 100 uvrstitev med prvih 
deset! 

Po dnevnem redu skupščine so tudi raz
pravljali in nato sprejeli nov statut KD, ki 
bolj natančno opredeljuje pravice in dolžnos
ti članov društva. Program dela in Finančni 
plan sta kolesarske zanesenjake še bolj ob
vezala, da bodo še več moči zastaviti pri delu, 
rezultatih in napredku društva. 

V planu dela je zapisano, da bodo aprila 
organiziraj spomladansko občin
sko ( prvenstvo, pravlfako pomladni, kole-
sarskv izlet *, 

majtvbo 3. maraton Matije Gubca, 
junija 3. kriterij mesta Krško — kriterij 

slovenskih mest, 
septembre cestna dirka, 
oktobrajesensko občinsko prvenstvo in je

senski kolesarski izlet. 
Posebno pozornost bodo namenili tudi še 

nerešenemu vprašanju klubskega prostora, 
še nadalje nameravajo šolati lastni strokovni 
kader in poglobiti sodelovanje z ostalimi 
KD. 

Regionalnega prvenstva, 14. feb
ruarja v Novem mestu, so se teden 
dni pred začetkom DP v ciklokro-
su udeležili tudi krški kolesarji 
Na novi stezi za ciklokros so se 
preizkusili vsi najboljši dolenjski 
kolesarji Krčani so tekmovali v 
treh kategorijah in odnesli dve 
zmagi Med P/B je zmagal Grmšek 
Damjan, med P/A Zupan Jože, 
Jarhje bil 5., Dremelj 7, Košir 10. 
in Malik 13,izmed 15 kolesarjev. 
Med M/M je izmed 18 tekmoval
cev Igor Kranjec osvojil 4. mesto, 
Zvar je bil 8. in Ro/lej 15. 

R.B. 

Društvo se je tudi kadrovsko okrepilo. Za 
predsednika je bil ponovno izvoljen Roman 
Blatnik, podpredsednik je postal Jordan Vi
nko, tajnik Sotler Matjaž in blagajnik društ
va Božič Jožica. Na novo sta bili formirani 
tudi nadzorna in disciplinska komisija, kate
rih predsednika sta postala Krošelj Pavel in 
Dremelj Drago. Pred zaključkom skupščine 
je sledifa še podelitev društvenih priznanj,in 
sicer so pokale za najuspešnejše 
prve tri domače kolesarje Igor Kranjec, 
Jordan Dejan in Radej Boris. 

Pisna priznanja za tekmovalne dosežke pa 
so prejeli: Logar Tomaž, Dremelj David, 
Zupane Jože, Grmšek Damjan, Kovač Božo, 
Jarh Boris, Šumlaj Alojša, Malik Tomaž, 
Košir Matej in Zvar Kristjan. Priznanje za 
požrtvovalnostje prejel Zupane Jože, za'fair 
play' Radej Boris in v'handicap1 točkovanju 
Logar Tomaž. 

Zaključku skupščine je sledilo tovariško 
srečanje v prijetnem vzdušju. Člani društva 
še naprej pričakujejo podporo OZD, saj bi 
brez njihove pomoči ne obrodili sadovi dela, 
v katerega je bilo vloženo veliko truda tako 
tekmovalcev kot ostalih animatorjev tega 
športa. Po tej poti se društvo zahvaljuje vsem, 
ki so podprli njegovo delo in dejavnost v 
kolesarstvu. 

R. B. 

DKD Edvarda Kardelja 

Filmski spored 
za marec 
4.. petek. 21.30: MUHA. ameriška 

grozljivka 
5., sobota. 20.00: MUHA 
6., nedelja. 18.00: MLADI VOLKOD

LAK, ameriška komedija 
7.. ponedeljek. 20.00: ŽE VIDENO, do

mača grozljivka 
8.. torek, 20.00: MUHA 

10.. četrtek. 20.00: NEVIDNI VOZNIK, 
ameriški avanturistični 
11.. petek. 21.30: BENEČANKA. italijan
ski erotični 
13.. nedelja. 18.00: KRALJDISCA, ame
riški glasbeni 
15., torek, 20.00: SUBWAY, francoska 
kriminalka 
18., petek, 21.30: VROČE NOČI JOSE-
FINE MUTZENBA CHER, nemški erotič
ni 
19., sobota, 20.00: MONA LIZA, ameri
ška kriminalka 
20., nedelja, 18.00: IZTREBUEVALCI. 
ameriški znanstvenofantastični 
22., torek, 20.00: HARRIS IZDAKOTE, 
avstralski avanturistični 
23., sreda. 18.00: PEKEL RIA ABAHA. 
ameriški avanturistični 
24.. četrtek. 20.00: HARRIS IZ DAKOTE 
25., petek, 18.00: DEKLE KUNG FU. 
hongkonški akcijski 
26.. sobota. 20.00: DEKLE KUNG FU 
27.. nedelja, 18.00:ROKERJI VELEMES
TA, ameriški akcijski glasbeni 
28., ponedeljek, 20.00: ZRELOIII. ameri
ški film katastrofe 
29.. torek. 20.00: ŽRELO III 
30.. sreda. 20.00: ŽRELO III 
31., četrtek, 18.00: MOJ ATA, SOCIA
LISTIČNI KULAK, domači, film 
20.00: ŽRELO III 

RISANKE ZA NAJMLAJŠE— vsak 
torek ob 17. uri 
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V Krškem bodo izdelovali najbolj kakovosten papir 
V Djuru Salaju Krško se lotevajo večmilijardnih naložb — Posodobili bodo pa
pirni stroj — Zaposlenim so izboljšali delovne pogoje 
KRŠKO, 24. februarja — >A' zadnjih dveh letih 
tega srednjeročnega obdobja smo prišli do no
vih zahtev. Da bi se jim kar najbolj približali, 
moramo popraviti naše razvojne načrte, predv
sem pa izpopolniti in obogatiti proizvodni pro
gram. Naš bližnji cilj so dejansko najkvalitetne
jši papirji, tudi takšni, kakršnih pri nas še nismo 
izdelovali. Za posodobitev so nujna večja vla
ganja, ki bodo zagotavljala tudi snažnejše okol
je,« je povedal dipl. inž. Vinko Bah, član poslo
vodnega odbora v Tovarni celuloze in papirja 
Djuro Salaj. 

V Djuru Salaju Krško so že minulo leto izboljša
li delovne pogoje zaposlenim v proizvodnji celulo
ze, nadaljevali z vlaganji v računalniško vodenje 
procesa kuhanja celuloze, pomembne naložbe 
opravili še v temeljnih organizacijah Papirkonfek-
cija, Vzdrževanje in v Tovarni embalaže Senovo, 
veliko novega pa so sprejeli tudi v papirnici Titov 
Drvar. 

Ob naštetih in drugih vlaganjih ter tehnoloških 
posegih pa se v Krškem prav sedaj odločajo za te
meljne naložbe, ki so med največjimi v Sloveniji in 
med najzahtevnejšimi ter najpomembnejšimi tudi 
v jugoslovanski papirno-celulozni industriji. Vin
ko Bah jih je tudi podrobneje opisal: 

»Nekaj pomembnih posegov je že za nami, 
večina pa pomeni hitrejše uvajanje najkakovostne
jših papirjev, pri čemer imam v mislih zlasti obno
vo in posodobitev brusilnice, pri postopku beljenja 
lesa in druge, h koncu pa gre tudi zahtevna obnova 
papirnega stroja PS-2. Nadvse skrbno se pripravl
jamo na izvedbo investicijskega projekta za beljen
je lesovine ter v tem okviru še na nadomestitev 
povsem izrabljenega izžemalnega stroja za proiz
vodnjo celuloze. Ker bodo stroji iz uvoza prihajali 
postopno, bo že letos mogoče začeti z beljenjem le
sovine, kar bo omogočilo izdelovanje najboljših 
lesovinskih papirjev. Ob vsem tem so nujna še naša 
vlaganja v energetiko, kajti po letu 1991 resno 
računamo na uporabo plina.« 

— Kaj boste uporabljali do takrat? 
»Najprej želimo obnoviti parni kotel 4, novega 

pa postaviti za sežig lesnih odpadkov, s čimer bi 
gospodarno reševali tudi ekološke probleme. S seži
gom 50.000 ton odpadkov, zlasti lubja, bi pridobili 
desetino sedaj proizvedene pare. Skratka, oboje 
skupaj bi nam s sedanjimi energetskimi zmoglji
vostmi pomagalo premestiti čas do uporabe nove
ga energetskega vira brez hujših posledic« 

— Najskrbneje pa se v Krškem vendarle 
pripravljate na posodobitev svojega najstare
jšega, 35 let starega papirnega stroja P S I . 

»Da, predvsem hočemo iz cenejših surovin iz
delovati boljši papir. Obnovljen papirni stroj PS-1, 
ki zdaj izdeluje rotacijski papir, o po letu 1989 že 
usposobljen za izdelavo lesovinskih papirje,v pri
mernih za knjige, pa tudi mehanografske ter pig-
mentske papirje, ki so površinsko bolj obdelani. K 
posodobitvi PS-1 sodi še prenova naprav za pri
pravo vlaken in odpadnega papirja. Z naložbo, ki 
bi ob koncu lanskega leta stala približno 27 mili
jard dinarjev — potrebovali bodo še 24 milijonov 
zahodnonemških mark za nakup opreme — bo 
PS-1 sedanjim 34.000 tonam na leto dodal 10.000 
ton boljšega papirja. Povečana zmogljivost in višja 
kakovost papirja bosta vlaganje v PS-1 izplačali že 
v šestih letih. Veliko naložbo nameravamo pokriti 
ob lastnih virih še s krediti, bančnimi in drugimi 

viri ter deležem sovlagateljev preko firme Hago, ki 
jo je sozd Slovenija papir osnoval v Avstriji.« 

VLADO PODGORŠEK 

Ocena možnosti 
reševanja iz vode 

KKK Lipa Krška vas oz. po
tapljaška sekcija je sestavljena iz članov, ki 
že danes lahko nudijo določeno pomoč pri 
reševanju iz vode. Sekcijo trenutno tvori 
okoli dvajset članov.od katerih jih je 11, ki so 
že potapljači oz. so se za potapljače usposabl
jali med služenjem vojaškega roka. Iz teh 
pripadnikov, smo sestavili skupino za reše
vanje. 

Takoj moramo poudariti, da se te osebe v 
enotah JLA niso usposabljale za reševanje iz 
vode^emveč za čisto druge namene. Zato bo 
po opravljenem potapljaškem tečaju, ki bo 
predvidoma aprila in maja, potapl
jaška sekcija ob pomoči občinskih Štabov CZ 
poskušala organizirati tečaj za reševanje iz 
vode. Pri izvedbi tečaja bomo za pomoč pro
sili enote JLA oz. potapljaško društvo iz 
Kranja. 

Oprema, kije trenutno (januarja- 1988 ) 
nabavljena s pomočjo štabov CZ, zagotavlja 
uspešno delovanje ene (1) reševalne ekipe, 
sestavljene iz dveh potapljačev, ki izvajat«, 
reševanje,in enega rezervnega, kiju varuje s 
čolna oz. obale. Trenutno nam za delovanje 
te ekipe primanjkuje še potapljaška obleka. 

Količina opreme nas sili v specifično 
obliko aktiviranja reševalnih ekip oz. shran

jevanja opreme. Potapljači so namreč iz vseh 
treh občin, kar je vsekakor pozitivno in 
ugodno, vendar je opreme toliko, da ni lo
gično deliti jo po občinah, temveč je bolj 
ugodno, da se nahaja na enem mestu. V kas
nejši fazi, ko bi bila nabavljena večja količina 
opreme, bo potrebno razmisliti o drugem 
smislu: razdeliti opremo tako, da bodo v 
vsaki občini razpolagali s kompletom opre
me (tri jeklenke z regulatorji, tri potapljaške 
obleke, svinec, čoln, kompresor),s katero bi 
potapljači iz ene občine, sicer člani KKK 

Lipa , lahko izvedli reševanje brez čakanja 
na opremo iz skladišča kluba. Tudi o po
manjkljivostih te verzije bi bilo potrebno po
vedati svoje, vendar ob drugi priložnosti. 

Danes, izhajajoč iz ocene, da za aktivnost 
potapljačev zadostuje čas približno ene do 
dveh ur, priporočamo, da se vsa oprema na
haja v skladišču KKK Lipa , odfkoder bi jo 
z lastnimi sredstvi (poltovornjak kluba) la
hko dokaj hitro dostavili na ogroženo po
dročje. Tej oceni primerno je tudi izdelan 
načrt aktiviranja potapljačev za reše
vanja iz vode. 

Pri tem takoj opozorili vse odgovorne, da 
načrt aktivirajo le v primeru resničnih situa
cij oz. v skladu s programom preverjanja 
možnosti izvajanja načrta, katerega izdelajo 
občinski štabi CZ v soglasju s KKK Lipa 
— Krška vas oz. njeno potapljaško sekcijo. 

Krška vas 
20. I. 1988 
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Smeti — element komunalne higiene 
Smeti so odpadne snovi, ki jih je treba 

zaradi javnih interesov zbirati, na higien
ski način odstranjevati, odlagati in uniče
vati. Smeti in odpadkov je več vrst. Usta
vimo se pri smeteh, ki nastajajo v 
gospodinjstvu in jih dnevno odnašamo. 
Vsebujejo anorganske in organske snovi, 
ki hitro zgnijejo, razpadejo, strohnijo. 
Običajno so v njih tudi kužne snovi, bakte
rije, bacili, paraziti, škodljive kemikalije in 
podobno. Zaradi vsega tega so smeti ve
lika nadloga, nevarna zdravju ljudi, čeprav 
nas sprva moti le neestetski videz snovi, ki 
trohnijo in širijo okrog sebe neznosen 
smrad. 

Zato je neurejeno smetišče gotovo eden 
prvih dejavnikov, ki degradirajo urejenost in 
lep izgled hiš, blokov, ustanov in naselij. Or
ganski odpadki, zlasti tisti iz kuhinj, so zbira
lišče muh in drugega mrčesa, miši, podgan, 
vse pa lahko uvrstimo med prenašalce okužb 
in bolezni v bližnjo in daljno okolico. 

Smeti, razmetane v okolici kontejnerjev, 
pogosto kvarijo površinske vode, te prodira
jo v vodnogospodarske objekte in po nepo
trebnem slabšajo ekološke pogoje. 

Zato posode za smeti ne smejo biti pre
pustne; dna morajo imeti kovinska. Iz tega 
vzroka za zbiranje smeti tudi niso primerne 
papirnate škatle. 

Odlagališča za smeti so različna — odvis
no od možnosti, osebne higiene posameznika 
in od družbenih komunalnih institucij, de
ponij na prostem ali zaprtih sistemov — kon
tejnerjev. V našem mestu uporabljamo man
jše, individualne kovinske posode, kakor 
tudi kontejnerje, namenjene stanovalcem 
enega ali več blokov. Nismo pa še tako daleč, 
da bi ločeno zbirali organske in anorganske 
snovi. Tak napredek bi omogočil boljšo in 
pravilnejšo triažo odpadnih snovi delavcem 
komunalnega podjetja, večjo rentabilnost pri 
predelavi odpadkov in pridobivanje suro
vin za reciklažo. 

Če naj se ne razvije smrad, morajo smeti 
ostati suhe. Tako bodo privabljale tudi manj 
mrčesa, edini ukrep proti tem pa je dnevno 
odvažanje organskih odpadkov. Komunalna 
služba v občini je dolžna poskrbeti za čim 
večji higienski in s tem tudi estetski standard 
naselja. Napačno pa bi bilo, če bi v našem 
primeru vso skrb prepustili Kostaku. V 
komunalnem sistemu namreč sodelujemo 
vsi občani, vsi stanovalci hiš, blokov, us
tanov, tovarn in naselij. Od naše kulture, 
humanosti, medsebojnih zdravih in napred
nih odnosov je odvisna komunalna ureje
nost, za vzdrževanje snage na javnih mestih 
postavljamo tudi košarice za smeti. Te la
hko, žal, opravijo svojo nalogo samo, če so 
njihovi uporabniki (otroci in odrasli) vzgoje
ni. Le ob njihovi vestni uporabi so namreč 
košarice za smeti lahko učinkovit pripo

moček pri vzdrževanju čistoče javnih po
vršin. Seveda se ob tem nujno zastavlja tudi 
vprašanje, kdo naj čisti t.i. javne površine. 
Občasne košnje trave so pač premalo. Vrzeli 
bi morali sproti zapolnjevati hišni sveti oz. 
prebivalci sami, ki morajo biti zainteresirani 
za higieno in estetski videz okolja, v katerem 
živijo. Sledove igre otrok in dela odraslih pač 
najlažje odstranjujemo sproti. Ob tem bi tudi 
težko našli opravičilo za odprte pokrove 
kontejnerjev in razmetane smeti okrog njih, 
za njihovo neredno praznjenje ... Iz odprtin 
takih posod se širi agresiven smrad, popes
tren z roji mrčesa, pred katerim nas ne obva
rujejo niti zaprta okna in vrata. Teh blagode-
ti so zlasti poleti deležni predvsem stanovalci 
nižjih nadstropij... Tako neurejeno okolje ce
lotni soseščini temeljito znižuje raven bivalne 
kulture. Zato svetujemo, da uporabniki kon
tejnerjev in komunalno podjetje nujno upoš
tevajo in uresničujejo nekaj osnovnih zah
tev higiene. 

Vse odlagalce smeti prosimo: 
— da smeti ne odlagajo na tla ob kontej

nerjih in posodah za smeti ter naj tisto, 
kar so raztresli, tudi pospravijo; 

— smeti naj nosijo iz stanovanj le odrasli, 
oziroma tako veliki otroci, da lahko od
prejo in zaprejo pokrov posode; 

— za seboj naj ne puščajo odprtih smetišč, 
da bo manj možnosti za »pretok« nesna
ge, dostop mrčesa in širjenje smradu; 

— naj bo dostop do kontejnerjev vedno 
prost, da bodo komunalna vozila in de
lavci vedno lahko opravili svojo nalogo 
(odvoz smeti); 

— naj stanovalci ne parkirajo avtomobilov 
pred kontejnerji, saj s tem ovirajo 
komunalne delavce pri njihovem delu; 

— naj hišni sveti nadzirajo odlagališča, zlas-

To še ni najbolj zanikrno zbirališče 
smeti v naši občini. Seveda pri tem 
kaže upoštevati še t. i. divja odlaga
lišča, ki »civilizirajo« naravo na vsa
kem koraku. (Foto: I. G.) 

ti tista, do katerih se ljudje malomarno 
obnašajo in kažejo svoj brezvesten odnos 
do skupnih problemov. 
Naloge komunalcev, t. j . Kostaka, so 
prav tako pomembne in jih je treba 
neizogibno uresničevati. To so: 

— redno odvažanje smeti — praviloma je 
treba organske snovi odvažati dnevno, 
če pa te možnosti ni, se je ob enkratnem 
ali dvakratnem odvažanju na teden treba 
držati najstrožjih možnih ukrepov: izpi
rati in razkuževati posode, dnevno posi-
pavati površine smeti z bakteriostatiki, 
a««pnom... 

— po vsakem praznenju je treba kontejner 
izprati in razkužiti, žal pa so dejstva po
gosto v hudem navzkrižju s predpisi; 

— vse navedeno velja še posebno za tista 
smetišča, ki so v neposredni bližini sta
novanj, kamor pač najlažje zaidejo muhe 
in smrad; 

— DO Kostak naj se dogovori za oznake 
pred kontejnerji, ki bodo ob njih prepo
vedovale parkiranje; 

— za kršilce teh prepovedi je treba predvi
deti denarno kazen, ki bo povrnila 
stroške neuspešnega poskusa odvoza 
smeti; 

— gotovo bi k izboljšanju stanja prispevala 
tudi pripomba, da je načela komunalne 
higiene treba predvideti že v urbanistič
nih načrtih in lokacijskih dokumentih 
naselij. 

Dr. Franc Pogacar 
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Junija 

Boljši časi za Valvasorjevo knjižnico 
in čitalnico 

Ob sprehodu skozi staro mestno jedro 
Krškega se nam kažejo gradbišča, ki zgo
vorno dokazujejo, da se dogaja nekaj ve
likega. Mesto dobiva novo podobo. To je 
smiselno nadaljevanje aktivnosti v preno
vi, ki smo jo pričeli že ob 500-letnici mest
nih pravic. Takrat so nekatere zgradbe 
dobile nove fasade in vsaj delno pričarale 
videz starega mesta. Žal takrat razmere 
niso dopuščale, da bi obnovo razširili na 
večje število zgradb. Vendar so se po tem 
vzoru pojavljale na novo urejene stavbe in 
lepšale videz mesta. 

Med prave mejnike zgodovine sodi KA
PUCINSKI SAMOSTAN. In ta prav v tem 
času doživlja korenito prenovo. Nova streha 
z mičnimi strešnimi linami že kaže na temel
jit pristop k obnovi. Prednji del zgradbe že 
nudi dokončno podobo. Do poletja pa bo 
vsa zgradba na novo zaživela. Ohranjala bo 
podobo, ki jo je nudil samostan ob ustano
vitvi 1640.1eta oziroma dograditvi po načrtih 
1707.1eta. 

Mnogim mimoidočim se zastavlja vpraša
nje, kaj je narekovalo in hkrati omogočilo 
obnovo tega preprostega, a vendar lepega 
srednjeveškega objekta. Kapucinski samos
tan je zgodovinski in kulturni spomenik. 
Zanj je odgovoren kapucinski red in širša 
družba. Saj se okrog njega spletajo številne 
niti življenja v času nastajanja in v dolgih le
tih delovanja. Neposredno je bil povezan s 
protireformacijo, «aj je bilo Krško močno 
protestantsko središče, mnogi meščani pa 
vneti privrženci te nove vere. Iz tega okolja 
sta izšla dva, poleg Trubarja najznamenite
jša protestanta:Adam Bohorič in Jurij Dal
matin. Kapucinski samostan je tako imel ve
lik vpliv na oblikovanje zavesti in način 
življenja meščanov in okoliškega prebivalst
va. Prav zato in zaradi značilne arhitekture 
sodi med objekte kulturne dediščine in ga je 
treba primerno vzdrževati. 

Leta 1980 je bil sklenjen dogovor med 
Provinco slovenskih kapucinov v Ljubljani 
na eni strani ter skupščino občine Krško in 
kulturno skupnostjo na drugi strani o preno
su upravljalskih pravic nad večjim delom 
zgradbe in umetninami, ki jih ta samostan 
hrani. Valvasorjeva knjižnica in čitalnica 
Krško pa je prevzela v upravljanje tudi BA
ROČNO KAPUCINSKO KNJIŽNICO. S 
spremembo namembnosti večjega dela ob
jekta bo dana možnost, da občinska ma
tična splošnoizobraževalna knjižnica dobi v 
samostanu nove prostore. Del zgradbe pa je 
bil že tedaj namenjen stalni postavitvi galeri
je slik, plastik in drugih sakralnih predmetov 
iz samostana, okoliških župnij in drugih 
darovalcev. 

in Obrtno zadrugo RESA Krško za izvedbo 
gradbenih in obrtniških del. Dela potekajo 
po načrtu in v skladu s strokovnimi mnenji 
Ljubljanskega regionalnega zavoda za varst
vo naravne in kulturne dediščine. 

Mnogi ljubitelji umetnosti in kvalitetnih 
prireditev so si že 1982. leta lahko ogledali 
prvi del konserviranih slik, ki jih je pred na
daljnjim propadanjem rešil akademski slikar 
in konservator prof. VIKTOR POVŠE iz 
Celja. Kasnejeje še v dveh delih dokazal, da 
je mogoče očuvati še tako prizadeto sliko ali 
plastiko. Slike in plastike starih znanih in 
neznanih mojstrov bodo v bodoče našle mes
to v na novo urejenem prostoru samostana. 

1984. leta je prof. DOLAR, nestor sloven
skega knjižničarstva, uredil baročno kapu
cinsko knjižnico, kot je bila urejena v času 
nastajanja. Je sicer najmanjša te vrste v Slo
veniji. Je pa po izjavi prof. JARA DOLAR
JA kompletirana z vsem, kar so imele te 
knjižnice v srednjem veku. Druga posebnost 
pa je v tem, da ima še lepo opremo iz 18. sto
letja. Skozi čas in vojne vihre je bila sicer pri
zadeta in poškodovana. Toda v tem letu smo 
ob proslavi 40(Hetnice Liida Dalmatinove 
Biblije odprli za ogled javnosti celovito ob
novljeno knjižnico. Mizarska dela je s pravo 
umetniško natančnostjo opravil mizarski 
mojster Hudoklin iz Šentjerneja. Tako je la
hko tisočem obiskovalcem nudil zares pravi 
kulturni užitek. 

Vse do leta 1986 seje s parcialno ureditvi
jo prostorov, konserviranja slik in plastik, 
organizacijo prireditev in vsebinsko zasnovo 
ukvarjal odbor za ureditev kapucinskega 
samostana. V tem letu pa je pričel delovati 
poseben gradbeni odbor in pripravljati celo
vito obnovo bivalnega dela samostana. K de
lu je pritegnil strokovnjake SAVAPROJEKTA 
IGMP SAVA-KRŠKO za načrtovanje ter 
SGP PIONIR Novo mesto-TOZD KRŠKO 

V prizadevanja so se vključile številne ins
titucije od Delavske univerze in knjižnice, ki 
je pravni nosilec vzdrževalnih del, krajevne 
skupnosti Krško, kulturne skupnosti Krško, 
komiteja za družbene dejavnosti, izvršnega 
sveta SO KRŠKO in njegovih organov, pro
jektantov ter izvajalcev do nekaterih delov
nih organizacij. Vsem se v imenu odbora za 
dosedanji prispevek zahvaljujem in hkrati 
pričakujem tako sodelovanje tudi v prihod
nosti. 

Pred nami je objekt, ki bo v pomladanskih 
mesecih dobil dokončno podobo. V njem bo 
z dosti več prostora zaživela občinska matič
na knjižnica z vsemi sestavnimi deli svoje de
javnosti. Po predvidevanjih bo že v začetku 
maja pričela preseljevali knjižno gradivo v 
nove prostore. Pred njo je torej težavna nalo
ga, da zbere ves knjižni fond in ga pripravi za 
preselitev. Da bi to dosegla, bo morala 
začasno prenehati 7 izposojanjem, da bo do 
otvoritve lahko pripravila knjižn 100 za red
no delo. 

Tudi letos predvidevamo, da bi bila otvo
ritev s kulturno prireditvijo sredi junija v 
okviru proslav praznika krajevne skupnosti 
in občine Krško. Takrat bo kapucinski sa
mostan dobil željeno podobo in tudi funkci
jo, ki smo mu jo namenili. Stara^prenovljena 
zgradba bo polepšala mesta. Ustrezni prosto
ri pa bodo omogočili matični knjižnici, da bo 
lahko strokovno in kvalitetno zadovoljevala 
potrebe bralcev vseh starosti in vseh stopenj 
zahtevnosti. 

Slavko Šribar 

Krško, 24. 2. 1988 
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Predlog 
preureditve 
parka ob 
kapucinskem 
samostanu 

• • » » 

Preureditev parka ob kapucinskem 
samostanu narekujejo naslednji de
javniki: 
— adaptacija kapucinskega samostana 

z dodatnimi vsebinami, kot sta 
Valvasorjeva knjižnica in galerija; 

— ureditev popolnoma novega vhoda 
v samostan (knjižnico in galerijo) 
iz parka; 

— perspektivna preureditev cerkve sv. 
Križa v Cluhovo galerijo); 

— novejše spremembe v urbanizaciji 
starega mestnega jedra (prenova 
Dalmatinove ulice, posegi za vrni
tev večjega števila prebivalcev v 
staro mestno jedro...). 
Omenjeni dejavniki terjajo posege 

v parku, ki pa morajo spoštovati vso 
kulturno dediščino — park sam in ob
jekte v njem. 

Sedanje stanje 

Sam park je dovolj dobro ohra
njen, v glavnem ga kazi le prometni 
režim (vožnja skozi park, parkiranje 
itd.), kar je v nasprotju z osnovno 
funkcijo parka. 

V parku in ob njem so naslednji 
objekti, ki jih je treba še posebej va
rovati: kapucinski samostan, Hočevar
je va kapela (grobnica), zidovi z vzi
danimi ploščami, gasilski dom, osred
nji spomenik NOB. Pod varstvo kul
turne dediščine spada park v celoti, 
poleg tega pa meji nanj tudi zaščiteno 
območje Ceste krških žrtev kot zna
čilen mestni prostor. 

Ob vsem povedanem je jasno, da 
je treba pri preureditvi spoštovati in 
upoštevati vrednote, ki smo jih nasle
dili, zato morajo novi posegi (preure
ditev) pomeniti dodatno kvaliteto, 
omenjena dogajanja (adaptacija samo
stana, preureditev cerkve sv. Križa, 
spremembe dogajanj okoli parka) pa 
dati parku dodatno aktivno vsebino. 

Glavne značilnosti predloga za pre
ureditev parka 

Spoštovanje vrednot in spremenje
ne potrebe narekujejo funkcionalno 
preureditev parka tako, da se le-ta 
razdeli na tri dele, ki pa vseeno tvo
rijo trdno celoto — na območja A, 
B in C: 

A — del parka, ki je vezan na Ce
sto krških žrtev, naj bi bil ZBIRALI
ŠČE, 

I PARK OB KAPUCINSKEM 
'SAMOSTANU SITUACIJA 11500 

ZlIFAUia 
j*/wi KI miru 
STmiM-i HL M K * 
t<ATVUHS<i SAMOSTAN 

' CEMFV SV. KMiA 
I HOČEVARJEV* 6N>tfltA 

OiKEDUJi 9fOOfNlX NOR 
i VARIANTA LOKACUt VAlVMoKJTVffi* Sr»rteN/KA 
i f»TOC SLAVNE Ki nTl . . 
I W>iTTV FAMNfA 06 6ASILSKI ULICI 

B — JAVNI DEL PARKA ob Bo
horičevi ulici, 

C — SPOMINSKI DEL PARKA ob 
Bohoričevi in Gasilski ulici. 

Da bi uresničili predlagano delitev, 
je treba iz parka odstraniti ves mo
torni promet s parkiranjem vred (pre
dlog ureditve parkirnega prostora za 
poslovne in druge potrebe ob Gasilski 
ulici) in v eni od faz izločiti vrtec. 
(Za vrtec predlagamo postavitev ob
jekta skupaj z igriščem za samostan
skim zidom na severno stran, pri če
mer bi javni del parka lahko uporab
ljal tako vrtec kot ostali uporabniki). 

• Ureditev območja A 

— Osrednji spomenik NOB se po
makne v globino parka, s čimer 
se kvaliteta postavitve samo še po
veča. Obelisk mora biti točno v 
osi nove ureditve. Bližje obeležje 
spomenika NOB bo v bistvu ohra
nilo vse sedanje značilnosti. 

— Ureditev je strogo simetrična, kar 
še bolj poudarja oba glavna do
stopa s Ceste krških žrtev z dve
ma vrstama luči na stebrih. Ure
ditev se konča proti Cesti krških 

žrtev z dvema vrstama dreves kot 
zaključkom parka. 

Osrednja ploskev območja A je 
tlakovana površina v obliki kva
drata in krog* z amfiteatrom v 
sredini, namenjenim za zbiranje 
občanov in manjše prireditve ob
robnega značaja. 
Morebitna postavitev Valvasorjeve
ga spomenika je označena s števil
ko 5. 

Ureditev območja B 

- To je javni del parka, ki ima do
ločene analogije z ureditvijo ob
močja A (krožna ureditev, potek 
poti...). Središčni prostor je ma
njša fontana kot poudarek vsega 
dogajanja. 
Seveda je ta del možno urediti sa
mo fazno zaradi sedanje navzočno
sti vrtca, vendar za to obstajajo 
prostorske možnosti. 

Ureditev območja C 
- V bistvu to območje ostane tako, 

kot je, spremeni se samo delno 
zaradi poteka glavne peš poti (oz
naka 6). 

- Do preurejene cerkve sv. Križa po
teka eden izmed glavnih omenje
nih dostopov, opisanih pri območ
ju A. Pred vhodom kapele je z 
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obeh strani predvidena lokacija za 
doprsne kipe zaslužnih. 

• Ureditev peš prometa 

Ves park je namenjen samo peš 
prometu, vendar je ureditev taka, da 
je možen nujni dostop za vozila do 
kapucinskega samostana in Ciuhove 
galerije. Glavna tranzitna peš pot je 
označena s št. 6 in poteka po sredini 
dogajanja v prometnem otoku med 
Cesto krških žrtev in Bohoričevo uli
co. S to in ostalimi potmi je park 
prečno in vzdolžno dobro in aktivno 
vključen v urbanistično dogajanje 
starega mestnega jedra. 

Marjan Lapajne. dipl. Inž. arh. 
SAVAPROJEKT 

UTRINEK IZ 
VRTCA 

>Zakajf Zakajf* 
Vprašaj le, sinek moj zlati, 
ampak, vei, tale tvoj ati 
tak' malo ve. 
Sinek, zemlja ni okrogla, 
zemlja velik je vprašaj, 
in zato nič ne zamudi, 
le sprašuj: >Zakaj? Zakajft 

Zakaj ne umrje tudi ilicat 
Zakaj drevo cvete, zakaj t 
Zakaj miličnika sred' ceste 
ne zapiše policaj>1 

Kaj vem, zakaj! 
Kaj vem, zakaj to tako jel 
A vem, da iiveti lepo je ... 
Kaj vem zakajl 

Le to vem, da tako je 
življenje je na dvoje 
na eni strani sreča, 
na drugi pa gorje... 

Frane Milčinski - Ježek (19U-1988L 

Otroci in vzgoj i te l j ice iz krškega vrtca so 
organiz i ra l i razstavo igrač, k i so j i h sami 
Naš sodelavec,Janko Sotošek, j i h je obiskal 
nekaj fo tograf i j . 
Pismo našega bralca 

Poglejmo se 
v ogledalo 
in kaj storimo 
Spoštovani! 

Vljudno povabilo urednika Našega 
glasa me je spodbudilo, da nanizam vse 
tiste zadeve, ki bi jih kot prebivalci našega 
mesta lahko boljše in lepše uredili. Krško 
je po zgodovinski tradiciji staro mesto, 
danes je znano sirom po svetu zaradi 

gospodarskih stikov, kijih imamo s števil
nimi državami. V naš kraj prihajajo razni 
tuji poslovni ljudje. Ni naključje, če v 
samopostrežbi srečaš Japonca, Kitajca, 
Amerikanca in ne vem koga še. Ko ti 
ljudje prihajajo domov, pripovedujejo 
sojim znancem in prijateljem o vtisih in 
doživetjih iz našega kraja. Želel bi na
nizati nekaj primerov: 

— Mesto je slabo čiščeno. Tisti dva ali 
trije „pometači", kolikor jih pač je, so 
slabo opremljeni. Imel sem priliko videti, 
kako ta dela opravljajo v tujini. (Nič 
čudnega ni, če se zjutraj na ulici pogova
rjata predsednik mesta in pometač.) Pri 
nas pa je na izpostavljenih mestih pre
malo funkcionalnih posod za odmeta
vanje smeti, a če že so, so vedno polne in 
takrat bi bilo skoraj boljše, če jih ne bi 
bilo. 

sredi februarja 
i z d e l a l i . 
in nam prinesel 

— Da bi nam bilo lepše, bi lahko ve
liko naredili naši trgovci. Že dalj časa 
opazujem, kako po nekaterih slovenskih 
mestih na izpostavljenih krajih stojijo pri
kupni kontejnerji, v katere ob nakupova
nju odložiš neuporabno steklenino. Na
vedel bom primer iz avstrijske Radgone: 
pred vhodom v mestece in večje trgovine-
markete stojijo kontejnerji za steklenino, 

papir in plastično embalažo. Prijeten je 
občutek, ko lahko odložiš „stvari" na 
pravo mesto in veš, da so to surovine, ki se 
bodo vrnile v predelavo. Pri nas težko 
čakam na dan, ko bom lahko odložil 
stekleno embalažo. 

— V bližini našega stadiona raste lepo 
športno igrišče. Jaz pa vas vprašam, kako 
je z vzdrževanjem že izgrajenega igrišča 
med osnovno šolo in otroškim vrtcem. 
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Spomin mi beži v tisto leto, ko je bila otvo
ritev celotnega šolskega kompleksa. Kako 
je bilo takrat lepo! Atletska steza s stojišči 
za gledalce. Kot mali amfiteater, tako je 
bilo vse lepo. Pa poglejte danes, kaj je os
talo od tiste lepote: samo zanemarjenost, 
brezbrižnost, kot da to ni od nikogar, kot 
da to takrat ni nič stalo. Tudi šolska stav
ba daje videz, kot da stoji že 50 let in več, 
čeprav je skoraj nova. Od klopi in parkov
nih luči so ostali samo obrisi. Pa vas 
vprašam, zakaj gradimo nove športne 
objekte, ko pa obstoječih ne vzdržujemo 
in uporabljamo. 

— Staro mestno jedro dobiva čedalje 
lepšo podobo. Ali bomo znali čuvati to 
lepo stvaritev? Samo poglejte, kako je 
čudovita nova zgradba, kjer je stal stari 
dom Partizana. Vendar se bojim, da 
bomo to kmalu zanemarili. 

— Že dolgo se sprašujem, kaj bodo 
uredili naši urbanisti glede nabrežine 
desnega brega reke Save od mesta do sta
diona. Menim, da tako ne more več dolgo 
ostati, saj je to prava divjina sredi našega 
mesta. Kot mi je znano, sta letos Krško in 
naše AMD prireditelja svetovnega prven
stva v speedwayu. Gotovo bi se na to 
prireditev morali pričeti pripravljati že 
danes, ne pa šele junija ali julija, ko nam 
bo tekla voda v grlo. 

— Zakaj ne bi že danes preko mla
dinske organizacije formirali delovne bri
gade, v katero bi se vključili vsi občani, da 
uredimo to „malo džunglo" v prijetno 
sprehajališče?! 

— Pred vrati je pomlad in predlagam, 
da po zgledu Ljubljane izvedemo „ob-
vezno" delovno akcijo, dvodnevni oči
ščevalni dan, v krajevnih skupnostih, 
posebno pa v mestu. Mi bi čistili, komu
nala pa odvažala. Če bomo čakali samo 
na delo komunale, ki dejansko vsega ne 
zmore, potem bo slika ostala takšna,kot je. 

— Lahko bi bili ponosni na naš lepi 
most, ki povezuje kraj v celoto. Kako bi 
bilo lepo, ko bi na ograji mostu na vsakih 
nekaj metrov obesili cvetličnike s primer
nimi cvetlicami. Mogoče je kdo izmed vas 
videl, kako imajo to urejeno v Laškem, 
kjer je most preko Savinje ves okrašen. 

Upam, da bo moj skromni prispevek 
spodbudil vse nas, da zastavimo akcije in 
cilje za lepši videz našega mesta, na 
katerega smo vsi ponosni, da bodo tujci in 
občasni obiskovalci opazili spremembo, 
da bomo namesto „bodeče neže", ki jo se
daj zaslužimo, prejeli „turistični nagelj". 

Inž. Anton Šoba 

Skupščina občine Krško — komisija za odlikovanja in občinska priznanja 
objavlja na podlagi 15. in 16. člena Pravilnika o izvajanju odloka o občinskih 
priznanjih 

RAZPIS 

ZA PODELITEV PRIZNANJ 
OBČINE KRŠKO 

ZA LETO 1988 

1. Občinska skupščina podeljuje posa
meznikom, samoupravnim organizacijam in 
skupnostim ter njihovim organom, skupi
nam in drugim organizacijam ter enotam 
oboroženih sil SFRJ naslednja občinska 
PRIZNANJA: 

a) VELIKI ZNAK OBČINE KRŠKO 
za življenjsko delo ali za izredne dosežke na 
področju družbenega in ekonomskega razvo
ja občine; 

b) ZNAK OBČINE KRŠKO 
za dosežene uspehe pri delu ali za dejan

ja, ki v občini zaslužijo splošno priznanje ali 
imajo posebne pomen za družbeni in gospo
darski razvoj občine; 

c) PRIZNANJE OBČINE KRŠKO 
v primerih, ko niso izpolnjeni po

goji za podelitev juiaka občine, pa je družbe
no priznanje utemeljeno. 

2. Predlog lahko dajo: občinska skupi 
na in njeni organi ter delovna telesa, 
družbenopolitične organizacije, organizaci
je združenega dela, krajevne in interesne 
skupnosti, enote NOV Jugoslavije in obo
roženih sil SFRJ ter druge samoupravne or
ganizacije in skupnosti. Pobudo lahko dajo 
tem organom, organizacijam in skupnostim 
tudi delovni ljudje in občani. 

3. V predlogu mora biti navedena vi 
priznanja, za katero se predlaga, z obraz 
ložitvijo in navedbo podatkov o predlag 
nem kandidatu, iz katerih je moč nesporn 
ugotoviti utemeljnost predloga. 

4. Preloge je treba poslati komisiji z 
odlikovanja in občinska priznanja skupščin 
občine Krško najkasneje do 31. MARO 
1988. 

Komisija iz odlikovan. 
in občinska priznan 

SKUPŠČINE OBČINE KRŠK 

Vabilo šolarjem — ekologom: 

Stopimo skupaj 
v borbi 
za lepši 
domači kraj! 

Kar nekako navadili smo se, da živimo 
v okolju, ki ga preplavljajo odpadki in 
nesnaga vseh vrst in kategorij. 

Nekateri znanstveniki trdijo, da bodo 
smeti in odpadki predstavljali enega naj-
boj perečih problemov prihodnosti. Če 
izhajamo iz ocene današnjega stanja in 
nemarnega odnosa ljudi do lastnega bi
valnega okolja, potem lahko sklepamo, 
da tista prihodnost, ko nas bodo naše 
lastne smeti zasule, niti ni tako oddaljena. 
Eden izmed odgovornih tovarišev je mo
dro in upravičeno pripomnil, da sicer 
imamo ustreznega inšpektorja, ki naj bi 
preganjal neodgovorne odlagalce smeti, 
ampak pri vsesplošnem ali pa vsaj zelo 

razširjenem (glede na posledice) odnosu 
do okolja nam ne bi mogle pomagati niti 
stotnije inšpektorjev. Jasno je, da vsake
mu občanu ne more stati za hrbtom inš
pektor in ga opozarjati, naj pobere smeti, 
ki jih je raztresel po tleh. To bi morala 
vzgojenemu človeku svetovati njegova 
vest. In če te vesti nima, vas vabimo, da 
mu jo vi, šolarji, člani ekoloških krožkov, 
borci proti onesnaževanju okolja, prebu
dite. Vabimo vas, da nam pošljete foto
grafijo takega neurejenega, razmetanega 
smetišča, kontejnerja ali košarice za od
padke, okrog katerih so naložene smeti, 
ali celo »storilca«, ki ga zalotite pri nje
govem umazanem početju. Seveda mo
rate biti povsem prepričani, da gre za res
ničnega storilca, saj ljudem ne smemo 
prizadeti krivice. Ravno tako vas svari
mo pred takimi svati, saj je človek, ki ni
ma v sebi privzgojenega odnosa do javne 
čistoče, morda sposoben storiti tudi kako 
drugo grdobijo samo zatona se za njegovo 
neprimerno obnašanje ne bi izvedelo. 

Vaše prispevke z natančnimi podatki o 
avtorju in kraju, času... dogajanja bomo 
objavili v Našem glasu. 


